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SKLEP POSLANSKE ZBORNICE

PREKINJENA RAZPRAVA 
0 REFORMI RAI-TV

Vlada bo vložila nov zakonski odlok 
Razprava o volilni pravici 18-letnikom

RIM, 15. — Poslanska zbornica je danes sklenila prekiniti raz- 
se*V° ° v*aclnem odloku o reformi radia in televizije. V začetku 
ele le predsednik demokristjanskih poslancev Piccoli predlagal spre

membo dnevnega reda današnje seje in sporočil, da je vlada sklenila, 
a “o predložila nov zakonski odlokPiccoli

danin m Podpirajo se-
jo Morovo vlado. Ugotovili so, 
n® bi mogli spremeniti odloka 

st,, c •°n t*° 29. t.m. zaradi ob
rni« Cll-e' ki so jo začeli voditi 

-V/ ® odložitvi razprave so 
ski ,UC*' na današnji dopoldan- 
zboSe)' načelnikov skupin poslanske 

prmce pri predsedniku Pertiniju. 
ra7 em 86 je v zbornici začela 

0 ikonskem osnutku, ki 
sprcmmja člene 48, 56 in 58 ustave, 
vniif nana8aj° na aktivno in pasivno 
ki r,n°- Pravi'co- Gre za osnutek, 
]iln„aj . omog°čik da dobijo vo- 

Pravico državljani z 18. letom 
Trosti, s čimer ^   r.„i;

reformi RAI - TV. Zato je 
... Predlagal, naj zbornica začne razpravljati o osnutku, ki določa 
' no pravico z 18. letom starosti, 
o sklepa o prekinitvi razprave 

• Padamentu o reformi RAI-TV 
ejansko prišlo že na včerajš-

«*rrn .?eslar|ku parlamentarnih pred- «avnikov strank ki

premeni SpoCStn^t0;dene2T
“a -18. leto.

leta

siia v ^ ki ga je izdelala komi- 
zbomìa ustavne zadeve poslanske 
loča- Cre’ .vs?buje štiri člene in do- 
in ,01VC1 80 državljani, moški
.1, e’ kI S° d0p0lni,i 18' leto

misovski

obstrukcionizem
in PROSTI STRELCI

— Po nekaj dneh sploš- 
^azprave v poslanski zbornici je 
na umaknila svoj zakonski odlok 

da rh„°rnd TV in sporočila,
^ nn čimprej predložila novega. 
ra,zprava v parlamentu o reformi 

'a in televizije je bila preki
njena. Prekinitev so povzročili mi- 

VC/’ .ki 80 napovedali splošno ob- 
rukcijo, Da bi preprečili spre-

ck)6 29 zaknnskega odloka v zakon 
29. t.m., se pravi v roku 60 

} Pnleni, ko je vlada sprejela 
j. nnski odlok, so misovci predloži- 

več kot tisoč popravkov in na- 
vedali, da bo vsak od njih go- 

pnl najmanj po nekaj ur. Raz- 
i no je bilo torej, da parlament, 
ornica in senat, ne bi utegnil 

Odobriti reforme RAI TV do 29. 
t. m.

starosti na dan volitev; za poslance 
so lahko izvoljeni vsi volivci, ki so 
izpolnili 21. leto starosti; senatorje 
izvolijo neposredno volivci, ki so iz
polnili 25 leto starosti; za senator
je so lahko izvoljeni volivci, ki 
so izpolnili 30. leto starosti; za 
deželnega svetovalca so lahko iz
voljeni državljani, ki so izpolnili 
21. leto starosti; za občinskega in 
pokrajinskega svetovalca pa so lah
ko izvoljeni državljani, ki so pol
noletni.

V krogih poslanske zbornice me
nijo, da bo omenjeni osnutek o- 
dobren najkasneje v prihodnjih 
dveh dneh, saj se z raztegnitvijo vo
lilne pravice na državljane, ki so 
izpolnili 18. leto starosti, strinjajo 
vse stranke zastopane v parlamentu.

Na današnji seji poslanske zbor
nice je predsednik Pertini sporočil, 
da je sodstvo vprašalo za dovolje
nje, da lahko sproži sodni postopek 
proti misovskemu poslancu Saccuc- 
ciju, ki ga dolžijo političnega za- 
rotništva, ščuvanja na oborožen 
odpor proti državni oblasti, oboro
žene vstaje proti državni oblasti, 
poskusa ugrabitve, nedovoljene po
sesti orožja in kraje. Poslanska 
zbornica je dobila dejansko dve 
zahtevi in sicer: eno, da se lahko 
sproži sodni postopek proti Saccuc- 
ciju, drugo, da se ga lahko areti
ra zaradi omenjenih kaznivih dejanj.

V decembru 
nizka podražitev

K1M, 15. — Po uradnih podatkih 
so se cene potresnega blaga za 
delavske in uradniške družine v 
decembru povišale za 0,9 odstotka, v 
primerjavi z novembrom in za 25,3 
odstotka v primerjavi z decembrom 
leta 1973. Osrednji statistični za
vod ugotavlja, da je bila decembr
ska podražitev najnižja od septem
bra leta 1973. Še v novembru sc 
se cene povišale za 1,9 odstotka.

VPRAŠANJE, KI JE ZBUDILO VELIKO ZANIMANJE V ITALIJANSKI JiVNflSTI

Ustavno sodišče bo odločalo 
o fašističnem zakonu o splavu
Vse demokratične stranke in organizacije zahtevajo zakonsko ureditev 
prekinitve nosečnosti, ki bo v skladu z italijansko družbeno stvarnostjo

Minister za delo Toros (levo) v pogovoru z glavnim tajnikom CGIL Lamo 
povišanje pokojnin

na včerajšnjih pogajanjih

RIM, 15. — Ustavno sodišče bo 
na javni seji 22. januarja razprav
ljalo o ustanovitvi zakonskih dolo
čil o splavu. Sodniki bodo vzeli v 
pretres člen 546, ki predpisuje od 
dveh do pet let zapora za žensko, 
ki je splavila in za tistega, ki je 
splav povzročil, člen 548, ki pred
pisuje do dve leti zapora za spod
bujanje k prekinitvi nosečnosti, in 
člen 550, ki predpisuje do 18 let 
zapora za tistega, ki je s splavom 
zakrivil smrt noseče ženske, ka
zenskega zakonika.

Vprašanje o ustavnosti omenjenih 
zakonskih določil sta sprožila pred 
tremi leti milanski državni sodnik 

I in padovski pretor, a je prišlo še
le sedaj na dnevni red ustavnega 
sodišča verjetno tudi zaradi pole
mik, ki jih je vzbudilo odkritje kli-
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uspešen sestanek med sindikati in ministrom za delo

Vlada pripravljena povišati minimalno 
pokojnine INPS in neodvisnih delavcev

0 višini izboljšanja pokojnin se bodo dogovorili 21. t. m. ■ Pripravljenost 
vlade za rešitev zajamčene plače - Zadovoljstvo sindikalne federacije

RIM, 15. — Na ministrstvu za delo so minister Toros in trije 
glavni tajniki sindikalne federacije Lama, Storti in Vanni skupno z 
delegacijo sindikatov upokojencev dolgo razpravljali o povišanju 
minimalnih pokojnin in o zajamčenih plač. Pogovor, vsaj tako sledi iz 
uradnih sporočil in izjav, ki so jih izdali sindikati in ministrstvo, je 
bil uspešen.

Sindikalna federacija sporoča, da 
je minister Toros, potem ko je iz
javil da se vlada v glavnem strinja 
s preureditvijo pokojninskega siste
ma, ki jo zahtevajo sindikati, iz
javil, da je vlada pripravljena po
višati minimalne pokojnine za 27,9 
odstotka. V to povišanje je treba 
vključiti tudi 13-odstotno povišanje 
vseh pokojnin INPS s 1. januarjem 
letos na osnovi premične lestvice.
Predlog, ki ga je dala vlada bi 
prinesel skupno povišanje 12.000 
lir in dejansko povišanje minimalne 
pokojnine za 6.500 lir mesečno.

Sindikati pravijo, da je ta pred

log daleč od zahteve sindikalne fe
deracije, da pa predstavlja osnovo 
za nadaljevanje stvarnih pogajanj. 
Zaradi tega so se dogovorili,;» da. 
se bodo ponovno sestali 21. t.m.

Glede zajamčene plače pa sin
dikati pravijo, da je minister skli
cal skupni sestanek s Confindu- 
strio in sindikalno federacijo za 
jutri dopoldne, na katerem naj bi 
se dogpvorili o odobritvi zadevnih 
zakonitih ukrepov. Obenem je mi
nister sporočil, da je pozval Conf- 
industrio, naj obnovi pogajanja s 
sindikalno federacijo o povišanju

vrednosti točke draginjske dokla
de za industrijske delavce, ki so 
se razbila ob koncu lanskega le
ta. Glavni tajnik CGIL Lama je 
izjavil, da pričakuje, da bodo ju
tri navezali stike s Confindustrio 
in določili dan za nadaljevanje po
gajanj o draginjski dokladi.

Tudi -jninistrstvo za delo je ob
javilo sporočilo o današnjem se
stanku s sindikalno federacijo, ki 
pravi, da je minister Toros izra
zil pripravljenost vlade za skorajš
njo rešitev vprašanja zajamčene 
plače tako, da se sedanji odsto
tek, ki ga delavci dobijo ko so 
brezposelni ali pa v dopolnilni bla
gajni, zaokroži na 80 odstotkov 
plače. O tem bodo še podrobneje 
govorili. Obenem bodo še razprav
ljali o preureditvi celotnega pokoj
ninskega sistema in o takojšnjem
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TISKOVNA AGENCIJA TASS POTRDILA IZJAVE DRŽAVNEGA TAJNIKA KISSINGERJA

povišanju minimalnih pokojnin IN 
PS. To povišanje bo zajelo tudi 
osebe, ki dobivajo socialno pokoj
nino in upokojene neodvisne delav
ce, se pravi obrtnike, kmete in tr
govce.

Napovedan obisk 
predsednika 
Forda v SFRJ

BEOGRAD, 15. — Podpredsednik 
zveznega izvršnega sveta in zvezni 
tajnik za zunanje zadeve Miloš Mi
nic je sprejel danes ameriškega 
veleposlanika v Beogradu Malcolma 
Toona, ki mu je izročil poslanico 
predsednika Forda za jugoslovan
skega predsednika Tita. Kot se je 
zvedelo ameriški predsednik med 
drugim sporoča, da z zadovoljstvom 
sprejema vabilo za obisk v Jugo
slaviji.

nike za prekinitev nosečnosti v 
Firencah.

Če je bil namen florentinskih sod
nikov udariti z vso silo po gibanju, 
ki se že vrsto let bori za človekove 
pravice, so se v računu bridko u- 
šteli. Aretacija generalnega tajnika 
radikalne stranke Spadaccie ter 
zdravniške ekipe, ki je vodila kli
niko v Firencah, je izzval odločno 
reakcijo javnega mnenja in vseh 
demokratičnih sil, ki so postavile 
na zatožno klop zastarele zakonske 
norme, sad fašistične demografske 
politike «v obrambo naroda».

Pravosodni minister Oronzo Rea
le je včeraj v pogovoru s časni
karji poudaril, da je vprašanje spla
va zrelo za uzakonitev z demokra
tičnimi normami, ki naj bodo v 
skladu z družbenim razvojem v dr
žavi. Predsednik zdravstvene komi
sije poslanske zbornice Frasca pa 
je šel še dlje in sporočil, da se bo 
zavzel, da pride čimprej na dnevni 
red dela komisije Fortunov zakon
ski osnutek o splavu, kot doslej e- 
dini organski zakonski predlog, ki 
obravnava to vprašanje.

O vprašanju splava in o sodni 
preiskavi o delovanju florentinske 
klinike za prekinitev nosečnosti je 
na dopoldanski seji razpravljalo tu
di osrednje vodstvo PSI, ki je iz
razilo svojo solidarnost tajniku ra
dikalne stranke Spadacci in ostro 
protestiralo proti represivnemu na
stopu florentinskih sodnikov. Taka 
metoda — poudarjajo socialisti — 
je najbolj neprimerna za obravna
vanje vprašanja, moralnega, druž
benega in juridičnega značaja kot 
je splav. Socialisti se obvezujejo, 
da se bodo skupaj z vsemi demo
kratičnimi silami zavzeli za čim
prejšnjo pravično zakonsko uredi
tev splava in vprašanja nadzor
stva rojstev.

Komunistično glasilo «Unità» pa 
je v komentarju o florentinski pre
iskavi ostro obsodilo represivni na
stop sodstva. List poudarja, da 
prav dogodki iz Firenc dokazuje
jo nujnost korenite preosnove fa
šistične zakonodaje o splavu, da 
se odpravi nedoslednost med za
konodajo in družbeno ter politično 
stvarnostjo v državi. Splav je dra
ma — piše list — zavzeti pa se 
moramo, da se drama ne spreme
ni v tragedijo milijonov žensk, ki 
tvegajo življenje, ko se zatekajo k 
«mazačem».

Po včerajšnji izjavi florentinske
ga preiskovalnega sodnika dr. Ca

sini] a so radikalci prešli v proti
napad. Podtajnik stranke Roberto 
Cicciomessere je prijavil sodnika 
višjemu sodnemu svetu, ker je s 
pretvezo izvajanja zakonskih dolo
čil odredil aretacijo Spadaccie, ker 
je ta ravnal v skladu s svojim po
litičnim prepričanjem. Radikalni 
tajnik pa je s svoje strani skle
nil, da ne bo zahteval izpustitve 
na začasno svobodo, pač pa je 
vložil kasacijskemu sodišču priziv 
proti zapornemu nalogu.

Precej prahu je tudi dvignila vest, 
da so preiskovalci zaplenili okrog pol 
milijarde lir, ki naj bi jo ravnatelj 
florentinske klinike dr. Conciani imel 
na svojem bančnem tekočem računu. 
V tej zvezi je zdravnikov branilec 
odv. Ducei poudaril, da ga sodstvo 
ni še obvestilo o zaplembi. «Zaradi 
tajnosti preiskovalnega postopka — 
je nadaljeval odvetnik — ne more
mo javno razčistiti te kočljive zade
ve. To bomo storili, ko ne bomo 
več vezani na to anahronistično za
konsko določilo. Vsekakor pa že sa
mo dejstvo, da je dr. Conciani po
vedal preiskovalcem imena vseh 
bank, v katerih je imel tekoče ra
čune, dokazuje, da ni hotel prikriti 
ničesar.»

S1D izročil sodstvu 
dodatno gradivo 
o Borghesejevem 
poskusu
državnega udara

RIM, 15. — Obveščevalna služba 
SID je izročila preiskovalnemu sod
niku dr. Fioreju zajeten sveženj 
gradiva, ki zadeva delovanje Bor
ghese je ve «nazionalne fronte» od 
leta 1962 do danes. Rimski sodnik 
je zvedel, da SID hrani v svojem 
arhivu pomembno dokumentacijo 
pred kratkim, med zasliševanjem 
nekega častnika obveščevalne služ
be. V dosjeju je okrog 800 doku
mentov za skupno 2.000 tipkanih 
strani.

Sodniki bodo s posebno pozornost
jo preučili gradivo, ki se nanaša 
na propadb poskus državnega uda
ra v noči od 7. na 8. december v 
upanju, da pojasnijo vlogo, ki naj 
bi jo v prikrivanju prevratniškega 
izpada imel tedanji šef obveščeval
ne službe Miceli.

«...................................... ..............................................................................................................

V KOMENTARJU SVOJEGA DUNAJSKEGA DOPiSNiKA

Misovski obstrukcionizem je sa- 
®o eden od vzrokov, da je bila 
Prekinjena razprava o reformi ra- 
k'a ’n televizije. Vlada in stran- 

ki jo podpirajo, se morajo 
8 ai odločiti, da bodo nov za- 
onski odlok pravočasno vložile v 

Parlamentu in da se bo takoj za- 
ceia razprava. V 60 dneh bo par- 
arnent lahko našel možnost, da 

Premosti misovsko obstrukcijo.
Razumljivo je, da bodo misovci, 

80 že napovedali, tudi ob no- 
T1 razPravi začeli zavlačevati o- 
obritev reforme. Z novo razpra

va Pa bodo imele vlada in ostale 
ranke 60 dni časa, da lahko 

Premagajo misovce.

V resnici pa misovci ne bi 
meU toliko poguma in ne bi šli 

v tako oster boj, če bi ne raču- 
Pa > da imajo ptxlporo v desni
čarskih demokristjanskih krogih, 

1 so v zadnjih časih javno poka- 
z da se ne strinjajo z reformo 
p® ra in televizije, ki jo je pri
pravila posebna komisija strank 
cve sredine in ki jo je vlada

odobrila.

Znano je, da tudi kon 
lodno ocenjujejo reformi 
V da mora krščanska de; 
napraviti red najprej v : 
... _ ter spoštovati obve 

J® sprejela, da bo v 
„ m casu uresničila skle 
"«ga sodišča, da morata 

evizija delovati na osm 
mh načel.

•Krščanska demokracija 
e aj odločiti za resno
seh vprašanj, ki se tič 
.icnega rn napredneg. 
la radia in televizije t< 

1 k da bodo njeni «pros 
h zb°rnici in v senatu r 

btom Morove vlade oi 
rajnem glasovanju, kot 
l1! v zadnjih časih. Den 

f15*. «Prosti strelci» so s 
J?. °b tajnem glasova; 

JUcku splošne razprave 
1 R ATT V. Za zaključe 

,.e Je glasovalo 378 posla 
11 Pa 83. Ker je bilo v a 
s°vskih in 9 liberalnih - 
ic torej proti zaključk
novPraVe glasoval° 28

Sovjetska zveza nepričakovano zavrnila 
trgovinski sporazum z ZDA iz leta 1972

Američani so pogojevali izvajanje 
sporazuma z izselitvijo Judov iz SZ

MOSKVA, 15. — Sovjetska tiskov
na agencija TASS je potrdila iz
jave ameriškega zunanjega mini
stra Kissingerja, ki je sinoči na 
tiskovni konferenci, ki jo je skli
cal z vso naglico, dejal, da So
vjetska zveza ne bo sprejela trgo
vinskega sporazuma z ZDA, ker 
vsebuje nekatere politične pogoje, 
ki so za SZ nesprejemljivi. TASS 
je v bistvu samo poročala o Kis- 
singerjevih izjavah in ni objavila 
s tem v zvezi nobenega komen
tarja.

Kaj je ameriški državni tajnik 
pravzaprav rekel? Sinoči je nena
doma sklical tiskovno konferenco, 
na kateri je navzočim časnikarjem 
izjavil, da Sovjetska zveza ne bo 
izvajala trgovinskega sporazuma, 
ki so ga leta 1972 podpisali v Wa- 
shingtonu, zaradi pogojev politič
nega značaja, ki ga je ameriški 
kongres vsilil, ko je odobril zakon
ski načrt o trgovini. Kongres je 
namreč podredil podelitev statusa 
favorizirane države Sovjetski zve
zi in torej v bistvu izvajanje spo
razuma o liberalizaciji izselitve Ju
dov iz SZ. Po mnenju Kissingerja 
je Moskva zavrnila izvajanje spo
razuma, ker pomeni zahteva po li
beralizaciji izselitve sovjetskih Ju
dov grobo vmešavanje v notranje 
zadeve druge države, na kar v 
Kremlju ne morejo pristati. V na
daljevanju svojih izjav je Kissin- 
ger dejal, da polagajo ZDA še ve
dno veliko važnost na redne trgo
vinske odnose s Sovjetsko zvezo v 
okviru splošnega izboljšanja odno
sov med obema državama. Ameri
ški zunanji tajnik je tudi rekel, da 
si bo vlada prizadevala, da bi 
spremenila klavzule zakona o trgo
vini ter izboljšala odnose s Sovjet
sko zvezo.

Vest o preklicu sporazuma je 
močno odjeknila tako v ameriških, 
kot v tujih političnih krogih. Mne 
nja so zelo deljena, saj nekateri 
napovedujejo celo povratek v čase 
hladne vojne, drugi pa pravijo, da

nimajo niti ZDA, niti SZ interesa 
da zavrejo proces popuščanja na
petosti, ki je v zadnjih časih moč
no napredoval. V zahodnih diplomat
skih krogih v Moskvi prevladuje 
mnenje, da pomeni preklic trgovin
skega sporazuma med SZ in ZDA 
prvi korak k spremembi odnosov 
med obema državama. To povezu
jejo z daljšo odsotnostjo generalne
ga tajnika KP SZ Brežnjeva iz jav
nega življenja, kar naj bi bilo po 
mnenju nekaterih znamenje, da ima 
Brežnjev tSžave in da je njegova 
politična zvezda na zatonu. Pri tem 
pa je treba reči, da so v Moskvi 
večkrat izrazili negodovanje ob pri
zadevanjih senatorja Jacksona, da 
bi podredil podelitev statusa favo
rizirane države SZ liberalizaciji iz
selitve sovjetskih Judov, kar pome
ni, da ni sedanja odločitev sovjet
ske vlade prišla prav tako nepri
čakovano, kot bi nekateri hoteli pri
kazati.

Mnogo bolj pesimistično so razpo
loženi v ZDA, kjer je Kissingerjeva 
tiskovna konferenca močno odjekni
la. Ugotavljajo, da je Bela hiša 
večkrat posvarila senat, da pomem 
zahteva po liberalizaciji izselitve 
sovjetskih Judov kot pogoj za po
delitev statusa favorizirane države, 
vmešavanje v sovjetske notranje za
deve. Prevladuje mnenje, da So
vjetska zveza ni mogla uradno pris
tati na zahtevo ameriškega kongre 
sa, da pa bi postopoma omogočila 
odhod večjega števila Judov, kar 
je baje Kissinger dosegel med svo 
jim zadnjim potovanjem v Moskvo 
Sovjetska zveza je označila kot 
nesprejemljivo zahtevo kongresa že 
v noti, ki jo je izročila zunanjemu 
ministru Kissingerju 18. decembra 
lani. še preden bi senat in noslan- 
ska zbonrea odobrila zakonski osnu 
tek o trgovini. V Washingtonu se 
sedaj sprašujejo ali so senatorji 
bili preveč naivni, ali pa če je bil 
njihov namen izpodkopati proces 
popuščanja napetosti. Prvo možnost

Henry Kissinger

zavračajo skoraj vsi, druga pa se 
na prvi pogled zdi neverjetna. V 
ospredju pozornosti je sedaj senator 
Jackson, ki se je boril, da bi se
nat zahteval liberalizacijo izselitve 
sovjetskih Judov, preden podeli sta
tus favorizirane države Sovjetski 
zvezi. Ugotavljajo, da je Jackson,

ki ga označujejo kot zadnjega pri
staša hladne vojne, osredotočil svojo 
predsedniško kampanjo na vpraša
nje izselitve Judov iz Sovjetske 
zveze, ker je upal, da ga bo judov
ska skupnost v ZDA podprla tako 
z denarjem kot z glasovi v njegovi 
tekmi za Belo hišo.

Frankfurter Rundschau 
zagovarja pravice 

Slovencev na Koroškem
Zadnja avstrijska nota predstavlja le poskus 
preprečitve izgube prestiža Avstrije v svetu

Dosežen sporazum 
o neodvisnosti 
Angole
PENINA, 15. — Portugalski

predsednik Francisco Costa Go- 
mes je sporočil, da bodo Por
tugalska in predstavniki treh 
angolskih osvobodilnih gibanj da
nes ponoči podpisali sporazum, 
po katerem bo Angola postala 
neodvisna z 11. novembrom le
tošnjega leta. Sporazum bodo 
podpisali predstavniki Nacionalne 
fronte za osvoboditev Angole 
(FNLA), Ljudskega gibanja za 
osvoboditev Angole (MPLA) in 
pa Zveza za popolno angolsko 
neodvisnost (UNITA). Podrobno
sti sporazuma doslej še niso 
znane.

Včerajšnji sestanek med mi
nistrom za delo Torosom in sin
dikalno federacijo o povišanju 
minimalnih pokojnin INPS in ne
odvisnih delavcev se je ugodno 
zaključil. Minister je sindikalistom 
sporočil, da je vlada pripravljena 
povišati minimalne pokajnine, če
prav za manj kot so zahtevali 
sindikati. O novi višini pokoj
nin se bodo dogovorili na pri
hodnji seji. Za sedaj vlada po
nuja 12.000 lir, sindikati pa zahte
vajo 15.000 lir mesečno, vključno 
s povišanjem, ki so ga upokojenci 
dobili s 1. januarjam zaradi lan
skoletne podražitve.

Sovjetska tiskovna agencija 
TASS je posredno potrdila izjave 
ameriškega zunanjega ministra 
Kissingerja, ki je dejal, da je So
vjetska zveza dejansko zavrnila 
trgovinski sporazum z ZDA iz 
leta 1972. Moskva namreč ne mo
re pristati na pogoj, ki ga je po
stavil ameriški kongres in po ka
terem naj bi bilo izvajanje spo
razuma podrejeno liberalizaciji 
izselitev Judov iz SZ. Moskva je 
to zahtevo označila kot vmeša
vanje v sovjetske notranje zadeve 

ter je zato trgovinski sporazum 
preklicala.

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 15. — Neodvisni zahod- 

nonemški časnik «Frankfurter Rund
schau» je, kot poroča Tanjug, priob
čil komentar svojega dunajskega do
pisnika, ki se nanaša na sedanje raz
mere glede reševanja problemov, ki 
so nastopili v zvezi z izvajanjem dr
žavne pogodbe in zaostrili avstrijsko- 
jugoslovanske odnose. Zahodnonemški 
časnik piše, da avstrijski socialisti 
nimajo več niti moči niti poguma, 
da bi sami izvršili že 17 let neizpol
njene obveznosti iz državne pogodbe. 
List pojasnjuje, da avstrijska socia- 
listična stranka zdaj poskuša reše
vati probleme slovenske manjšine na 
Koroškem skupaj z opozicijskimi me
ščanskimi strankami, vendar iz o- 
portunističnih pobud in zaradi prido
bivanja simpatij določenih volivcev. 
Opozicija v Avstriji pa po pisanju 
«Frankfurter Rundschau» vidi v vsa
kem popuščanju Slovencem nekakšno 
nevarnost za ločitev Južne Koroške 
od Avstrije.

List navaja, da je bilo leta 1910 na 
Koroškem 70 odstotkov slovenskega 
prebivalstva. Nekateri avstrijski ko
mentatorji, nadaljuje «Frankfurter 
Rundschau», smatrajo, da bi se zah
tevano preštevanje na Koroškem lah
ko spremenilo v vojno med narodi, 
ki tam živijo.

Za zadnjo avstrijsko noto Jugosla
viji pa zahodnonemški list ugotavlja, 
da predstavlja poskus, ki naj bi pre
prečil izgubo avstrijskega prestiža v 
svetu, posebej v Združenih narodih. 
Dunajski dopisnik «Frankfurter Rund
schau» tudi poudarja, da Avstrija še 
ni vrnila Jugoslaviji kulturnih vred
nosti in arhivskega materiala, ki so 
ga odnesb iz Jugoslavije med zad
njimi vojnami.

VLADO BARABAŠ

BEOGRAD, 15. — Podpredsednik 
predsedstva Jugoslavije Petar Stam

bolič je sprejel danes vojaško dele
gacijo afriške republike Zair, ki 
jo vodi poveljnik zairskih oborože 
nih sil generalpolkovnik Bumba 
Maosa Djogi. V daljšem prijatelj
skem pogovoru so razpravljali o 
sodelovanju med Jugoslavijo in 
Zairom.

23. januarja 
brez dnevnikov

Danes obnovitev pogajanj med 
časnikarji in založniki

RIM, 15. — Izvršni odbor časnikar
ske zveze je na današnji seji skle
nil. da proglasi en dan stavke v 
okviru že napovedane 48-ume stavke. 
Časnikarji se že dlje časa bojujejo 
za novo delovno pogodbo. Dosedanji 
boj za delovno pogodbo in za demo
kratizacijo javnega obveščanja so o- 
dločno podprli in še naprej podpira
jo tiskarji in ostale sindikalne orga
nizacije. Zato so časnikarji sklenili, 
da bo stavka v okviru splošne vse
državne stavke, ki jo je sindikalna 
federacija napovedala za 23. t.m.

Federacija tiskarskih delavcev pa 
je sporočila, da se bodo tiskarski 
delavci in delavci papirne industrije 
udeležili splošne vsedržavne stavke 
23. t.m. s celodnevno stavko, ki bo 
22. januarja, tako da 23. januarja ne 
bodo izšli jutranji in popoldanski listi.

V zvezi z delovno pogodbo časni
karjev sta ministrski podtajnik za 
delo Bosco in tajnik pri predsedstvu 
vlade Salizzoni sklenila sklicati za 
jutri skupni sestanek med založniki 
in časnikarji, da se obnovijo nedav
no razbita pogajanja za delovno po
godbo časnikarjev.
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PRED VOLITVAMI V ŠOLSKE ZBORNE ORGANE

Vedno bolj razgibana dejavnost 
in zanimanje za pooblaščene odloke

Sestavljanje kandidatnih list - Voliiča bodo na vseh šolah

Prvo predavanje o slovenski književnosti

Kot smo že poročali, opažamo te 
dni vedno bolj razgibano dejavnost 
in zanimanje med našimi starši in 
šolniki za prve volitve v zborne 
organe na podlagi tako imenovanih 
pooblaščenih odlokov. Povsod so bile 
že sestavljene volilne komisije in 
določena volišča, ki bodo na vseh 
šolah, V nekaterih krajih so bile že 
sestavljene kandidatne liste, drugod 
pa jih sestavljajo te dni. Volitve za 
osnovne šole in otroške vrtce bodo 
namreč 9. februarja, za srednje 16. 
februarja, za višje srednje šole pa 
22. februarja. Kandidatne liste za 
vrtce in osnovne šole bo treba pred
ložiti od 9. ure dne 20. februarja do 
12. ure dne 25. januarja, za srednje 
šole pa od 27. januarja do 1. febru
arja. Volilna propaganda za otroške 
vrtce in osnovne šole bo od 22. ja
nuarja do 7. februarja, za srednje 
šole od 29. januarja do 14. februar
ja, za višje srednje šole pa od 5. do 
8. februarja.

V zvezi s sestavljanjem list volil
nih upravičencev smo slišali nekaj 
pritožb. Na neki višji srednji šoli 
v Trstu baje zahtevajo od staršev, 
da prinesejo družinski list, zato da 
vpišejo točno ime in priimek ter 
rojstne podatke. To se nam zdi ne 
samo pretirano, ampak goli forma
lizem, saj ni potreben družinski list 
niti za politične in upravne volitve.

Ponekod so sestavili samo eno li
sto, drugod pa po dve, toda ne po 
neki strankarski ali ideološki opre 
delitvi. Povsod prevladuje težnja, da 
bi bile v raznih svetih zastopane 
vse komponente našega javnega in 
družbenega življenja in da bi šol
nike ter starše in dijake zastopali 
ljudje, ki se za šolo zanimajo, ki 
so razgledani Slovenci, požrtvovalni 
in delavni.

Za osnovno šolo v Ricmanjih so 
že sestavili dve kandidatni listi, v 
torek so se sestali učitelji na šoli 
pri Sv. Jakobu in izbrali svoje kan
didate, prihodnjo sredo pa se bo se
stal odbor staršev. Na srednji šoli 
v Rojanu so že sestavili kandidat
no listo, na znanstvenem liceju pa 
je bila včeraj seja odbora združe
nja staršev, pri Sv. Ivanu so se že 
dogovorili glede kandidatne liste, 
za poklicno industrijsko šolo, ki ni 
še samostojna in je priključena i- 
talijanski šoli «Galvani» pa bodo i- 
meli enoten svet, v katerem bodo 
zastopani tudi slovenski dijaki in 
starši ter profesorji.

Danes popoldne (ob 17. uri) se bo
do v dolinski osnovni šoli sestali 
starši učitelji in ravnatelj dolinske
ga didaktičnega ravnateljstva ter 
določili svoje kandidate. Tudi v na- 
brežinski in zgoniški občini se vest
no pripravljajo, niso se pa še do
končno dogovorili, kakšno listo bo
do predložili za svet šolskega oko-

Ob volitvah v šolske svete

Poziv
šolskega odbora

šolski odbor — v katerem so 
zastopane politične stranke KPI, 
PSI, Slovenska skupnost ter o- 
srednje kulturne in prosvetne or
ganizacije SKGZ, SP, SPZ — je 
na svoji seji dne 15. januarja 
razpravljal o volitvah v šolske 
svete in ugotovil, da bo najpri
merneje v korist slovenskega 
šolstva in njegovega razvoja v 
dnhn napredka, demokracije in 
antifašizma, če bodo šolske kom
ponente: starši, dijaki, učno in 
neučno osebje nastopili enotno.

Zato šolski odbor priporoča 
vsem komponentam, da nastopi
jo z enotnimi, sporazumno se
stavljenimi listami.

ŠOLSKI ODBOR

liša, kajti v tem okolišu didaktič
nega ravnateljstva je namreč tri
najst osnovnih šol. Ker bo v svet 
šolskega okoliša izvoljenih le šest 
predstavnikov staršev, ne bodo mo
gle biti vse šole zastopane. Na nižji 
srednji šoli «S. Kosovel» na Opčinah 
se starši sestajajo po razredih, v 
prihodnjih dneh pa bo skupen se
stanek, na katerem se bodo do
končno dogovorili o kandidatih.

Kandidatne liste bomo sproti ob
javljali, združenja staršev in šolni
ke pa naprošamo, da nam sporoča
jo vesti, obvestila in sezname. Kot 
smo že večkrat poudarjali, mora 
tudi pri tem priti do izraza naša 
narodna zavednost, čut odgovorno
sti, ljubezen do naše šole, brez ka
tere si ne moremo sploh predstav
ljati našega obstoja in napredka. 
Tega se moramo zavedati pri iz
biri kandidatov in pri sprejemanju 
kandidatur, kajti lahko se zgodi, da 
se bo otepal odgovornosti in dela 
tisti, ki bi lahko marsikaj napra
vil. Zavedati se moramo, da je šola 
stvar vseh nas, vse naše narodnost
ne skupnosti.

Sinoči so se sestali v šempolaju 
starši osnovnošolskih otrok iz Šimpo- 
laja in Slivnega. Po daljši razpravi 
so se dogovorili za sestavo enotne 
kandidatne liste skupno s starši 
otrok, ki obiskujejo osnovne šole v 
zgoniški občini. Posebej so na se
stanku ugotavljali, da so bili poo
blaščeni odloki doslej premalo o- 
brazl oženi.

Aktiv slovenskih 
komunistov o problemu 
pooblaščenih odlokov

Bližajo se volitve za prvostopne 
organe šolske uprave, ki jih predvi
devajo pooblaščeni odloki. Med Slo
venci se medtem nadaljuje razprava 
o možnostih spreminjanja teh odlo
kov z namenom, da se zaščiti dejan
ska samostojnost slovenske šolske u- 
reditve.

O tem vprašanju bodo obširno raz
pravljali komunisti. Jutri popoldne se 
bo namreč sestal izvršni komite tr
žaške federacije KPI, ki bo — med 
drugim — razpravljal o vprašanju 
slovenske šole v okviru pooblaščenih 
odlokov. V soboto popoldne (ob 17. 
uri) pa bo v kriškem ljudskem do

mu aktiv slovenskih članov KPI, ki 
ga sklicujeta deželno tajništvo in slo
venska komisija. Poročilo o «stanju 
med Slovenci s posebnim ozirom na 
vprašanja slovenske šole» bo podal 
predsednik tržaške slovenske komisi
je prof. Boris Iskra.

O tem vprašanju sklicujejo infor
mativne sestanke tudi rajonske kon- 
zulte. Jutri in 23. januarja bosta ta- 
k asestanka za starše pri Sv. Jako
bu. Organizira jih rajonska konzul- 
ta v prostorih ENAIP na Istrski ce
sti 57. Oba sestanka se bosta pri
čela ob osmih zvečer.

Podoben sestanek bo v soboto zve
čer, ob 19. uri, na sedežu svetoivan- 
ske rajonske konzulte na trgu pred 
Bošketom. Pri tem pripominja pred
sedstvo konzulte važnost tega sestan
ka, če pomislimo, da je na tem o- 
zemlju največja gostota slovenskih 
šolskih zavodov.

NADALJNJE PODROBNOSTI NA VČERAJŠNJEM KAZENSKEM PROCESU

V ponedeljek bo sodišče izreklo razsodbo 
proti trojki Mocchi, Miani in Cappeletti

«Posojilo» 25 milijonov lir iz blagajn PSDI v žepe gradbenika, 
vpisanega v MSI - Prijava proti odborniku De Gioii, katerega 
izjave preučuje tudi javno tožilstvo «za vse morebitne postopke»

javna zastopnika «pomagala» pri j javili zaradi kreganja z De Gioio. 
odobritvi nekecm crrndbeneffn Hnvn- I Lonza je tudi zanikal, da bi mu De

llllliliiiiiiliilliililliiiiiiiliiiiltliiiniliiiiiiiiiiiiiitriinimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuuiiiiiiiiiiiii

OB 18. URI NA TRGU GOLDONI

Danes protestno zborovanje za 
osvoboditev zaprtih radikalcev

Pobudi so se med drugimi pridružili 
PSI, PRI, PLI in razne organizacije

S predavanjem prof. dr. Jožeta Koruze se je sinoči v Kulturnem domu pričel cikel sedmih predavanj o slo
venski književnosti, ki jih prireja Narodna in študijska knjižnica v Trstu. Predavatelj, ki je profesor na fi
lozofski fakulteti ljubljanske univerze in katerega je predstavil podpredsednik NŠK prof. Franc Škerlj, je go
voril o nastajanju slovenske književnosti. Zanimivo predavanje je poslušalo številno občinstvo, zlasti precej

dijakov in profesorjev
IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIJlIllIIIIIHIlIlllllllllllllllllllllllllllllHItlllllllltlllllllllllllllllllllllllllllllHIlIIIIIIIIIIlllUIIIIIIIIIIIHlIllllIlllllIlUlllllIllIllIlIlllllIllllUllIlllllIlllllllliiiiiilltifiiiillllllllllllllllllilllHll

SINOČI V ROSSETTIJU

Feydeaujeva komedija 
z Mariom Scaccio

V okviru izvenabonmajske sezone 
je sinoči nastopila-v gledališču Ros
setti igralska skupina znanega ita
lijanskega gledališkega igralca Ma
ria Scaccie s Feydeaujeva briljant
no komedijo «Gospod gre na lov», 
že naslov sam je dvoumen, kajti 
gospod v resnici ne gre na lov na 
divjačino, temveč na lov galantnih 
dogodivščin, ki pa se v konstruk
ciji mojstrskega gledališkega kom
binatorika, kakršen je Feydeau, 
spremeni v vsevprek prepleten klop- 
čič skrivnih križnih zmenkov, v ka
terem nihče ni izvzet. V središču 
zgodbe so priletni gospod. Ducho- 
tel, njegova lepa mlada ženka Leon- 
tina in njen ljubimec Moricet, ven
dar ne v okviru klasičnega zakon
skega trikotnika, marveč v okviru 
večkotnega geometrijskega telesa, 
v katerem se znajdejo še Morillon 
Cassagne, pa bivša a sedaj propa
dla dama Latour du Nord in nazad
nje še policijski komisar Bridois. 
Situacijskih komičnih zapletov je na 
pretek, dialog je vseskozi spretno 
izpeljan in nastopajoče osebe posre
čeno karakterizirane.

Predstava je ustrezno besedilu in 
žanru čiste komedije, tekla dovolj 
sproščeno, lahkotno in če je po eni 
strani namenoma ohranjala slog 
«belle epoque», je po drugi tudi 
potrjevala, da Feydeauju po pravi
ci pritiče naziv ustvarjalca moder
ne komedije. Mario Scaccia je odi
gral svojega Duchotela z verzira- 
nostjo izkušenega igralca. Ob njem 
je bil igralsko dovolj sproščen Lu
ciano Virgilio kot Moricet, česar ni 
mogoče reči v enaki meri za An- 
nabello Incontrerà. Nastopili so še 
Consuelo Ferrara, Edoardo Sala, 
Michele Mirabella, Adriana Pacchet
ti in Carlo de Mejo. Režija Carlo 
Di Stefano, pomočnik režije Bran
ko Vatovec.

Zadnji dan sodne razprave proti 
bivšemu občinskemu odborniku Moc- 
chiju, bivšemu predsedniku pokra
jinskega nadzornega odbora Mianiju 
in posredniku Cappelettiju (proces 
se bo zaključil v ponedeljek z go
vori odvetnikov in tožilca in z raz
sodbo) se je odvil zelo burno in je 
bil porazen za obtožence, pa tudi 
za odbornika De Gioio. Javni toži 
lec Tavella je zahteval, naj se za
pisnik odbornikovih izjav preda 
uradu javnega tožilstva «zia vse mo
rebitne postopke».

Ob času škandala, ko naj bi grad
beno podjetje Bufo in Maliardi 
podkupilo, ali vsaj izročilo znatne 
vsote denarja (šest milijonov in 200 
tisoč lir) Mocchiju in Mianiju ob 
posredovanju Cappelettija, da bi

Na pobudo radikalne stranke bo 
danes ob 18. uri na Trgu Goldoni 
zborovanje za desego osvoboditve 
predstavnikov radikalne stranke, 
zdravnikov in bolničarjev centra 
CISA v Firencah, ki so jih areti
rali, ker so sprožili pobudo, ki nudi 
drugačno možnost abortusa, kot jo 
predstavljajo tajne luksuzne klini
ke, na katere obsoja KD vsako leto 
milijone italijanskih žena, in ker 
so se borili za liberalizacijo a- 
bortusa.

Pobudi so se pridružili: pokrajin
ska federacija PSI, pokrajinska fe
deracija FGS, PRI, FGR, PLI, GLI, 
Manifesto, Avanguardia operaia, 
Presenza liberale, il Movimento di 
liberazione della donna, Movimento 
femminista, Lega degli obiettori di 
coscienza. Solidarnostno sporočilo je

poslala tržaška federacija KPI. Go
vorili bodo predstavniki radikalne 
stranke in predstavniki strank ter 
gibanj, ki so se pridružili pobudi.

Tržaška federacija PSI je v zve
zi z aretacijami v tiskovnem sporo
čilu ugotovila, da gre za korak 
nazaj v družbenem razvoju in da 
ni nobenega dvoma, da se z are
tacijami doseže prav obratno od 
onega, kar se je želelo. Boj za 
državljanske pravice in za ukinitev 
kazenskega pregona za abortus se 
bo z represijo samo okrepil. Vse pa 
potrjuje resnost represivnega ukre
pa, na katerega morajo odgovoriti 
vse demokratične in delavske sile. 
Gre za osnovna načela svobode, ker 
vsi vemo, da se poskušajo najprej 
udariti ekstraparlamentme skupine, 
da bi nato represije razširili

•iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiffriiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiffiifiniimiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiifiiiifiiiiiiiiiiiiiiiiii

ODGOVOR ODBORNIKA STOPPERJA NA VPRAŠANJE 0 STANJU TRŽAŠKEGA LL0YDA

Svetle in senčne strani novega 
zakona o preureditvi družb PIN

Številna vprašanja deželnih svetovalcev na včerajšnji 
prvi seji deželnega sveta po novoletnih počitnicah

Deželni svet je po počitniškem 
premoru včeraj ponovno pričel z 
rednim delom in je večino včerajš
nje seje posvetil odgovorom na šte
vilna vprašanja, ki so jih zastavili 
deželni svetovalci. Med množico 
manj pomembnih vprašanj je bil 
prav gotovo najbolj važen odgovor 
odbornika za industrijo in trgovino 
Stopperja na vprašanje o nevarno
sti zmanjšanja pomorske družbe Tr
žaški Lloyd, ki so ga zastavili ko
munistični svetovalci Cuffaro, Colli 
in Zorzenon.

Komunistični svetovalci so svoje 
vprašanje zastavili še pred odobrit
vijo novega zakona in so takrat 
ugotovili, da obstaja resna nevar
nost, da se razformirajo državne 
pomorske družbe in da ta nevarnost 
grozi tudi Tržaškemu Lloydu, ker 
vlada ni spoštovala svoje obveze 
glede preureditve državnih družb 
Finmare. tako da se je v praksi 
pričela likvidacija državnih pomor
skih družb. V obrazložitvi je sveto
valec Colli podčrtal še vedno obsto
ječo nevarnost, istočasno pa tudi 
ugotovil, da bi se bilo treba pripra
viti na povečanje prometa zlasti z 
vidika odprtja Sueškega prekopa. 
Komunistični svetovalci so tudi od
ločno podčrtali zahteve sindikalnih 
organizacij

V odgovoru je odbornik Stopper 
ugotovil, d^ je končno v teh dneh

bil odobren zakon o preureditvi po
morskih prog prvenstvenega držav
nega interesa - PIN. Seveda s tem 
zakonom ni rešeno celotno vpraša
nje, ali bolje rečeno so bila odlo
čilna vprašanja zaobidena, ker za
kon ne predvideva točnih rokov in 
načinov ukinjanja potniških prog in 
krepitve tovornih storitev. Prav ta
ko pa tudi ni točno, da zakon pred
videva likvidacijo družb Finmare in 
likvidacijo Tržaškega Lloyda. Sedaj 
ima tržaška družba 25 ladij in od 
tega je pet potniških ladij. Lloyd 
je pravočasno usmeril svoje napo
re na tovorni promet in še zlasti 
za okrepitev specializiranih kontej
nerskih prevozov, kar zahteva mo
deren razvoj mednarodnega pro
meta.

Tržaški Lloyd je zato že 1969. le
ta vzpostavil tovrstno redno zvezo 
z Avstralijo in se obvezal, da bo 
vzdrževal redno zvezo z ladjami e- 
nakega tipa in enakih tehničnih zna
čilnosti. Že 1970-71 pa so se pri
čela pogajanja z neko japonsko 
družbo, da bi vzpostavili s Sredo
zemljem redno direktno kontejner
sko zvezo in to zato, da bi nudili 
sredozemskim pristaniščem moder
no in tehnično ustrezno povezavo in 
da bi preprečili preusmeritev pro
meta proti zelo aktivnim severno
evropskim pristaniščem. Seveda pa 
te pobude niso dovolj, da bi lahko

ugotovili, da je Tržaški Lloyd za
ščiten pred udarci, do katerih lah
ko pride s preureditvijo italijanske
ga ladjevja. Zakon govori o treh 
letih za postopno ukinjanje potniš
kih zvez in ne daje jamstev za 
osebje. Bistvena je torej preusme
ritev dejavnosti in v tej zvezi je 
ministrstvo za trgovinsko mornari
co prav v teh dneh sporočilo pro
gram preusmeritve dejavnosti s pot
niškega na tovorni promet na osno
vi največje učinkovitosti in ekono
mičnosti, po kriterijih funkcional
nosti ter specializacije.

Stopper je ugotovil, da je zakon 
torej v načelu pravilen, da pa bo 
treba videti in tudi stalno bedeti, 
kako se bo zakon izvajal. Predvsem 
bo zanimiv program, ki ga bo Fin
mare predložil"' ministrstvom za tr
govinsko mornarico, za državne u- 
deležbe in za zaklad in katerega 
ne bodo mogli odobriti, dokler ne bo 
izrekel svojega mnenja poseben od
bor, v katerem so zastopane tudi 
sindikalne organizacije. Zakon je 
torej sprožil mehanizem moderniza
cije javnih pomorskih družb, kate
rih dejavnost mora biti usklajena 
z interesi celotnega italijanskega 
gospodarstva. Zakon ne obravnava 
nekaterih bistvenih vprašanj in za
radi tega — je podčrtal odbornik 
Stopper, bo deželna uprava morala 
še nadalje bedeti nad izvajanjem.

odobritvi nekega gradbenega dovo
ljenja, je bil De Gioia tajnik PSDI 
in občinski odbornik za ekonomat, 
kar je še danes. Že na zadnjem za
sedanju je sodnemu zboru (predsed
nik Corsi, stranska sodnika D’Amati 
in Griselli) priznal, da je Bufi in 
Mallardiju izročil 25 milijonov lir 
iz sklada za volilno kamoanjo svo
je stranke. De Gioia je včeraj tudi 
priznal, da sta mu Bufo in Maliardi 
izročila pismo, v katerem se pri- 
tožujeta, da ni prišlo do izmenjave 
terenov med občinsko upravo in nju
nim podjetjem in da je vsota, ki 
jo občina ponuja v zameno za ško
do, vsekakor premajhna. Pismo je 
bilo naslovljeno na župana Spaccini- 
ja in na takratnega podžupana Lon
zo, vendar župan trdi, da pisma ni 
nikoli prejel. Na pismu pa je De 
Gioia lastnoročno pripisal, da je 
pismo osebno izročil tako Lonzi kot 
SpacCiniju: včeraj je moral priznati, 
da je res pripisal, čeprav ni pisma 
nikoli izročil.

De .Gioia je tudi dejal, dajso se 
odločili za posojilo 25 milijonov lir 
Bufi in Mallardiju na strankinem 
sestanku skupno s podžupanom Lon
zo, pokojnim deželnim odbornikom 
Dulcijem in s sedanjim političnim 
tajnikom PSDI Pierandrejem. Raz
log naj bi bil prijateljski odnos do 
svojega meščana iz Molfette. Na 
koncu izjav odbornika De Gioie je 
sodni zbor pristal na tožilčevo 
zahtevo in zapisnik s pričevanjem 
poslal na tožilski urad. «Ker priče
vanje De Gioie ni bilo verodostoj
no», je Mijanijev zagovornik odv. 
Kostoris predlagal, naj zaslišijo še 
Pierandreija, Lonzo in takratnega 
upravnega tajnika PSDI Cecchina, 
ki je izstopil iz stranke in je včeraj 
tudi prijavil De Gioio zaradi kleve
te. De Gioia je namreč izjavil, da 
je tudi Cecchini bil obveščen o 
tem neobičajnem posojilu, kar je 
prizadeti zanikal.

Pred sodnike je nato stopil Miani- 
jev oče, odv. Michele Miani, star 
87 let. Sodnikom je povedal, da 
se je junija lani srečal z Lonzo in 
ga vprašal, ali misli prestopiti v 
PSI — nato pa se je pogovor za
sukal na vprašanje kazenskega pos
topka proti sinu. Ob tej priložnosti 
naj bi mu Lonza dejal, da če se ne 
bi sin skregal z vodstvom stranke 
in zlasti z De Gioio, do prijave in 
procesa ne bi nikoli prišlo ...

Sodni zbor je zato sklenil, da bo 
zaslišal tudi Lonzo. Preden je Lon
za prispel na sodnijo, so še enkrat 
zaslišali obtoženega Mianija, ki ga 
je tožilec vprašal nekaj pojasnil v 
zvezi s terenom, ki ga je kupil pri 
Bazovici in ki ga je potem hotel 
dati Bufi in Mallardiju — po nju
nih izjavah v zameno za «zanima
nje» za izmenjavo terenov z občino. 
Miani je priznal, da je teren kupil 
in dobil gradbeno dovoljenje le 
malo časa preden je vse področje 
postalo nezazidljivo in da sedaj tam 
stoji čedna hišica. Sodnikom je 
ostalo tudi dovolj časa, da so poslu
šali magnetofonske tragove, ki jih 
je spretni Bufa posnel, ko se je 
o zadevi izmenjave terenov pogo
varjal najprej s Cappelettijem, po
zneje pa z Mianijem. Posnetki so 
bili tako slabi in nasičeni z mot
njami, da so sodniki raje prebrali 
izpis, ki ga je svojčas pripravil 
izvedenec. Tudi iz tega ni bilo kaj 
dosti razumeti, ker so bile fraze 
ponekod zmedene, da pravega smisla 
se ni dato razbrati. Jasno je bito 
samo, da so naročili kave — Miani 
pa je svojčas trdil, da so tistega 
večera pili whisky in da je bil 
nepriseben.

Končno je prišel Lonza, ki ga je 
Corsi vprašal, ali je res izjavil 
Mianijevemu očetu, da so prijavili 
sina zaradi spora z vodstvom stran
ke — iz katere je potem izstopil. 
Lonza je dejal, da je sicer Mianija 
srečal, da se je z njim pogovarjal 
o sporih, ki so bili med celico PSD! 
pri Sv. Soboti — katere voditelj 
je bil De Gioia - in svetoivanske 
celico — v kateri sta bila Miani in 
Lonza, vendar pa se ne spominja 

mu je kdaj izjavil, da so sina pri-

Gioia pokazal pismo gradbenikov 
in končno je še pojasnil, da so zbi
rali prispevke za volilno kampanjo 
med simpatizerji stranke in da jih 
je nato De Gioia «preusmeril» in 
posodil Bufi in Mallardiju, da bi 
pomagali «malemu podjetju, ki mu 
je grozil stečaj».

«Kateri stranki je pripadal Bu
fa?», je nepričakovano vprašal to
žilec Tavella. «Bil je vpisan v 
MSI. . .» mu je odvrnil Lonza. 
«Kako to,» se je začudil Tavella, 
«ko pa nam je De Gioia dejal, da 
je posodil denar «tovarišu Bufi?»

Nato je odv. Kostoris predlagal, 
naj se proces prektoe, ker je veliko 
novih dejstev prišlo na dan med 
razpravo. Tako tožilec kot zastopnik 
prizadetih strank odv. Ressauer sta 
zahtevo odbila in sodni zbor je ni 
sprejel. Proces se bo zato nadalje
val v ponedeljek S pričetkom ob 
9. uri, ko bodo povedali svojo od
vetniki in tožilec in se bo sodni zbor 
izrekel o krivdi . obtožencev. Člen 
314 kazenskega zakonika predvideva 
zaporno kazen od 4 do 12 let...

Ansambel Tržaškega 
partizanskega 
pevskega zbora

25. januarja 1975 ob 20.30 v Kulturnem domu v Trstu, Ulica 
Petronio 4

PRIREDBA:

OSKAR KJUDER

PARTIZANSKA BALADA
posvečena

Ponovitev 26. januarja, ob 17. uri

Recitatorja: Julij Guštin in Piero Panizon 
Dirigent: OSKAR KJUDER

Sodelavec dirigenta: 
Mezzosopran: 

Bas:
Otroška glasova: 

Izbira pesmi: 
Dokumentarni film: 

Diapozitivi: 
Oprema: 

Luči: 
Operaterja:

A. Curk 
Nora Jankovič 
Ivan Sancin 
Fabio in Egon
J. Guštin, R. Panizon, O. Kjuder 
RTV Ljubljana
M. Spetič, L. Počkaj. A. Žerjal 
Jože Cesar 
Edi Petaros
S. Vodopivec in S. Delmasso

Avtorji pesmi: S. Kosovel, M. Bor, K. D. Kajuh, P. Neruda, R. 
Alberti, H. Botov, M. Izakovski, J. Udovič, N. Birsa, V. Nazor, 
S. Mickijevič, P. Levec. G. Lorca.

Predprodaja Vstopnic bo pravočasno najavljena.

Drevi Cuffarovo poročilo 
o «komunističnem 
vprašanju»

V tržaški federaciji KPI so v pol
nem teku priprave na skorajšnji 
pokrajinski in osrednji kongres KPI. 
V ospredju razprav je, seveda, o- 
snovno poročilo tajnika Berlinguer- 
ja. Med prvimi pobudami je današ
nja javna razprava o «komunistič
nem vprašanju», ki bo drevi ob 20. 
uri v veliki dvorani ljudskega do
ma v Ulici Madonnina 19. Govorila 
bosta inž. Antonino Cuffaro in Gior
gio Rossetti, deželni in pokrajinski 
tajnik partije.

Jutri bodo o tem razpravljali ak
tivisti sekcije za področje Sv. Vida. 
Sestanek bo ob 20. uri. O pripravah 
na kongres bo razpravljal v popol
danskih urah tudi izvršni komite 
federacije KPI,

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 16. januarja 

TOMISLAV
Sonce vzide ob 7.42 in zatone ob 
16.48 — Dolžina dneva 9.06 — Lu
na vzide ob 9.12 in zatone ob 21.10 

Jutri, PETEK, 17. januarja 
ANTON

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
7,4 stopinje, najnižja 5,4, ob 19. uri 
7,4 stopinje, zračni tlak 1037,1 stano
viten, veter 4 km na uro severo
vzhodnik, nebo 7 desetink pooblače- 
no, morje skoraj mimo, temperatura 
morja 9,7 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 15. januarja se je v Trstu 

rodilo 6 otrok, umrlo pa je 19 oseb.
UMRLI SO: 5 dni star Diego Ste

fani, 81-letni Giuseppe Fonda, 79- 
letna Antonia Pernici, 81-letna Maria 
Dellak vd. Ziberana, 71-letni Mario 
Brizzi, 88-letni Rodolfo Abatangelo, 
88-letna Lucia Bianchi vd. Scasso, 58- 
letni Renzo Querini, 74-letna Zacca
ria Caimi, 86-letna Giovanna Guštin 
vd. Capponi, 86-letna Giuseppina lu- 
rievich vd. Mahorcic, 69-letni Rosa
rio Borgia, 80-letna Erminia Hesse, 
83-letna Maria Pozzeco vd. Chert, 
Rosa Hauer vd. de Gironcoli, 97- 
letna Beatrice Zacchigna vd. Petro
nio, 78-letni Angelo Persi, 68-letni 
Vittorio Romano in 54-letni Guido Go- 
gliani.

Razna obvestila
Društvo slovenskih upokojencev 

Trstu vabi na 3. občni zbor, ki bo 
danes, 16. januarja 1975, ob 15.30 
v Gregorčičevi dvorani v Ul. Ceppa 
9, I. nadstropje.

Začasni odbor združenja jusarskih 
upravičencev Opčine - Bane vabi čla
ne na ustanovni občni zbor, ki bo v 
soboto, 18. januarja 1075, ob 19. uri 
v Prosvetnem domu na Opčinah. 
Dnevni red: začasni predsednik bo 
poročal o dosedanjem delu; volitve 
odbora; volitve nadzornega odbora; 
razno.

Zgoniška občinska uprava obvešča, 
da bo v petek, 17. t.m., ob 20.30, v 
občinskem otroškem vrtcu v Zgoni
ku predavanje na temo «Ženska — 
rakasta obolenja». Predaval bo dr. 
Sancin. Vljudno vabljeni!

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure) 

Biasoletto, Ul. Roma 16; Davanzo, 
Ul. Bernini 4; Al Castoro, Ul. Cava
na 11; Sponza, Ul. Montorsino 9 (Ro
jan).

I ^ 1 ce

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Vielmetti. Borzni trg 12; Al Cen
tauro, Ul. Rossetti 33; Madonna del 
Mare Largo Piave 2; Costalunga, 
Erta S. Anna 10 (Kolonkovec).

Ob 40. obletnici poroke 
LUCIJE in KARLA 

PRIMANIJA
čestitajo in želijo še na mnoga 
leta hčerka z možem, vnuka 
Andrej in Damijan ter družina 
Karis.

PD Kraški dom s sodelova
njem združenja staršev osnovne 
šole A. Gradnik z Repentabra 
priredi v soboto, 18. t.m., ob 20. 
uri, v občinski kopalnici v Rep- 
nu predavanje prof. E. Košute o 
SPOLNI VZGOJI V SODOBNI 

DRUŽBI
Predavanje bo spremljalo pred

vajanje filmov.
Na zanimivo predavanje vab

ljeni starši. Dvorana bo ogre
vana.

OBVESTILO 
ZA PROFESORJE
Tajništvo Sindikata slovenske 

šole vabi profesorje, tudi tiste, 
ki so že lansko leto postali stal
ni po členu 17 zakona z dne 
30. 7. 1973 št. 477, naj se ude
ležijo razpisanega natečaja za 
stalna mesta na slovenskih niž
jih srednjih šolah. Podrobna po
jasnila lahko dobijo pri tajni
štvu sindikata.

Mali oglasi
LOKAL za trgovino v središču me

sta ali v zelo prometni ulici z 
velikimi odprtinami oziroma izložbe
nimi okni, čeprav potreben obnove, 
vzamemo v najem ali kupimo. 120/ 
150 kv.m. Ponudbe na Oglasni od
delek Primorskega dnevnika telefon 
76-14-70.

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE Trst 

Kulturni dom

FERENC MOLNAR
LILIOM

Predmestna legenda
SCENA:

Drago Turina 
KOSTUMI:

Mija Jarčeva in Marija Vidan 
DRAMATURŠKO VODSTVO; 

Jože Babič 
LEKTOR:

Majda Križajeva 
REŽIJA:

DUŠAN MLAKAR
Danes, 16. januarja, ob 20.30 
ABONMA RED E (mladinski v 
četrtek).

Gledališča
KULTURNI DOM
Danes, 16. t. m., ob 20.30 — a- 

bonma red E (mladinski v četrtek); 
Ferenc Molnar «liliom».

Jutri, 17. t. m., ob 16.00 — abon
ma red H; v soboto, 18. t.m., — iz
ven abonmaja; v nedeljo. 19» t.m., 
ob 16. uri — abonma red F (oko
liški); v credo, 22. t.m., ob 20.30 - 
abonma red D (mladinski v sredo).

VERDI
Jutri, ob 20. uri ponovitev «Ev

genija Onjegina» Čajkovskega. Orke
ster vodi Oskar Danon, režiser Mla
den Sablič. koreografija plesnih vlož
kov Dimitrije Parile, scene Miomir 
Denič. Nastopajo Silvana Zanolli, Jo- 
sella Ligi, Bruna Baglioni, Adriana 
Camani, Kostas Paskalis, Lajos Koz- 
ma, Giannicola Pigliucci, Vito su- 
sca, Enzo Viaro in Franco Ricciardi. 
Orkester, zbor in balet gledališča j 
Verdi. Vodja zbora Gaetano Ricci- 
telli. Vstopnice pri gledališki bla
gajni (tel. 31-948).

POLITEAMA ROSSETTI
Do nedelje bodo ponovitve Feydeau- 

jeve komedije «Gospod gre na lov». 
Nastopa igralska skupina Maria Scac
cia z Annabello Incontrerò v glavni 
ženski vlogi. Predstava izven abon
maja. Vstopnice pri osrednji blagaj
ni (telefon 36-372 - 38-547).

AVDITORIJ
Od jutri, 17. t.m. dalje bo v okvi

ru ciklusa «Gledališče danes» samo 
za tri dni gost Avditorija igralska 
skupina Gruppo della Rocca s ko
medijo Odona von Hòrvatha «Noč po 
italijansko». Ista skupina je v lanski 
sezoni uprizorila v Trstu Brechtovo 
delo «Švejk v drugi svetovni vojni».

Koncerti
V kavarni «Tommaseo» na Nabre

žju, 3. novembra 5 bo jutri, 17. 
januarja, ob 19. uri koncert harfist
ke Giuliane Stecchine. Izvajala bo 
Surianijeve, Rameaujeve, Graunove, 
Roessler-Rossettijeve, Smetana-Trene- 
čekove, Sofianopulove, Zanettovicheve, 
Normanove in Salzedove skladbe.

Razstave
V občinski umetnostni galeriji na 

Trgu Unità 4 bodo jutri, 17. januar
ja, ob 18. uri odprb razstavo sli
karja Renata Trevisana. Razstava bo 
odprta do 25. januarja, in sicer ob 
delavnikih od 10. do 13. ure in od 
17. do 20. ure ter ob praznikih od 
10. do 13. ure.

PD Slovenec in mladina Kre
kovega doma iz Boršta priredita 
jutri, 17. t.m., ob 20. uri in 19. 
januarja 1975, ob 17. uri, v dvo
rani šolskih sester kulturno pri
reditev ob pribki vaškega pa
trona.

Vabljeni!

La Cappella Underground 19.00—21.30 
«Uno sparo in testa», madžarski 
film (1969). Igrata Kati Kovacs in 
Karoly Horvath.

Ariston 16.00 «Fascista». Dokumen
tarni film, ki ga je režiral Aldo 
Grimaldi.

Nazionale 15.30 «Chi sei?». Prepove
dano mladini pod 14. letom.

Excelsior 16.00 «Profumo di donna». 
Barvni film. Igrajo Vittorio Gass- 
man, Alessandro Momo in Agosti
na Belli.

Grattacielo 16 00 «La prova d’amo
re». Eli Galleani, Bruno Zanin, 
Francoise Prevost. Barvni film. 

Fenice 15.30 «Chinatown». Barvni film. 
Romana Polanskega. Igrajo Jack 
Nicholson in Faye Dunaway. Film 
je za vse.

Eden 15.00.- 17.20 . 19.45 - 22.15 «As
sassinio suH’Orient Express». Barv
ni film po romanu Agathe Christie. 
Igrajo Laureo Bacai, Sean Connery, 
Ingrid Bergman

Ritž 16.001 «La sbandata». Barvni film. 
Igrajo • Domenico Modugno. E. Gior
gi. P; Franco. Prepovedano mladi
ni pod 18. letom.

Auròra 16.00' «Romanzo popolare». U- 
go Tognazzi in Ornella Muti. 

Capitol 16.30 «La poliziotta». Marian
gela Melato.

Cristallo 16.00 «Il segno dei potere». 
Barvni film, v katerem igra Ro
ger Moore.

Incero 16.30 «Il caso Thomas Crown», 
Steve McQueen. Barvni film. 

Filodrammatico 16.30 «Sensualità mor- 
\bosa». Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «La terra si tinse di 
rosso». Rod Steiger. Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 14. letom. 

Ideale 16.00 «II silenzio si paga con 
la vita». l,ex Coob, Anthony Derbe. 
Barvni film.

Vittorio Veneto 16.00 «Lo spaventa
passeri». Al Pacino. Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 14. letom. 

Abbazia 16.00 «Bada alla tua pe'le 
. Spirito Santo». Barvni western. Va- 
silli Karis, Ray O’Connor.

Astra 16.30 «I racconti della tomba». 
Peter Cussing, Jean Collins. Barv
ni film.

Mignon 16.00—22.00 «Atom». Barvni 
film.

Radio 16.00—22.00 «Barbablù». Ri* 
chard Burton. Barvni film.

Volta - Milje 17.00 «Poliziotto e mar
cio». Lue Merenda, Richard Conte 
in Raimondi Pellegrin. Prepovedano 
mladini pod 14. letom. Barvni film.

Predavanja
Nemški kulturni institut v Trstu 

priredi v drugi polovici januarja se
rijo štirih predavanj o Immanuelu 
Kantu ob 250. obletnici njegovega 
rojstva. Prvo predavanje bo da-, 
nes, 16. januarja, naslednja tri pa 
v četrtek, 23. januarja, v torek, 28. 
in v sredo 29. januarja. Predavanja 
bodo v glavni dvorani inštituta ob 
19. uri, zadnje predavanje pa ob 
18.30: V< pritličju inštituta bodo ta čas 
pripravili posebno razstavo z naslo
vom «Kant in mi».

Prispevki

KULTURNO ZDRUŽENJE MOST 
vabi

na zadnje predavanje v okviru 
ciklusa «Moje osebno srečanje 
z Edvardom Kocbekom» jutri, 
17. januarja 1975, ob 20.30 v 
Kulturnem domu. Predaval bo 
prof. Aleš Lokar.

Na srečanju ob 50. obletnici usta
novitve mladinskega društva «špar- 
ta» v Skednju darujejo Ivan in Sim- 
plicija Stopar 2.000 Ur, Angel 1.000 
lir in Slava Žerjal 1.000 lir za PD 
I. Grbec v Skednju.

Dne 15. t.m. je prenehalo biti 
plemenito srce

Maria Brizzija
občinskega upokojenca

ki je posvetil vse svoje življenje 
družini.

Pogreb bo jutri, 17. tnu, ob 10.45 
v župni cerkvi na Opčinah.

žalostno vest sporočajo: užaloščen* 
žena s sinovi, vnuki in svojci. 

Opčine, 16. januarja 1975

Občinska služba. Ul. Zonta 7/C
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Promet v tržaških trgovinah
STATISTIČNI PODATKI LJUDSKEGA ŠTETJA 1971 i VČERAJ ZJUTRAJ V ULICI RANDACCIO

V zadnjih dvajsetih letih se je povečalo |sPet telefonska
za 10-50 odst manjši kot1973 število zaposlenih v terciarnih dejavnostih
Cene so še naprej naraščale - Različna gibanja v industriji - Skrčen obseg hipotekarnih posojil

Statistični urad tržaške trgovinske 
zbornice je objavil pregled razvoja 
gospodarskih dejavnosti na Tržaškem 
v Preteklem novembru. Iz pregleda 
Povzemamo, da so se kmetijska dela 
v omenjenem mesecu nekoliko zavlek- 
a zaradi neugodnega vremena. Vre- 

f1’® i® bilo namreč ves mesec vlažno, 
ako da tla niso bila najbolj priprav- 
.a, z‘k pPravljanje običajnih zimskih 
e,. Oljčni nasadi so lani dali običaj- 

kohčino pridelka, živina je bila 
jtri®l^vnem zdrava, krme ni primanj-

fra področju turizma so do konca 
ovembra zabeležili naslednji promet: 

t,,0. h so dali turisti iz notranjosti 
. '1® skupno 440.145 nočnin (v istem 
času leta 1973 469.094). turisti iz 
wjine pa 270.156 (v letu 1973 269.044) 
nocnm.

Poglavje o trgovini na drobno pou- 
^ la- da sta razvrednotenje dinarja 

Povišanje cen na našem področ- 
t novembru močno zavrli priliv

stov iz Jugoslavije, medtem ko 
ških6 rf^Sproh10 povečal obisk italijan- 

• državljanov v trgovinah onstran 
t J,e- Kar zadeva obseg opravljenih 
bru °V' 50 tržaški trgovci v novem- 
no 23 ,}e®li na vseh področjih znat- 
p ,n3aniši promet kakor v letu 1973. 
kah60 ^e.bil različen v različnih stro- 
sim,’ f0'?* pa se je obseg po- 
- , skrčil od 10 odst. (v trgovinah s 
(v t mbenimi izdelki; do 60 odst. 
str Z elektrogospodiu.h kimi
n- ..:. Ker'so trgovci že pred tem 
vod°Cl1' Ve® novih izdelkov in proiz- 
n ov' 50 se zaloge raznega blaga v 
fr ernpru znatno povečale v vseh 

sovskih obratih. Tudi v novembru
ori re. 36 naPr®i naraščale 1 odisi 

hrani kakor tudi pri drugem bla- 
v prodaji na drobno.

. , Prvih enajstih mesecih leta je po 
reznih knjiženjih na Tržaškem za- 

n 3n-aj° lastnika 3.689 nepremičnin, 
j .-jj’h vrednost je po 'zjavah rriza- 

Partnerjev dosegla skupno 39 
iiard 244 milijonov lir V uMrcz-

4 604 uaZd°bjU 'e*;a so vknjizdi
• kupoprodajne pogodbe, vrecnost 
«premičnin pa je dosegla 37 miTjard 

milijonov lir.
oglavje o industrijskih dejavnostih 

nori^ii ba so v železarni Italsider 
n__. “kednjem do konca novembra 
, ’.zve^h 527.757 ton surovega žele 
n ? .5.565 ton kokih V obeh pri- 
i. nh i® bila proizvodnja večja ka- 
^ v ustreznem razdobju leta 1973 

le prva postavka znašala 402.597, 
g-,?a. Pa 153.750 ton. 'J petrolejski 
l ’khei «Aquila» so do konca no' em- 
naft Predelali 2.1.10.231 ton surove 
12 niì t* Predstavlja povečanje za 
. ,?~t’ v primeru s proizvodnjo v 
Prnh enajstih mesecih leta 1973 (1 

!°n ®54.745 ton). Proizvodnja ce- 
v tovarni «Italcementi» v ža 

Jski industrijski coni je bila lani 
odst. manjša kakor v letu 1973 

2/o'sfnUar noveitl*3er-1’ ter i® dcseela
i T^10. Heto poprej 278.020 ton). Pro- 
taiv-'13 ■ tiskarskega in pisarniškega 
,, pl5Ja je dosegla lani do konca no- 
r, e ^a tani 99.909 ton ter je bila za
ii ^dst. manjša kakor v letu 1973 
H10.490 ton).

Pa *
v?™ Se- nekaj podatkov o obsegu 
p ®vanja in posojil. Konec novem- 

80 imeli Tržačani za 16 milijard 
milijonov lir poštnih zadolžnic, 

o Pestavka je bila tani manjša ba
sala ,nec aovembra 1973. ko je zna- 
rin^.Skupna vrednos* omenjenih za 
Vr .!c 2i milijard 70 milijonov lir. 
kniiž' ?ienarnih vlog na poštnih 
1974 'a .^.e. znašala kcnec novembra 
Drv milijard 430 mi iiionov lir, ko- 
niliin°Jembra 1973 Pa j® znašala 9 
7j iarti 516 milijonov lir. Denarni 
n. - na Tržaškem so v prvin e- 
sk,mJ, ^Pseeib lanskega leta dovolili 
skim ° h*'52 hipotekarnih posojil v 
liionn* ,vrednosti 45 milijard 617 mi- 
1972 V ina v hstreznem razdobju leta 
Do 1973 so banke dovolile 1.549 
141 J1 .,v skupni vrednosti 68 milijard 
^ milijonov lir.

govoril o trenutnih težavah in o iz
rednem načrtu dežele za okrepitev 
proizvodno - gospodarskih sektorjev, 
zaradi česar ni razpoložljivih sred
stev. Govorili so tudi o zasedanju 
deželne konzulte o emigraciji, ki bo 
v soboto, 25. januarja.

V februarju srečanje 
deželnega odbora F-JK 
z linijo Italijanov

Predsedstvo Unije Italijanov Istre 
in Reke je na svoji zadnji seji, ki 
je bila v torek zvečer, razpravljalo 
med drugim o bližnjem srečanju z 
deželnim odborom Furlanije - Ju
lijske krajine. O pripravah na sre
čanje, ki bo v drugi polovici fe
bruarja, je poročal prof. Luigi Fer

ri ,ki je predsedoval seji. Predsed
stvo je soglasno sprejelo okvirni 
program srečanja, ki je bil določen 
na predhodnem sestanku med pred
stavniki Unije in deželnega odbora 
Furlanije - Julijske krajine v de
cembru.

Glede srečanja samega je pred
sedstvo Unije mnenja, da bo ne
dvomno prispevalo k okrepitvi kul
turnih in drugih izmenjav ne samo 
med obema sosednima deželama, 
temveč tudi med sosednima država
ma. Razvoj stikov narodnostnih 
skupin z matično državo ugodno 
vpliva na celotno družbeno skupnost, 
med katere narodnostna skupina ži
vi in ravno v tem se tudi odraža 
vloga mostu, te skupnosti. Zato U- 
nija Italijanov Istre in Reke ugodno 
ocenjuje srečanje ter si od njega 
obeta koristi za prebivalstvo obeh 
sosednjih dežel in narodnostnih 
skupin posebej.

Večina družin na Goriškem ima tri člane - Prevladujejo ženske od 
35. leta na:prej - V inozemstvu je manj kot tisoč prebivalcev Posočja
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SKLEPI DEŽELNE KOMISIJE

ZA HITREJŠE PODPORE 
V KORIST ŽIVINOREJE
Poenostavljen postopek za podeljevanje prispevkov 
Potrebna analiza oblikovanja cen kmetijskih pridelkov

Problemi živinoreje v naši deželi 
postajajo iz dneva v dan važnejši. 
Še prejšnjega dne je deželni pod
predsednik De Carli poudarjal v svo
jem analitičnem poročilu o gospo
darstvu Furlanije - Julijske krajine, 
da mora deželna vlada odločno pod
preti razvoj živinoreje, tokrat pa so 
o tem vprašanju poglobljeno raz
prav jah in, kar je najvažnejše, tu
di sklepali na seji druge stalne de
želne komisije, ki se ukvarja z vpra
šanji kmetijstva.

Komisiji predseduje socialist Br
inano, ki je glede zakonskega os
nutka o preprostejših postopkih za 
izdajanje prispevkov v korist ži
vinoreje v deželi predal besedo po
ročevalcu, demokristjanu Micolini- 
ju in deželnemu odborniku za kme
tijstvo Del Gobbu. Oba sta pouda
rila, da je namen zakona ta, da 
olajša in poenostavi postopke za po
deljevanje podpor skladno s sprot
nimi razvojnimi potrebami živino
reje.

Zakonski osnutek so nato svetoval
ci odobrili soglasno. Zatem je pred
sednik komisije Ermano poročal o 
zahtevi deželne zveze zadrugarjev, 
naj bi dežela opravila poizvedovanje 
o cenah kmetijskih pridelkov in na
činu razdeljevanja le-teh na tržišču. 
Tudi to zahtevo so člani komisije 
soglasno odobrili in poverili pred
sedniku Ermanu nalogo, naj pred 
koncem meseca skliče v ta namen 
posebno srečanje prizadetih strok.

Soglasno so člani komisije tudi 
sprejeli predlog podpredsednika de
želnega sveta, komunista Moschio- 
nija, naj bi komisija pred koncem 
meseca preučila, kako se izvaja in 
kakšen je učinek zadnjega zakona 
o živinoreji. V ta namen se bo ko
misija posvetovala s pristojnimi u- 
stanovami, se pravi «Friulcarne», 
ustanovo ERSA ter rejci goveje ži
vine.

AvtomobiUst podrl 
pešca v Ul. Rossetti: 
pridržana prognoza

V Rossettijevi ulici se je včeraj 
popoldan nekaj po 17. uri pripetila 
huda prometna nesreča. Avtomobil 
vrste alfa romeo 1600, katerega je 
upravljal 31-letni Giulio Laghezza iz 
Ul. dell’Ospedale Militare 2, je 
namreč takoj po križišču z Ul. Gin
nastico podrl priletnega pešca, ki 
je prečkal cesto izven prehoda za 
pešce. Gre za 70-letnega orožniške
ga podčastnika v pokoju, Nazzaria 
Micheleja Danieleja, po rodu iz kra
ja S. Marco blizu Foggie, ki sta
nuje v Ul. Lorenzetto 58. Mož je 
šel po vnuke v telovadnico Ginna
stica, ko ga je podrl avtomobil. 

Ponesrečenca so nemudoma pre

st., ^*K,rnih za delo, socialno skrb- 
rai ^ lzse'ieništvo Dal Mas je vče- 
teentSt5reJel gen®ralnega tajnika Cie- 
£aoi ^ *n ravnatelja tržaške dele- 
izseii!L vs®državne ustanove bivših 
bra7lr,-1jeV P°^en8hija, ki sta mu o- 
zlaiti ZI a,. 03 oge Ustanove ter še 
reišo ZajteVe gl®de zavoda za sta- 

Jse jadranske ezule. Dal Mas je
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SPOROČILO KMEČKE BOLNIŠKE BLAGAJNE

Razgovori v Ljubljani 
o zdravstvenem varstvu

Potrebno je tesnejše sodelovanje med
Furlanijo - Julijsko krajino in Slovenijo

bolniS^uV15^? P°krajinske kmečke 
obiavn blagajne nam je poslalo za 
c®loti „w?s ?bnje sporočilo, ki ga v 

T,u objavljamo:
sivem, ^budo predstavnikov zdrav- 
hikov ; ,zavarovanja kmetov, obrt- 
bjsfee ln .rgovcev iz Furlanije - Ju
žne ,i,Rra;,lne ter Predstavnikov zve- 
in zao» osti zdravstvenega varstva 
dne if 0yanja iz SR Slovenije so se 
vodili j Januarja 1975 v Ljubljani 
delm,ofazg0V0ri 0 medsebojnem šo
lanju na tem področju.

Pred<Un°VOfU 50 Prisostvovali tudi 
iidskpvsmkl Pokojninskega in inva- 
niji. 8 zavarovanja v SR Slove-

* "SvS' ““ »-■
se udplpfUrn- temeljiti razpravi so
varovanla ,C'/ezninil1 s temeUi za- 
ninskp« (zdravstvenega in pokoj-

fK'

izmenjava izkušenj in doseženih re
zultatov lahko koristila obema deže
lama pri nadaljnjem izpopolnjevanju 
sistema socialnega zavarovanja, še 
zlasti zdravstvenega zavarovanja. S 
1. januarjem 1975 smo v Italiji 
pristopili k prvi fazi pomembne re
forme sistema zdravstvenega zava
rovanja. Večje pristojnosti, ki jih 
ima dežela Furlanija - Julijska kra
jina, ji omogočajo tesnejše sodelo
vanje tudi s SR Slovenijo in s tem 
uspešnejše razreševanje problemov 
zdravstvenega zavarovanja.

Še posebej je bil izražen oboje
stranski interes za sodelovanje v 
zvezi s konkretnim nudenjem zdrav 
stvenega varstva občanom iz obeh 
dežel. V ta namen bi bilo koristno, 
da bi pristojni dejavniki v obeh .de
želah na podlagi današnje izme
njave mnenj pristopili h konkret
nejšemu sodelovanju in dogovorom.

Po končanih razgovorih so si pred
stavniki zdravstvenega zavarovanja 
iz Furlanije - Julijske krajine o- 

še klinični center v Ljub

peljali z rešilcem Rdečega križa v 
glavno bolnišnico, kjer so ga spre
jeli s pridržano prognozo na neuro- 
kirurškem oddelku. Ugotovili so mu 
namreč več hudih udarcev in ne
kaj ran, poleg tega pa še morebit
ne notranje poškodbe.

Upokojenec zdrsnil 
ob železniški progi 
in se pobil

V bližini sanatorija «Sartorio» tik 
ob železniški tovorni progi Trst - 
Sv. Andrej - Opčine - Dutovlje so 
včeraj nekaj po 14. uri našli 65- 
letnega upokojenca Giovanbattista 
Pasiana, ki je ležal okrvavljen in 
nezavesten. Ob progi ga je zagledal 
strojevodja vlaka, ki je takrat pri
vozil mimo, 51-letni Ugo Cozzolino 
iz Ul. Muzio 7. Ta je takoj ustavil 
vlak ter poklical Rdeči križ. Pa
siana so prepeljali na nevrokirurški 
oddelek, kjer so mu nudili prvo po
moč. Ugotovili so, da je ranjen po 
glavi in da je zadobil več lažjih 
udarcev, zaradi česar, se bo moral 
zdraviti približno tri tedne.

Kasneje so o zadevi uvedli pre
iskavo in so ugotovili, da je Pa- 
sian doma iz Cervignana in da je 
bil začasno v sanatoriju na zdrav
ljenju. Kaže, da je za kratek čas 
zapustil sanatorij in da je, medtem 
ko je hodil nad erogo, zdrsnil po 
vzpetini in se pobil po glevi.

Zlomil si je roko
Na ortopedskem oddelku tržaške 

splošne bolnišnice so včeraj dopol
dan sprejeli 40-letnega Attilia Fur
lana iz Ul. Mascagni 5, kateremu 
so ugotovili zlom desne roke. Fur
lan, ki se bo moral zdraviti mesec 
dni, je sam prišel v bolnišnico ter 
izjavil, da si je roko zlomil v 
torek zvečer pri prometni nesreči 
v Ul. Flavia.

Na delu se je včeraj zjutraj 
laže poškodoval 43-letni mizar Sil
vano Bossi ,ki stanuje v Zindisu 
C/7 pir Miljah. Bossi, ki je bil na 
delu v šoli De Amicis v Ul. D’An
nunzio. je nadel z lestve. Sprejeli 
so ga na ortopedskem oddelku, kjer 
so mu ugotovili izvin levega glež 
nja. Okreva) bo v mesecu dni.

Nalezljiva bolezni 
v prejšnjem tednu

Zdravstveni funkcionar tržaške ob
čine sporoča, da so v obdobju med 
6. in 12. januarjem zabeležili na
slednje nalezljive bolezni: škrlatinka 
— 4 primeri, gastroenteritis 4 (3 
primeri izven občine), ošpice 1, no
rice 8, rdečica 1, srebrčica 3 in 
gripa 21 (2 izven občine in en smrt
ni primer).

9 V teh dneh je izšel almanah KPI 
za leto 1975. Almanah, ki obsega 304 
strani, ima izredno bogato vsebino in 
je na razpolago na pokrajinskem se
dežu partije v Ul. Capitolina 3 ter 
na sedežih ostalih krajevnih sekcij

• Na pobudo krožka na socialne 
študije «G. Salvemini» bo danes 16. 
t.m., ob 19. uri na sedežu na Kor- 
zu Italija 12/H razprava na temo 
«Povišek tarif ACEGATA in za jav
ne prevoze v Trstu». Razpravo bo 
vodil deželni tajnik sindikata CGH 
za prevoze Dario Varin.

• Škeditersko podjetje «Assistenza» 
ima nov sindikalni odbor in zastop
nika. S tem v zvezi sklicuje FIAI— 
CG1I za drevi ob 18. uri sindikalni 
shod dnevnega osebja, kateremu bos
ta poročala sindikalni zastopnik Tullio 
Bastia in sindikalni funkcionar 5ear- 
zi. Gre za nerešena vprašanja začas
no zaposlenih, katerim bi podjetje 
moralo urediti stalež.

V zvezi s postavljanjem vodne in 
plinske napeljave v Ul. Vicolo delle 
Rose v Rojanu je tržaški župan pre
klical prepoved vožnje za tovorna 
vozila in motorne furgone, katerih no
silnost presega 10 stotov, po omenje
ni ulici. Obenem je iz istega vzroka 
/a vsa druga vozila odredil začasno 
prepoved vožnje od hišne številke 28 
do križišča z Ul. dell'Erica.

Najbolj tipična goriška družina 
ima tri družinske člane. To posne
mamo iz statističnih podatkov zad
njega ljudskega štetja v letu 1971, 
iz katerih je razvidno, da imajo v 
11.922 družinah v goriški pokrajini 
po tri člane. Na drugem mestu so 
družine z dvema članoma, in sicer 
11.784, na tretjem pa one s štirimi 
člani: teh je 9.865. Sledijo še dru
žine z enim samim članom, teh je 
7.793, družine s petimi člani (3.955), 
s šestimi (1.388) in nato še okrog 
1.500 družin s sedmimi ali več dru
žinskimi člani. Vseh zabeleženih 
družin na Goriškem je bilo 47.310. 
To je precej več kot v letu 1951, 
ko so zabeležili le 35.007 družin 
(prebivalstvo pa se je povečalo le 
od 129.541 na 139.322 oseb). To je 
tudi razumljivo, saj so se v zad
njih dvajsetih letih družine precej 
povečale na tak način, da so posa
mezni člani družin vzeli bivališče 
v dveh stanovanjih. Tako so ustva
rili dve družinski enoti, pred toli
kimi leti pa so ljudje zaradi stano
vanjske stiske živeli skupno v istem 
stanovanju.

Goriško prevladovanje družin s 
tremi člani je podobno podatkom v 
Videnški in pordenonski pokrajini, 
v deželnem merilu pa prevladujejo 
družine z dvema članoma, to za
radi prevladovanja takega tipa dru
žine na Tržaškem.

Statistični podatki nam povedo še 
marsikatero zanimivost. Leta 1951 
je imelo stalno bivališče na Goriš
kem 133.550 ljudi (64.070 moških in 
69.430 žensk), dvajset let pozneje se 
je to število povečalo na 142.412 
ljudi (68.127 moških in 74.285 žensk). 
Podatki o prebivalstvu na podlagi 
ljudskega štetja bodo letos spomla
di privedli do določenih sprememb 
tudi v nekaterih občinskih svetih, 
in sicer v občinah, kjer je število 
prebivalstva preseglo določene meje.

Največ prisotnih mož na Goriš
kem v letu 1971 je med 25. in 34. 
letom (10.383). največ žensk pa med 
45. in 54. letom (10.209). Žensk je 
manj kot moških le v raznih kate
gorijah do 34. leta: od tega leta na
prej pa ženske v vsakem letniku 
prevladujejo. Najhujši razpon je 
med prebivalci, ki so starejši od 
64 let. Tu imamo 11.735 žensk in le 
7.193 moških.

Aktivnega prebivalstva, torej za
poslenega, so na Goriškem zabele
žili 53.909 (od teh moških 38.971), 
kar je za šest tisoč ljudi manj kot 
dvajset let prej. Povečalo pa se je 
število neaktivnega prebivalstva (u- 
pokojencev, gospodinj, dijakov itd.), 
in sicer od 55.142 v letu 1951 na 
61.699 v letu 1971. Precej se je zvi
šalo število upokojencev.

Število direktno zaposlenih v kme
tijstvu se je od 9.781 znižalo v dvaj
setih letih na 3.504. Prav tako se je 
znižalo število zaposlenih v indu
striji od 22.350 na 19.722. Povečalo 
pa se je število zaposlenih v ter
ciarnih dejavnostih (trgovini, obrti, 
turizmu) od 19.827 na 24.856. To je 
tudi razumljivo saj je v tovarnah 
prišlo do čedalje večje avtomatiza
cije, zaradi večanja blagostanja pa 
se je večala potreba po trgovinah 
in obrtnih delavnicah.

5.062 ljudi je bilo ob ljudskem 
štetju začasno odsotnih iz svojih bi
vališč na Goriškem. Od teh jih je 
bilo 1.667 zaooslenih drugod. V ino
zemstvu je bivalo 799 ljudi, od teh 
433 zaposlenih. Sem so seveda všte
ti emigranti, teh na ni več veliko, 
kajti številni med njimi so dobili 
državljanstvo države v kateri živi
jo že dolgo časa in se ne prištevajo 
več med naše prebivalstvo.

Protesti zaradi 
ustanovitve pristaniške 
ustanove v Tržiču

Protestna akcija zastopnikov KPI 
in PSI proti samovolji krščanske de
mokracije in socialdemokratov v zve
zi z ustanovitvijo samostojne ustanove 
za tržiško pristanišče se je razširila 
tudi na liberalce. V Tržiču so sveto
valci KPI, PSI in PLI podpisali skup

no zahtevo po nujnem sklicanju tam
kajšnjega občinskega sveta. Podpisa
nih je 13 svetovalcev od skupnih tri
deset in sklicanje postaja tako avto
matično. Svetovalci teh treh strank 
obtožujejo KD, da je dala svojim 
predstavnikom v trgovinski zbornici 
nalog, da ustanovijo to pristaniško 
ustanovo, ne da bi prej tržiški občin
ski svet imel debato o tem vprašanju. 
Podobno sklicanje so zahtevali tudi 
svetovalci opozicije v pokrajinskem 
svetu.

Tudi deželni svetovalec PSI Cesare 
Devetak je predsedniku deželne vlade 
Comelliju poslal pismeno vprašanje 
in hoče vedeti, kakšno stališče bo o 
tem vprašanju zavzel deželni odbor. 
Svetovalec meni, da če bi prišlo do 
ustanovitve pristaniške ustanove, bi 
bilo to v nasprotju z zahtevami pris
taniških delavcev, ki želijo enotno de

želno pristaniško ustanovo. Deželni od
bor naj blokira pobudo goriške tr
govinske zbornice.

Sindikalni sestanki 
za krajevne uprave

Te dni je v Gorici in v drugih 
krajih pokrajine nekaj sestankov 
uslužbencev krajevnih uprav, ki jih 
sklicujejo sindikati CGEL, CISL in 
UIL.

Danes bo sesetanek za uslužbence 
pokrajine v dvorani pokrajinskega 
sveta. V petek, 17. januarja ob 12. 
uri pa bo za vse uslužbence občin
skih uprav v Gorici, Sovodnjah in 
Števerjanu sestanek v telovadnici 
Lenassi.

grožnja 
o bombi na slovenski šoli
Med policijsko preiskavo so bili dijaki in učenci na dvorišču

Spet telefonska grožnja o bombi na 
slovenski šoli. Včeraj zjutraj ob 8.20 
je neznanec telefoniral na slovensko 
srednjo šolo «I. Trinko» v Gorici in 
povedal slugi (govoril je v tukajšnjem 
italijanskem dialektu), da je v šols
kem poslopju postavljena bomba. Slu
ga je takoj rekel ravnateljici, ta je 
telefonirala na goriško kvesturo in 
odredila, da gredo dijaki in profeso
rji iz šolskega poslopja. Dijaki so 
bili namreč prav nekaj minut prej 
prišli v razrede. Dijaki in profesorji 
so se zbrali na šolskem dvorišču, za 
njimi so prišli tudi učenci slovenske 
osnovne šole in malčki, ki obiskujejo 
tamkajšnji slovenski otroški vrtec.

Z goriške kvesture je prišla skupina 
agentov, ki je preiskala šolsko poslo
pje. Iskali so tričetrt ure, našli ni
so ničesar, pogledali so tudi v za
boje za smeti. Ob 9.15 so šli dijaki 
in učenci s profesorji in učiteljicami 
spet v razrede, kjer se je pouk red
no pričel. Marsikatera mati ali oče 
učencev osnovne šole in otroškega 
vrtca pa so bili med tem časom ob-
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RAZGOVOR Z JOŽICO LAŠIČ IZ SOVODENJ

Pianistka se je pred kratkim uveljavila 
s samostojnimi nastopi v Sloveniji in Gorici
Lansko poletje je na konservatoriju naredila izpit srednje stopnje - Klavir pouču
je na Glasbeni šoli v Gorici in Sovodnjah - Chopin, njen priljubljen skladatelj

Pianistka Jožica Lasič

V družini Jožice Lašič, mlade in 
obetajoče pianistke iz Sovodenj, je 
glasba že družinska tradicija. Po
leg nje se namreč z glasbo ukvar
jajo sestra, mati in oče Emil, ki je 
že vrsto let organist v domačem 
kraju ter zborovodja.

V razgovoru z Jožico, ko sem jo 
prejšnji teden obiskal na goriški 
Glasbeni šoli, kjer poučuje klavir, 
sem izvedel, da se je rodila in živi 
v Sovodnjah, kjer je dokončala o- 
snovno šolo. Že v mladih letih jo 
je glasba pritegnila, posebno zani
manje pa je pokazala za klavir, za
to se je oče odločil, da bo hčerka 
pričela s študijem tega inštrumenta. 
Na srednji šoli se je z veseljem 
učila klavir in v treh letih je že 
precej napredovala.

Po srednji šoli se je vpisala na 
italijanski klasični licej v Gorici. 
Ob vstopu v novo šolsko obdobje 
je Jožica opustila učenje klavir
ja, da bi se posvetila le šolskemu 
študiju. Ljubezen do glasbe pa je 
bila premočna in je s študijem kla
virja nadaljevala sama in se do
ma vsakokrat vsedla h klavirju, ko 
je imela kaj prostega časa.

Ob vpisu na tržaško filozofsko fa
kulteto se je vpisala tudi na Glas
beno matico v Trstu, kjer je nada
ljevala študij klavirja pri profesor
ju E. Ambrozetu. V Trstu je Joži
ca znala dobro uskladiti univerzi
tetni in glasbeni študij in je bila 
v obeh uspešna ter je žela povsod 
priznanja. Učila se je vedno nove 
skladbe, posebno Chopinove, ki je

zanjo eden najboljših skladateljev.
Poleg obveznega študija pa se 

je Jožica Lasič zadnje čase uvelja
vila tudi med širko publiko. K sa
mostojnim nastopom jo je vzpod
budil sam prof. Ambrozet. Bilo je 
treba dobiti le pravo priložnost za 
klavirski recital. Prejšnje poletje 
so v Sovodnjah gostovali člani Glas
bene šole iz Ljubljane (Šiška-Beži- 
grad). Na tem srečanju so Ljub
ljančani povabili Lašičevo (kot 
predstavnico iz Sovodenj) na glas
beno šolo, kjer naj bi nastopila. In 
res je tako bilo. Za to priložnost 
se je Jožica še posebej pripravi
la. Kljub novemu bremenu pa ni 
opustila prejšnjih študijev (na uni
verzi in na Glasbeni matici). Lan
sko poletje je na konservatoriju o- 
pravila tudi izpit srednje stopnje 
(8-letke).

Medtem se je vedno bolj bližal 
11. december, ko bi morala mlada 
Sovodenjka imeti krstni nastop v 
Ljubljani. Trema pred nastopom ji 
je minila, ko je Jožica sedla za kla
vir v Koncertni dvorani. Uspeh kla
virskega recitala je bil takšen, da 
si ga sama ni pričakovala. Po krst
nem nastopu je bilo sedaj vse la
že. Tri dni kasneje so Jožico po
vabili na šempetrsko glasbeno šolo. 
Teden kasneje, in sicer 21. decem
bra se je slovenska pianistka pred
stavila domači, goriški publiki v 
dvorani palače Attems. Ta nastop je 
pomenil za Lašičevo veliko, saj je 
nastopila pred znanci, pred sorod
niki, pred gojenci, kj jih je učila 
klavir. Dolgotrajno ploskanje ob kon
cu izvajanja je gotovo zanjo naj
lepša nagrada. Brez dvoma bo ta 
dan ostal Jožici Lašič v trajnem 
spominu.

Ob tem pripovedovanju o krat
kem, a uspešnem glasbenem življe
nju Jožice Lašič sem jo skoro po
zabil vprašati, kako je s poučeva
njem na Glasbeni šoli v Gorici ter 
na podružnici v Sovodnjah.

V Gorici je pričela poučevati kla
vir pred tremi leti, medtem ko je 
s poukom v Sovodnjah pričela lani. 
Jožica je s svojimi dijaki (v Go
rici jih ima 9, 8 pa v Sovodnjah) 
zelo zadovoljna in brez dvoma — 
je dejala — so med njimi taki, ki 
se bodo uveljavili na glasbenem 
področju. Poleg učenja na Glasbeni 
šoli vodi tudi mešani zbor v Pod
turnu. Vsa ta dejavnost pa ji vza
me ogromnega časa, še posebno se
daj, ko se pripravlja na diplomski 
izpit na univerzi.

«Kam nameravate po končanem 
študiju na tržaški Glasbeni šoli?» 
«Moja želja je, da bi se vpisala na

ljubljansko akademijo», je dejala ob 
zaključku najinega pogovora.

P. R.
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STATISTIČNI PODATKI ZA LETO 1974

Gasilci so lansko leto na Goriškem 
pogasili nad osemsto požarov

Ogenj je lani povzročil 300 milijonov lir škode - Manj požarov na goriškem in tržiškem Krasu

Goriški gasilci so lansko leto več 
kot 800-krat morali poseči, da bi 
pogasili razne požare na Goriškem. 
To je najbolj razviden podatek o 
delovanju gasilcev v letu 1974.

Iz podatkov, ki jih je posredovalo 
poveljstvo gasilcev, lahko ugotovi
mo, da je bilo lani znatno manjše 
število požarov na goriškem in tr
žiškem Krasu. Leta 1973 smo nam
reč v poletnih mesecih skoro vsak 
dan zabeležili na Krasu požar, ki 
je večkrat izbruhnil zaradi nepre
vidnosti ljudi, ki so v suho travo 
metali še neugasnjene cigaretne o- 
gorke.

Lansko leto je ogenj povzročil o- 
koli 300 milijonov lii škode Številka 
800 pa se izrecno nanaša na posege 
gasilcev zaradi požarov. Poleg te 
ga pa je bila njihova dejavnost 
usmerjena tudi na druga področja 
Naj tu omenimo le najvažnejša: ga 
siici so morali večkrat pomagati 
občanom, ki so ostali «zaprti» v dvi

galih, ali niso mogli odpreti sta
novanjskih vrat. Takih posegov je 
bilo okoli 70. Neurja so večkrai 
povzročila poplave na cestah in v 
pritličnih stanovanjih, ali so lomi 
la večje veje, ki so na cestah one
mogočile promet. Tudi pri takih 
nezgodah je bil potreben poseg ga
silcev.

Poleg tega so večkrat pomagali 
avtomobilistom pri raznih prometnih 
nesrečah, da bi jih potegnili iz 
avtomobilskih razbitin Večkrat so 
pri tem delu tvegali lastno življe
nje. Dobro se namreč spominjamo 
hude nesreče, ki se je lansko po
letje pripetila pri Vilešah, ko se 
je vnela aviocisterna. Pri nesreči je 
izgubil življenje šofer z Oslavja 
Gasilci so na tem kraju bili skoro 
ves dan, da bi pogasili požar in 
preprečili, da bi aviocisterna, v ka
teri je bil utekočinjen plin, eksplo 
dirala.

V Gorici je bilo lani zaposlenih

V petek predavanje 
na Vrhu

Na zadnjem občnem zboru pro
svetnega društva «Danica» na Vrhu 
so tako odborniki kot člani izrazili 
željo, da bi tudi pri njih imeli ka 
ko predavanje ali kulturni večer 
Ker niso imeli na razpolago pri 
mernega prostora je bilo to težko, 
Prav zaradi tega se je na Vrhu 
pričela akcija, da bi si zgradili 
primerni prosvetni sedež.

V pričakovanju tega pa so si u- 
redili začasni sedež, kjer bodo lah
ko imeli predavanja in druge kul
turne večere. To bo pri črncih, 
kjer so že pred leti imeli nekaj 
podobnih večerov. Prvo predavanje 
bo v petek 17. januarja ob 20. uri. 
Predaval bo Miiadin Čeme iz Go
rice. sicer o svojem lanskem 
poto ,, po Južni Ameriki. Prika
zal bù ,,okaj zanimivih kratkome- 
tražnih filmov, ki jih je na poto
vanju sam posnel. Černetova pre
davanja v raznih krajih na Goriš
kem so zbudila precej zanimanja, 
zato sta SPZ in prosvetno društvo 
«Danica» prepričana, da bo tudi 
predvajanje filma na Vrhu uspelo.

Odbor prosvetnega društva «Da
nica» se je sestal prejšnji petek. 
Na sestanku so med drugim skle
nili, da bodo v nedeljo 2. februar
ja popoldne priredili avtomobilski 
izlet na grob narodnega heroja Jan 
ka Premrla - Vojka.

Sestanki enotnega odbora 
na slovenskih 
osnovnih šolah

Doslej je bilo na osnovnih šolah na 
Goriškc-m, že nekaj sestankov, na 
katerih so se starši osnovnošolskih 
otrok domenili o kandidaturah za 
razne stopnje razrednih in šolskih 
svetov. Sestanki so bili v Gorici v 
Ulici Randaccio že v soboto, v Sovod
njah v torek popoldne, v Gorici v 
Ulici Croce pa včeraj popoldne. Star. 
ši so se sestankov udeležili polnoštevil
no in izbrali svoje kandidate v enot
no listo, ki ji botruje enotni šolski 
odbor v Gorici.

Isti odbor sklicuje seje staršev tu
di na drugih šolah. V števerjanu bo 
sestanek jutri, v petek, 17 .januarja, 
ob 20. uri. Prav tako jutri, v petek, 
17. januarja bodo sestanki na osnovni 
šoli v Doberdobu ob 17-30, na Vrhu 
ob 18.30 in v šoli v Jamljah 'vabilo 
velja za starše iz Jamelj in iz Dola) 
ob 19.30. V soboto 18. januarja ob 19. 
uri pa bo sestanek v Rupi.

40 gasilcev, ki so bili razdeljeni v 
dve skupini. Poleg tega imamo v 
pokrajini še dve gasilski pwstojanki, 
in sicer eno v Tržiču (tu je približno 
25 gasilcev), drugo pa na letališču 
v Ronkah, kjer je 24 gasilcev.

Sestanek briških 
vinogradnikov

V Gradišču so se sestali, na po
budo konzorcija za zaščito tipičnih 
briških vin, številni vinogradniki bri
škega področja, ki ustekleničijo 
svoja vina. Uvodno poročilo je imel 
predsednik konzorcija grof Attems, 
nato se je razvila živahna diskusija. 
Prisotnih je bilo veliko vinograd
nikov. Z zadovoljstvom so ugotovili, 
da se je prodaja dobrih briških vin 
povečala, razpravljali pa so tudi 
o drugih oblikah reklame za na
daljnjo prodajo ustekleničenih bri
ških vin.

V ponedeljek seja 
pokrajinskega sveta

V ponedeijek, 20. januarja, ob 18. 
uri bo v Gorici seja pokrajinskega 
sveta. Na dnevnem redu so številna 
vprašanja, ki so bila še na prejš
njih sejah, dodanih pa je precej 
novih točk. Med temi tudi ona o do
datnih delih na cesti od Valerišča 
do Jazbin, kjer je prišlo do neka
terih zemeljskih usadov, ki otežko- 
čajo promet po tej cesti in terjajo 
dodatne stroške.

Sestanki staršev otrok bodo tudi 
drevi, ob 20. uri, na osnovni šoli 
v štandrežu. Jutri ob 18.30 pa bo 
sestanek v šoli v Pevmi. Tja 
vabi šolski odbor tudi starše otrok, 
ki obiskujejo šolo v štmavru.

• Notranje ministrstvo je razpisalo 
natečaj za sprejem v službo 27 in
špektorjev korpusa gasilcev. Lahko 
na natečaju sodelujejo inženirji z 
ne več kot 30 leti. Prošnje je treba 
poslati do 20. januarja, podrobnejša 
pojasnila je moč dobiti pri postajah 
gasilcev.

veščeni in so prišli po otroke ter 
jih odpeljali s seboj domov. To je 
bilo tudi razumljivo, saj je bilo po
leg grožnje treba upoštevati še to, da 
je bilo vreme vlažno in bi se lahko 
kak otrok prehladil.

Grožnje o bombah na šolah se po
navljajo od časa do časa, ne le na 
slovenskih, marveč tudi na tukajšnjih 
italijanskih šolah in so vedno v zvezi 
s kakšnimi dogodki na šoli, na pred
večer dijaških stavk ali akcij. Sedaj 
so na vidiku šolske volitve in mar
sikateremu m všeč, da se bodo star
ši odločili za demokratični pogled na 
šolo. Zato skušajo vzbujati nemir med 
starši in dijaki. Jasno je, s kakšne 
strani prihajajo take grožnje.

šolske sluge v Ulici Randaccio so 
vedeli povedati, da je včeraj zjutraj, 
ob 7.30 neka ženska v šolskem po
slopju iskala nekega profesorja.

Občinski uslužbenec, ki je takrat 
kuril peči. se baje ni spominjal ime
na profesorja, ki ga je iskala nez
nanka.

Stališč« PSI 
do gospodarske krize

Na sedežu socialistične stranke se 
je sestal izvršni pokrajinski odbor 
PSI. Predsedoval je tajnik Mario 
Del Ben, izvedli so reorganizacijo 
v vodstvu stranke, podtajnika bosta 
Gianni Di Bert iz Gradišča in Gian
franco Trombetta iz Tržiča.

Med razpravo o gospodarski krizi, 
ki je zajela našo pokrajino, so iz
razili mnenje, da precejšen del 
krivde za sedanjo krizo nosijo neka
teri industrialci, ki zahtevajo ob 
ustanavljanju ali širjenju tovarn 
denarno pomoč iz javnih sredstev, 
nato pa, po izkoriščanju tega de
narja hočejo vreči delavce na ce
sto. Vodstvo PSI je dalo vso podpo
ro pravični borbi delavcev, ki jo 
vodijo sindikalne organizacije.

V zvezi z ustanovitvijo pristaniške 
ustanove za Tržič s strani trgovin
ske zbornice je vodstvo PSI odo
brilo stališča pokrajinskih svetoval
cev stranke in deželnega svetoval
ca ter posredovalo pri deželnih or
ganih stranke, da se stvar temeli- 
tejše preuči.

Prosveta
Prosvetno društvo «Sovodnje» — fo

tografski odsek bo jutri, v petek, 17, 
t.m., ob 20.15 povabilo v sovodenjski 
Kulturni dom predsednika Fotokluba 
iz Nove Gorice Milenka Pegana, ki 
bo predvajal vrsto barvnih diapozi
tivov. Naslov večera bo «Naravoslov
na 74».

Razna obvestila
Ustanova za ljudske hiše (IACP) 

obvešča, da bo njen predsednik A- 
gostino Candussi sprejemal občinstvo 
vsak torek od 15. do 17. ure, pod
predsednik Salvatore Colella pa vsak 
četrtek od 14.30 do 16.00.

Šolske vesti
Ravnateljstvo nižje srednje šole ši

van Trinko» v Gorici sporoča, da 
bo danes, 16. januarja 1975, ob 18. 
uri roditeljski sestanek. Na njem bo
do med drugim razpravljali o vo
litvah v šolske svete.

Starši dijakov ali njihovi namest
niki so vabljeni, da se sestanka u- 
deležijo.

Izleti
Prosvetno društvo «Briški grič» v 

števerjanu prireja v nedeljo, 26. ja
nuarja enodnevni avtobusni izlet za 
smučarje in ljubitelje zime v Sap- 
pado. Prijave sprejemajo Silvan Pit- 
teni, Loreta Maraž in Vivijana Sta
nič do nedelje, 19. januarja.

Gorica
VERDI 17.15—22.00 «Aprivano Joe i 

Margerite». K. Corracfini in T. Sker 
rit. Barvni film.

CORSO 17.00—22.00 «Herbie, il mag 
giolino sempre più matto». H. Ha 
yes in K. Berry. Barvni film.

MODERNISSIMO 16.30-22.00 «I sen 
za nome». A. Deìon in J. M. Vo 
lontè. Barvni film.

VITTORIA 17.00—22.00 «Sogni proibii 
di don Galeazzo, curato di campa 
gna». F. Aloisi in E. Gabriel. Filo 
v barvah. Prepovedano mladini po< 
18. letom.

CENTRALE 17.15—21.30 «Il bacio d 
una morta». S. Dionisio in O. M 
Guerrini. Barvni film.

Tržič
AZZURRO Zaprto.
EXCELSIOR 16.00—22.00 «Misia sei 

vaggio». Barvni film.
PRINCIPE 17.30—22.00 «Il giorno de 

furore». Barvni film.
i\ovu Gorica

SOČA «Karate v službi Interpola» 
Ameriški barvni film ob 18. in 20 
uri.

SVOBODA «Suzana in Jeremija», a 
meriški barvni film ob 18.00 n 
20.00.

DESKLE «Kralj džungle», amerišk 
barvni film ob 17.00 in 20.00.

RENČE «Prostitutka ali svetnica» 
kanadski barvni film ob 20.00.

PRVAČINA «Poročnik Nataša», gršk 
barvni film ob 20.00.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Gi 

rici dežurna lekarna Marzini, Korz 
Italija 89, tel. 24-43.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna San Nicolò, Ul. 
L maja, tel. 73-328.
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Nesporazumi 
med levico

Kaj se pravzaprav dogaja med 
francosko politično levico? Mar po
novno prihaja do veljave stara res
nica, da vodenje meščanskih strank 
sloni na predpostavki, da leve si
le niso nikoli znale za dolgo osta
ti strnjene in enotne oziroma se 
niso nikoli znale ogniti medseboj
nim obtožbam, nezaupanju in pre
rekanjem?

Situacija je na prvi pogled nelo
gična. Po izrednem uspehu, ki ga 
je bil Mitterand dosegel na maj
skih predsedniških volitvah, ko si 
je osvojil domala polovico vseh 
glasov, se je levica zdaj začela 
sama razžirati od znotraj.

Komumstična partija je nastopi
la s tezo, da žele socialisti okre
piti svoje vrste na račun njihovih 
sil, to se pravi, da odvzemajo vo
livce svojim partnerjem - komu
nistom, namesto da bi si pridobi
vali glasove med pripadniki de
snice. Spopad se je v teku jese
ni in zime postopno zaostroval vse 
do obtožbe, da se Mitterand pri
pravlja, da bi se vrnil na stare 
socialdemokratske pozicije. Iz te
ga se je zatem porodil sum, da bi 
socialisti v določenem trenutku u- 
tegnili celo sprejeti porazdelitev ob
lasti z Giscard d’Estaingom in mož
nost, da Mitterand postane pred
sednik vlade.

Socialisti so od nekdaj imeli u- 
mirjen, rekli bi nekako užaljen od
nos do teh kritik. Mitterand se je 
zadovoljil s pojasnitvijo, da bo na 
oblast prišel samo preko volilne
ga prizorišča in kolikor mu bo
do volivci zaupali svoje glasove 
ter omogočili večino, s pomočjo ka
tere bi mogel uresničiti skupni pro
gram.

Zdaj je spor dobil še neko no
vo dimenzijo, ko je Georges Mar- 
chais, generalni sekretar KP Fran
cije, prvič v nekem radijskem in
tervjuju poimensko kritiziral Mit- 
teranda. Marchais očita socialistič
nemu prvaku, da zagovarja in šči
ti nekatere voditelje svoje stranke, 
kot so Gaston Deferre, Jules Mar
tina in drugi, ki se, nastopajoč v 
javnosti, odkrito vprašujejo, ali i- 
ma tako imenovani skupni pro
gram levice sploh kak pomen, že
leč tako oslabiti Komunistično par
tijo. «Kar lahko ugotovimo,» pravi 
dalje Marchais, «je to. da se Fran
cois Mitterand zadovoljuje s ta- 
jinstvenim molčanjem. Iz tega po
vzemamo zaključek, da smo še ka
ko imeli prav, ko smo načeli vpra
šanje enotnosti levice. Mitterand 
se izogiba resnih vprašanj, ki pred 
njimi zdaj stojimo, in to v trenut
ku, ko je neobhodno obvarovati e- 
notnost in voditi borbo delavcev, 
ki se odvija po vsej deželi,» pra
vi Marchais, poudarjajoč, da ne 
bodo komunisti nikoli storili kaj 
takega, kar bi oslabilo enotnost 
levice.

Mitterand pa je še naprej skraj
nje zadržan in ne odgovarja jav
no. Toda polemika se razvija tudi 
med samimi socialisti. Reagirajoč 
na obstoječe nesporazume med le
vico, je poslanec in član sekreta
riata Socialistične stranke. Jean - 
Pierre Schevenman rekel: «Očitno 
se bo treba potruditi, da bi se e- 
notnost levice utrdila in poglobila. 
Za dosego tega bo treba odpravi
ti vse poglavitne dvome in sume 
ter že dolgo ostarele koncepcije. 
Prva bi bila ta, da so socialisti 
mnenja, da so jim komunisti samo 
nekakšna volilna 'odskočna deska. 
Druga, da komunisti žele izkoristi
ti socialiste za svoj prihod na ob
last. Neobhodno je, da obe stran
ki čimprej odvržeta takšne pred
postavke in pretenzije,» poudarja 
omenjeni član sekretariata Sociali
stične stranke ter nadaljuje: «Naj
bolje bi bilo omogočiti delavcem, 
da sami določijo, kakšna so prava 
merila enotnosti delavskega razre
da, zakaj potreba je po združeni 
levici, ki se bo odločno borila za 
ohranitev polne zaposlenosti in kup
ne moči ter proti vsem posledicam 
ekonomske krize. . Enotnost je 
treba graditi na pcpolni enakoprav
nosti komunistov in socialistov.»

Konec januarja bo kongres So
cialistične stranke, na katerem bo
do. kot pričakujejo, pojasnili mno
ga vprašanja in določili dolgoročno 
taktiko in strategi jo Osnovno vpra
šanje, o katerem je precej čuti, 
je zlasti vprašanje, ali bodo na 
tem zasedanju prevladale težnje sa
moupravnega socializma in. ali se 
bo dokončno potegnila meja med 
socialdemokratskimi koncepcijami 
ter novimi potmi, ki so socialisti 
po njih zakorakali, ko so 1. 1972 
podpisali skupni program s komu
nisti.

Komunistična partija izraža te 

(Nadaljevanje na 6. strani)

1 NA SAMIH 14 KILOMETROV OD PECI

Mario Scaccia in Luciano Virgilio v Feydeaujevem delu «Il signore va a caccia», s katerim Scacciovo gledališče
gostuje te dni v gledališču Rossetti

Radavačka pečina 
enaka Postojnski

Doslej so odkrili, ne pa še raziskali, 12 dvoran 
Vodni tokovi in jezera - Živi fosili iz ledene dobe

Redkokatero zemeljsko področje 
ima toliko podzemeljskih jam, kot 
jih ima zahodni del Balkana. To je 
razumljivo iz enostavnega razloga, 
ker so podzemeljske jame pojav, 
ki je značilen za apnenčasta področ
ja. Ta pojav pa se začne že tu pri 
nas, na štiri korake od Trsta,. V 
Jugoslaviji pa so do sedaj odkrili’ 
že na tisoče jam. Ena teh je tudi 
Radavačka pečina torej Radavačka 
jama, ki so jo odkrili že pred dav
nim v masivu Prokletija, kjer so 
doslej odkrili še kakih 20 drugih 
podobnih podzemeljskih pojavov. Us
tavimo se pri Radavaški jami, ki 
se po svoji lepoti lahko kosa s 
Postojnsko jamo. V bistvu je to 
jama, ki je po svoji formaciji bolj 
podobna Škocjanskim jamam, in 
so jo nekateri postavili nekako sre
di med Postojnsko in škocjansko 
jamo.

Radavačka jama je bila znana že 
zdavnaj. O njej že stoletja kroži-

............ ............................................. .................................................. .................................................. .

PRED OBILNIMI ŠTIRIMI MESECI SO ODSTAVILI STAREGA CESARJA

Vlada v Adis Abebi vodi deželo 
v socializem na etiopski način
Pcdržavljenje nekaterih veleposesti - Na podeželje so prišli prvi traktorji - Med 
«zdavnaj pozabljene» je prišlo tudi kakih 60 tisoč visokošoicev * Omejitve uvoza

ADIS ABEBA, sredi januarja. — 
V ostalem svetu smo sredi ja
nuarja, po tukajšnjem koledarju 
pa smo šele v začetku aprila 1967. 
Takšen je namreč etiopski koledar, 
ki se ne ravna po gregorijanskem 
koledarju. Ne glede na te razlike 
je nad vso Etiopijo izredno jasno 
nebo, tako da sredi poldneva tem
peratura znaša 25 stopinj C, kar 
je za letni čas in nadmorsko vi
šino lepa toplota. Seveda je lepo, 
ker ni mraza. Etiopski kmet pa se 
ozira v nebo in išče oblake. Tu 
že šest mesecev ni bilo kaplje 
dežja. In vendar so kmetje v do
lini Avaš pobrali že tretjo letino, 
poželi že tretjo setev pšenice, ti
sto nizko pšenico, ki sicer malo 
rodi, ki pa vendarle izsrka nekaj 
vlage tudi iz povsem presušene 
zemlje. Sicer pa tukajšnji kmet 
pravi, da živi in se razvija ta pše
nica od rose . . .

Ne smemo pa misliti, da je že 
tretja žetev pšenice v enem letu 
— bogastvo. Še daleč ne. Ljudje 
na etiopskem podeželju živijo v 
skrajnem siromaštvu, v bedi. Če
prav je vreme lepo in toplo, se 
pripravljajo na morebiten mraz, 
ki tu sicer ne doseže izredno niz
kih temperatur, toda že pri 10 sto
pinjah ljudem ni več prijetno. Po
sebno če začne z dežjem pihljati 
neprijeten veter, ki povsem raz- 
hladi skromne iz protja spletene

domove, ometane z zemljo in krav- 
jekorn. Bolj ko se oddaljuješ od 
mestnih središč, bolj opažaš strah 
pred mrazom, kajti tisti, ki žive bli
že mestu, imajo še možnost, da ku
pijo kaj za nase, tisti pa, ki žive 
daleč od središč, so prepuščeni 
svoji «avtarhiji».

Hkrati pa se Etiopci pripravlja
jo tudi na novo setev. Priprav
ljajo zemljo za pšenico, riž in slad
korno peso ali pa obdelujejo na
sade kavovca, čajevca in bomba
ža. To velja za kmečko, torej stal
no prebivalstvo. V Etiopiji pa i- 
maš tudi nomade, ljudi, ki se se
lijo iz kraja v kraj, s svojimi čre
dami goveda, na poti pač k no
vim pašnikom, ki jih pa skoraj 
že ne najdeš več, saj so zaradi 
pomanjkanja krme črede popasle 
že vse do samih korenin trave. 
Sicer pa prepreza Etiopijo sedem 
rek, ki z raznimi pritoki ustvarja
jo nekakšno mrežo, okoli katere 
je nekaj možnosti, da se te čre
de prebijejo do pomladi, ko «bo s 
novim vremenom vendarle kaj o- 
zelenelo».

Tako se prebija skozi življenje 
etiopsko podeželje, to se pravi pri
bližno 90 odst. etiopskega ljudstva, 
ki šteje 26 milijonov ljudi. Osta
lih 10 odst. etiopskega ljudstva, ki 
je zaposleno v majhnih tovarnah, 
gradbeništvu ter še v kaki drugi 
nekmetski dejavnosti, na primer
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Zbornik Štefana Kuzmiča
Ob gmotni podpori kulturne skup

nosti SR Slovenije je pri Pomur
ski založbi v Murski Soboti prav
kar izšel Zbornik Štefana Kuzmi
ča. Publikacija vsebuje simpozij- 
sko gradivo ob 250-letnici rojstva 
velikega prekmurskega šolnika in 
pisca, ki je s tiskano besedo o- 
sveščal panonske Slovence v pre
lomnem 18. stoletju.

Dr. Anton Vratuša je v zborni
ku objavil svojo jezikoslovno raz
pravo o jeziku Štefana in Miklo- 
ša Kuzmiča, Franc Šebjanič pa je 
na temelju novih izsledkov ori
sal zgodovinski pomen dejavnosti 
Štefana Kuzmiča pri utrjevanju 
protestantizma ter pri nacional
nem osveščanju Slovencev na 0- 
grskem, medtem ko Zvonimir Bar- 
tolič v svojem prispevku obrav
nava hrvaško - slovenske vezi v 
času protestantizma.

Med ostalimi sodelavci zbornika 
so še dr. Vanek Šiftar («Vloga 
petnajstega gradu pri širjenju pro
testantizma»), dr. Jan čaplovič 
(Bratislava), Martina Orožen, Vik
tor Smolej in Nikica Brumen.

Zbornik, ki ga je po ideji arh. 
L. Tomorija opremil akad. slikar 
F. Mesarič, je ilustriran s faksi
mili številnih dokumentov.
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Ne 

sprejmite nalog, če zanje niste 
strokovno pripravljeni. Nepričako
van razvoj nekega prijateljstva.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ne iz
gubljajte časa s praznimi beseda
mi, vtem ko vaši nasprotniki de
lajo. Vaše čustvene želje se bo
do izpolnile.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) V 
okviru svoje delovne ustanove 
ste vi še najbolj agilni. Ne pre
puščajte se prebujni fantaziji.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Nasto
pil je trenutek za začetek važne
ga posla. Nekdo vam bo nudil 
dokaz svoje ljubezni.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Dopol
dne vam bo zagotovljen uspeh, 
še posebno na znanstvenem pod
ročju. Ne vmešavajte se v spor, 
ki se vas ne tiče.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Va
ši sodelavci nestrpno pričakujejo, 
da bi preizkusili vašo dobro voljo. 
Popoln mir v družini.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.)

Danes se boste izkazali s svoji
mi organizacijskimi sposobnostmi. 
Mučijo vas žalostne misli.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Tvegajte in boste poplačani. Sre
ča je na vaši strani. Iskreno ra
zumevanje s strani novega pri
jatelja.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Dober prijatelj vas bo podprl pri 
vašem poslovnem podvigu. Naj
mlajšim pomagajte pri uresničitvi 
načrtov.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Vaši sodelavci bodo v finančnem 
poslovanju dokaj neprevidni. No
benih sprememb v čustvenem po
gledu.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Us
tvarili si boste pogoje za dosego 
odličnega poslovnega uspeha. 
Sprostili boste svojo domišljijo.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Nagon
sko se boste ognili neki zelo ve
liki napaki. Ne kažite preočitno 
svoje samoljubnosti.

Posvetovanje 
o delu manjšinskih 
organizacij 
na Madžarskem
Pod predsedstvom akademika - 

etnologa dr. Ortulaja Djule je bi
lo pred kratkim v vzhodnoma- 
džarskem mestu Bekesčabi posve
tovanje o razvoju kulturno - pro
svetnega življenja manjšinskega 
prebivalstva na Madžarskem. Ob 
tej priložnosti je bil govor tudi o 
dejavnosti manjšinskih organizacij 
za južnoslovansko, slovaško, ro
munsko in nemško nacionalno 
skupnost. Generalni sekretar De
mokratične zveze južnih Slova
nov, ki vključuje tudi porabske 
Slovence, je razpravljal o vidnih 
uspehih kulturnega dela med hr
vaško, srbsko in slovensko narod
nostno skupnostjo na Madžarskem.

Objava hrvaških 
ljudskih pesmi 
iz Madžarske
Znani hrvaški etnomuzikolog Vin

ko Žganec je ob sodelovanju ma
džarske akademije znanosti in u- 
metnosti v Budimpešti na obdrav
skem območju Madžarske, kjer ži
vi hrvaška manjšina, zbral lepo 
število ljudskih pesmi. Založniško- 
tiskarsko podjetje «Zrinskh iz Ča
kovca (SR Hrvaška) je te dni iz
dalo tiskano zbirko teh pesmi hkra
ti z notnim gradivom. Knjižna pu
blikacija, ki je plod več kot šti
riletnega znanstvenega sodelova
nja madžarskih in hrvaških usta
nov, vsebuje 179 ljudskih pesmi, 
ki jih je zbiralcu zapelo kar 33 
ljudskih pevcev hrvaške narodno
sti iz okolice znanega madžarske
ga mesta Velike Kaniže.

Poleg priložnostnih duhovnih na
pevov so v Žgančevo zbirko vklju
čene tudi ljubezenske, vojaške in 
svatovske pesmi, ki so po besedi
lu in melodiji dokaj podobne prek
murskim slovenskim pesmim. Z iz
dajo omenjene zbirke je oteto po
zabi dragoceno duhovno bogastvo 
enega dela hrvaške manjšine na 
Madžarskem.

tudi v državni upravi, ureja zad
nje čase svoje «osebne dokumen
te», ki naj dokažejo, da so zapo
sleni, da ne spadajo namreč v 
«vojsko brezposelnih», ki jo prav 
sedaj preštevajo. Hkrati pa so de
lavci zavzeti s tem, da v nekate
rih podržavljenih podjetjih, tovar
nah in hotelih, uredijo razmere 
tako in se dogovorijo, kako bo

BERITE V NOVI ŠTEVILKI
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Pa tudi kmetje imajo, poleg že 
omenjenih sezonskih nalog, tudi 
nove naloge. V Etiopijo so pred 
nedavnim pripeljali nekaj sto trak
torjev. To so prvi traktorji, ki jih 
vidi ta afriška država s tisočlet
no zgodovino. S traktorji so iz 
mest prišli na podeželje tudi ne
kateri strokovnjaki in številni štu
dentje z univerze v Adis Abebi, 
ki skušajo svojim «že zdavnaj po
zabljenim» sodržavljanom povedati 
in obrazložiti, da je tudi za njih 
prišel «novi čas», ko je treba le
seni plug zamenjati z novim orod
jem, s tratkorjem, kajti zemlja, 
mora roditi več, da v Etiopiji ne 
bo več lačnih. Za začetek pa se 
akcija podržavljanja zemlje izva
ja počasi, previdno. Kmetje, po
sebno tisti, ki jim je suša priza
dela največjo zlo, dobijo po dva 
do tri ha obdelovalne površine. 
To zemljo pa dobijo le tisti kmet
je, ki živijo na področjih, kjer 
suša še ni povsem onemogočila 
pridelek. Oblasti v Adis Abebi no
čejo spraviti kmeta v še večje 
težave s tem, da mu dajo zemljo, 
ki mu ne more roditi. Zemlje v 
Etiopiji pa ni v izobilju. Vsaj do
bre, rodovitne zemlje ne. Odtod 
previdna roka v nacionalizaciji 
zemlje in nato v delitvi obdeloval 
nih površin.

Pa še nekaj, v čemer se današ
nja Etiopija danes loči od dru
gih, V Etiopiji, ki ima tisoč let 
stare tradicije, so ljudje nezaup
ljivi. Posebno pride to nezaupa
nje do izraza tam, kjer so ljudje 
pod vplivom krogov, ki jim je 
napredek tuj. Njihov vpliv pa je 
ponekod tolikšen, da kmet z ne
zaupanjem gleda na traktor. Neki 
študent, ki je iz Adis Abebe pri
šel kot «misijonar nove družbe» 
na podeželje, je rekel: «Težko je 
spraviti kopje in mercedes», s či
mer je hotel reči, da je težko 
združiti zaostalost srednjega ve
ka, v kateri je živel etiopski kmet 
do včeraj, z bogastvom tistih, ki 
si privoščijo bogato vozilo.

Etiopija, ki je prirodno bogata 
dežela, je ostala skozi stoletja si
romašna, vedno na robu pomanj
kanja in lakote, ki je v zadnjih 
letih pobrala na stotisoče ljudi. 
Če k temu dodamo še dejstvo, da 
je prebivalstvo Etiopije razceplje
no na ljudi «prve vrste» in vse ni
že in niže c'o ljudi «zadnje vrste», 
ni nič čudnega, če je revolucio
narna vlada v Adis Abebi zelo 
previdna, pa čeprav se hkrati ko
mu zdi, da so njeni ukrepi pre
nagljeni. Etiopska vojaška vlada 
se je lotila svojega velikega pro
grama brez določene politične plat
forme. Celo brez tistih družbenih 
sil, ki bi mogle izpeljati progla
šeni «socializem na etiopski na
čin». Tu so se znašli v skupnem 
programu mladi «državljani v u- 
niformi» in pretežna večina viso
košoicev. Dejansko gre za skupi
no nižjih častnikov in podčastni
kov in za malone vseh 60 tisoč 
visokošoicev, ki so prevzeli nase 
ogromno nalogo — Etiopijo pre
roditi. In ti ljudje morajo najprej 
utrditi nove razmere, nato pa še

poskrbeti, da bodo varne meje. 
Mislimo namreč na meje z Eritre
jo, kjer niti današnja Adis Abe- 
ba še ni našla skupnega jezika z 
določenimi eritrejskimi krogi.

Seveda bi bilo preveč zahteva
ti od mladih častnikov, da bi v 
štirih mesecih in pol, odkar je 
bil zrušen stari srednjeveški ce
sar, uredili vse, kar bi bilo tre
ba urediti. Še več, sama vlada če- 
sto ne ve, kaj bi počela. Težko 
je utrditi že samo enotnost v de
želi, ki je razcepljena na 14 po
krajin z različnimi jeziki, različ
nimi navadami, različnimi intere
si. Vojaške oblasti vsem pokraji
nam obljubljajo večjo avtonomijo, 
posebej pa obljubljajo veliko Eri
treji, ki da ji bodo vrnili «za
stavo in jezik», pa tudi «avto
nomno pokrajinsko vlado». Še je 
govor o uporih tu in tam. V Adis 
Abebi se šušlja o tem, da je biv
ši guverner pokrajine Tigre «od
šel v partizane». Je to mož, ki 
je v sorodstvu z bivšim cesarjem. 
«V partizane» je odšel tudi ge
neral Tegenge. Z njim se je u- 
maknilo izpod kontrole novih ob
lasti tudi nekaj drugih funkcio
narjev. V Adis Abebi se šuš
lja, da so vsi ti ljudje v službi 
tujih sil. In kako bi moglo biti 
drugače, kako bi mogli določeni 
krogi v svetu «dovoliti», da se tu, 
v srcu črne celine poraja spet 
neko novo «rdeče leglo».

In čeprav se mora nova etiop
ska vlada otepati s številnimi te
žavami, nadaljuje s svojim pro
gramom, ki ga izvaja pod geslom 
«Etiopija pred vsem». Gre med 
drugim tudi za nekakšno, «ideal
no uravnilovko»: mladi častniki bi 
radi, da bi od tistega skromnega 
bogastva, kolikor ga premore se
danja Etiopija, živeli vsi držav
ljani, da bi se namreč pridelek 
in proizvodnja tako razdelila, da 
bi nihče ne umrl od lakote. Po
zneje, pravijo, bo drugače. Sicer 
pa so uvedli določene omejitve tu
di v trgovini, posebno v uvozu. 
Prepovedali so uvoz razkošnega 
blaga in dopuščajo raje namesto 
uvoza bogatih artiklov, večji u- 
voz potrebščin za širše sloje. Na
cionalizirali so banke, zavaroval
ne družbe in tudi nekaj velepo
sestev. Prebivalstvu tistih podro
čij, kjer so do pred nekaj meseci 
umirali od lakote, so poslali hra
no. Ni je dovolj, še dolgo je ne 
bo dovolj, toda prvi koraki so 
storjeni.

Prvi koraki v novo družbo se 
opažajo tudi drugod, pa čeprav s 
tem ni rečeno, da je bilo storje
nega veliko. Etiopijo in njeno mla
do vodstvo čaka še dolga pot.

jo legende, toda povsem raziskali 
je niso še do danes, ker so odkri
li le del tega izredno obsežnega 
podzemeljskega pojava.

Znani srbski speleolog dr. Jo
van Petrovič je pred dvanajstimi le
ti sestavil in vodil odpravo, ki si 
je zadela nalogo podreti v Rada- 
vačko jamo «do konca». Pozneje 
je v zvezi s tem svojim načrtom 
rekel med drugim tudi to: «V zad
njih desetih letih sem raziskoval že 
najmanj tri tisoč jam v Jugo
slaviji. In vendar je po mojem Ra
davačka jama ena najbolj zaplete
nih in hkrati najlepših. In to lahko 
rečem že samo po tem, kar smo 
odkrili doslej...»

Speleologi so odkrili pravo «pod
zemeljsko mesto», nekakšen labirint 
z zelo razvejano mrežo «kanalov», 
kar je redkost v kraškem pojavu. 
Po prvih raziskavah je dr. Petro
vič napravil načrt za temeljitejše 
raziskovanje pečine. Pozneje so se 
raziskovanja jame nadaljevala, ni
so se pa še povsem zaključila, 
kot bomo videli pozneje.

Iz prve ogromne dvorane, ki je 
bila že zdavnaj znana, se razčleni 
kakih deset prehodnih kanalov, ki 
vodijo v višja in nižja nadstropja. 
Iz teh nadstropij se vijejo novi hod
niki, ki vodijo v nove dvorane. Pred 
nedavnim so odkrili, pregledali in 
delno proučili dvanajsto dvorano.

Skozi «spodanja» nadstropja, do 
katerih ni lahko priti, teče reka, 
ki v svojem zunanjem toku nosi 
ime Beli Drim. Ob samem izviru 
pada voda Belega Drima v slapu 
25 m globoko. Kakih 30 metrov pod 
zgoraj omenjeno glavno dvorano je 
veliko jezero, do katerega prideš po 
stranskih kanalih kar iz štirih smeri. 
Jezero je globoko kakih 40 metrov 
temperatura v njem znaša 7 sto
pinj, zrak pa ima temperaturo 9 
stopinj. Značilno je, da je ta tem
peratura stalna. Pod glavnim hod
nikom, vendar pa na isti višini, so 
še tri različno velika, vendar pa 
manjša jezera. Po teh jezerih moraš 
pluti v gumijastem čolnu. Voda na
to pada v obliki slapa, tu in 
tam kar iz skale brizgajo vodni to
kovi, ki zaradi pritiska ustvarjajo 
nekakšne prirodne vodomete, ne
kakšne geizire.

Pečina ima veliko kapnikov, sta
laktitov in stalagmitov. Debeli ste
bri in mogočne kariatide nekako 
nosijo svode dvoran, človek z ne
koliko fantazije lahko vidi v teh 
figurah razna mitološka bitja ali 
podobe iz prirode, sčj je nekdo re
kel, da se v tej jami znajdeš kot 
v «čudovitem mestu iz pravljice».

Radavačka pečina, ki seveda še ni 
urejena, celo še ’ né proučena, je 
značilna tudi po tem, da živi v 
njej še nekaj «živih okamenin», to
rej živali, ki izhajajo iz ledene 
dobe. Gre za tako imenovano slepo 
miš, za jamsko kobilico, jamsko 
muho itd. Speleologi so v jami 
odkrili veliko kosti. Dr. Petrovič 
je našel čeljust s povsem ohranje
nimi zobmi. Računajo, da je to 
čeljust pračloveka, morda pa le 
opice.

Jamo so poznali, kot smo rekli, 
že davno. Na njen račun se je 
spletlo veliko pravljic in legend. 
Po neki taki pravljici so v davnini 
živele v njej zlatolase vile, ki so se 
tod sestajale z lepimi planinskimi 
pastirji. Po neki drugi legendi so 
«hrabri pustolovci» hodili skozi jamo 
se kopat v Plavsko jezero, ki je 
oddaljeno odtod kakih 80 km. Po 
tretji legendi je Radavačka pečina 
služila hajdukom kot neopazen pre
hod za napade na Turke. Ker je 
Radavačka pečiina le 14 km od mes
teca Peč in je bila tedaj torej na 
meji med Cmo goro in Turčijo, naj 
bi bila po tej legendi služila haj
dukom, da so iz črne gore pri
hajali v Turčijo, torej na podro
čje, ki je bilo zasedeno po Tur
kih in jih tu napadali.

Pustimo pravljice in legende in 
se vrnimo v današnjo stvarnost. Re
kli smo, da so srbski jamarji odkrili 
doslej 12 dvoran, niso pa še prišli 
do konca in zato logično sklepajo, 
da se jama še nadaljuje, vendar 
pa hkrati menijo, da je nemogoče, 
da bi vodila vse do Plavskega je
zera, kar bi to preprečevalo neke 
druge geološke formacije. Vseka
kor gre za lep kraški pojav, ki ga 
bodo verjetno kdaj pozneje temelji
teje obdelali.

ČETRTEK, 16. JANUARJA 1975
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

12.30 Poljudna znanost: Pop glasba 
12.55 Sever kliče Jug, Jug kliče Sever
13.30 DNEVNIK in Danes v parlamentu
17.00 DNEVNIK
17.15 Program za najmlajše
17.45 Program za mladino

Ihtavi, simpatični Braccio di ferro, štirje risani filmi
18.45 Poljudna znanost- Govorica živali
19.15 Italijanske kronike. Danes v parlamentu in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Politična tribuna: Srečanje med tiskom in PSD1
21.15 Gianni Schicchi
22.45 Arhivirani primeri: INTIMNI SOVRAŽNIK 

TV film je režiral Georges Franju
Inšpektor Tarrant se znajde pred zločinom, za katerega ne 
najde razlage. Mladega Charpgja najdejo mrtvega. Bil se 
je vrnil iz Amerike. Tja je odšel na študije. Po vrnitvi so 
ga lepo sprejeli. Tudi njegov bivši prijatelj, že uveljavljeni 
zdravnik Davroux ga lepo sprejme in mu predstavi svojo za
ročenko. Ko pa je kmalu pozneje Davroux odpotoval v Alži
rijo, se je Charpy zaljubil v njegovo zaročenko. Ko se je 
zdravnik vrnil iz Afrike, je ta izginil. Čez nekaj mesecev 
zdravnik zve, da so Charpgja aretirali. Posreduje pri obla
steh, da ga izpustijo, toda Charpgja najdejo mrtvega.

DRUGI KANAL
18.45 Športni dnevnik
19.00 Zlata doba ameriškega musicala:

«AMAMI STANOTTE»
20.00 Ob 20. uri
20.30 DNEVNIK
21.00 Kako nastane umetnina 

Giacomo Manzu
21.25 VČERAJ. IN DANES

Paolo Ferrari bo danes prikazal občinstvu naslednje tri ita 
lijanske umetnike: Maria Del Monaca, Feliceja Andreasija 
in Peppina Gagliardija

22.40 KAKO SE ZAVARUJEMO PRED MRAZOM

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
10.00 TV šola
16.50 Slalom za ženske, posnetek iz Schrunsa
17.50 PREPROSTE BESEDE
18.05 Obzornik
18.25 Svet v vojni: OBRAČUN - serijski dokumentarni film
19.30 DNEVNIK
20.05 G. Chevalier: CLOCHEMERLE - angleška barvna nadaljevanka 

Danes bo na sporedu druga epizoda. Da bi ji laže sledili, bo
mo povzeli kratko vsebino prve epizode:
V francoskem podeželskem mestecu Clochemerle, ki je prat 
zaprav izmišljeno, pride do hudega škandala, ko župan Pie- 
chut da zgraditi na glavnem trgu nasproti cerkvi javno stra
nišče. Dan praznika je v Clochemerlu tudi svečana otvoritev 
— moškega stranišča. Skoraj vsi so z novo pridobitvijo za
dovoljni, razen vaške tercijalke Justine Putetove, ki vsa o- 
gorčena opazuje svečanost izza zavese in sklene, da ne bo 
mirovala, dokler izpred božjega hrama ne izgine to «živo po
hujšanje». Seveda tercijalka ni sama, pač pa je na njeni 
strani še nekdo . . .

21.00 Kam in kako na oddih?
21.10 Monitor: MOST

Oddaja govori o Štampetovem mostu, ki ga je partizanska voj 
ska pognala v zrak. O tem bo govoril soudeleženec Lade 
Ambrožič

21.50 Rossini: TATINSKA SRAKA in WILLIAM TELL
22.15 DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
19.00 Slalom za ženske - posnetek iz Schrunsa
20.15 DNEVNIK
20.30 «Sedem morilcev na lovu za prof. Z»

Celovečerni film, ki ga je režiral Jules Coli, igrajo pa v 
njem Van Eick, L. Roman in A. Vilar

22.00 človek in morje: RAY IN CORTEZOVO MORJE

TRST A
7.15. 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Slovenski razgledi; 13.30 Glasba 
po željah ; 17.00 Program za mladi
no; 18.15 Umetnost in prireditve;
18.30 Skladatelji iz njihove kore
spondence; 19.10 Verska gibanja v 
Italiji: Frančiškani; 19.25 Pisani 
balončki; 20.00 Šport; 20.35 Radij
ska drama: «Proti novemu svetu»;
21.30 Skladbe davnih dob; 21.50 
Južnoameriški ritmi.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.00, 

16.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 
za dobro jutro; 9.00 Glasbena ga
lerija; 10.10 Oddaja za otroke; 
10.45 Glasba in nasveti; 11.45 Dva 
orkestra; 12.00 Glasba po željah;
14.00 Turistične beležke; 14.40 
Pismo . . .; 15.30 Oddaja za mla
dino; 15.50 Poskočne; 16.45 Sloven
ska popevka 74; 17.30 Primorski 
dnevnik; 18.00 Popevke na teko
čem traku; 18.30 Male skladbe ve
likih mojstrov; 19.30 Glasbeni spo
red; 21.00 Radijski oder; 22.00 Rit
mi; 22.35 Trio Lorenz.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 Po

ročila; 7.25 Jutranja glasba; 8.30 
Jutranje popevke; 9.00 Vi in jaz;
10.00 Posebna reportaža; 11.10 Ne
mogoči intervjuji; 11.35 Izbran 
spored; 12.10 Četrti program; 14.05 
Drugi zvok; 14.40 Nadaljevanka: 
15.10 Program za mladino; 16.00 
Sončnica; 14.05 Komorna glasba
19.30 Jazzovski koncert; 20.20 Po

novno na sporedu z Marchesijem; 
21.15 Politična tribuna.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 7.40 Pevci lahke glasbe:
8.40 Kako in zakaj?; 8.50 Orke
ster; 9.05 Pred nakupi; 9.35 Na
daljevanka; 9.55 Pesem za vsako
gar; 10.35 Na vaši strani; 12.40 
Alto gradimento; 13.50 Kako in 
zakaj? 14.00 Plošče; 15.40 Glasbe
no - govorni spored; 17.30 Posebna 
reportaža; 17.50 Telefonski pogo
vori; 19.55 Plošče; 22.50 Človek v 
noči.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00, 

19.00 Poročila; 6.50 Na današnji 
dan; 8.10 Glasbena matineja; 9.05 
Radijska šola: Partizansko gleda
lišče; 9.30 Glasbena šola Trbov
lje in Zagorje; 10.15 Po Talijinih 
poteh; 11.15 Z nami doma in na 
poti; 12.30 Kmetijski nasveti;
12.40 S pihalnimi godbami; 13.30
Priporočajo vam...; 14.10 Zbor in 
simf. orkester; 14.40 Med šolo, 
družino in delom; 15.45 «Vrtiljak»; 
16.45 Jezikovni pogovori: prof.
France Novak; 17.00 Aktualnosti;
17.20 Iz domačega opernega ar
hiva; 18.05 Naši znanstveniki;
18.20 Produkcija kaset; 19.50 Lah
ko noč, otroci!; 20.00 Četrtkov 
večer domačih pesmi; 21.00 Nove 
pesmi Kajetana Koviča; 21.40 Le
pe melodije; 22.20 Koncert Tria 
Lorenz; 23.00 Pri tujih radijskih 
postajah; 23.30 Marjana Deržaj.

ZA OČETOM PISE JANEZ TRNOVE, RISE MIKI MUSTER

č -MŠT ' : i:

Preden se je popolnoma stemnilo, kar se 
zgodi v tistih krajih zelo naglo, tako da ve
čera skoraj ni, sta dečka že sedela kot go
spodarja pred lastnim domovanjem in použi- 
vala skromno večerjo. Pri nogah jima je ležal 
zvesti Kuni in vneto glodal kost, ki jo je 
med stikanjem po okolici nekje iztaknil. Bila 
je ostanek pojedine kake divje zveri od 
prejšnje noči.

Nenadoma se je stemnilo. Dečka sta zlez- 
v kolibo, kamor jima je zvesto sledil Ku

na travo, katero sta postlala po tleh
la
ni, legla
že prej, a zaspati kljub utrujenosti nista mo
gla. Zgodilo se je prvič, da se jima je sto
žilo po življenju v domači lesenjači, čeprav 
po materini smrti med tujimi ljudmi. Nazad
nje pa ju je le premagal spanec in ničesar 
nista več slišala.

Kuni ni spal tako trdno. Motili so 9a 
glasovi divjih zveri in živali, prihajajoči i* 
globin vročega pragozda. Dvakrat ali trikrat 
se je celo dvignil s svojega ležišča, povoh- 
Ijal skozi špranje v noč in pritajeno zaren
čal. Ko že ni bilo več daleč do jutra, *e j® 
pa nenadoma z vso silo zaletel v leso in 
jo ker ni bila dobro pritrjena, podrl na tla 
ter planil ven.
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SMUČANJE SMUK ZA «ZLATI KLJUČ»

BERNADETTE ZUBBRIEEEN Ekipa potrebuje abinacijo 
PRESENETILA NAJBOLJŠE za svoj nadaljnji obstoj

Njena prva pomembnejša uveljavitev - Prbll-Moserjeva šele na petem mestu
SCHRUNS - TSCHAGGUNS, 15. 

-- Mlada Švicarka Bernadette Zur- 
enggen je danes v ženskem smuku 
Mednarodnega smučarskega tekmo
vanja za «Zlati ključ», veljavnem 
za SP, povsem nepričakovano pre- 
Magala vso svetovno elito in je v 
splošnem presenečenju zasedla pr
vo mesto. Švica je tako dosegla 
Pomemben uspeh, saj je poleg zla
te osvojila v tem smuku tudi bro
nasto kolajno. Avstrijke so se bo- 
Oe izkazale ekipno, saj so pobra- 
m Poleg 2. tudi 4., 5., 6. in 10. 
mest v prvi deseterici, torej toč- 
n<J,7 Polovico mest.

Velika poraženka današnjega tek- 
movanja je Avstrijka Annemarie 
_roll-]vtoser, velika favoritinja te
sa nastopa, že na polovici proge 
je bil njen zaostanek tak, da ji 
:e tedai zadostoval za 4. mesto, na-
0 Pa je na preostanku proge svo- 

uvrstitev še poslabšala.
lo-letna Zurbriggenova se je si- 

er tudi v preteklosti uvrstila ne- 
ajkr^ me(j najj;)0ij§e! vendar so 
Ue niene dosedanje višje uvrstit- 
6 bolj slučajne in nikoli tako vi- 

^e, kot danes.
Lestvica smuka:

Zurbriggen (Švi.)
L Gfoelner (Av.) 

a Nadig (švi.)
1 Drexel (Av.)
“■ g. Proll-Moser (Av.)
S' “• Totschnig (Av.) 
o b Epple (ZRN)

■ m Kreiner (Kan.) 
m ' ^enzel (Liecht.) 
l{j- N- Spiess (Av.)
H» ?v?ca za svetovni pokal je po 

nasnjem smuku naslednja:
, Proll-Moser (Av.)
,• "■ Mittermaier (ZRN)

C. Nelson (ZDA)
P. Serrat (Fr.) 

a. H Wenzel (Liecht.) 
b- M. Nadig (švi.)

8. R. Derezinski (Polj.)
9. W. Frommelt (Liecht.)

10. F.F. Ochoa (Šp.)

66”491
66”816
66”957

V JUGOSLAVIJI

Zimski prestopni rok 
brez vznemirjenja

BEOGRAD, 15. — Danes se je 
končal' zimski prestopni rok za ju
goslovanske profesionalne nogome
taše. Prestopni rok je po pričako
vanjih minil mirno in brez večjih

vznemirjenj ter prestižnega boja za 
posamezne igralce. Prvoligaška mo
štva so se okrepila v glavnem le 
z nadarjenimi nogometaši iz nižje- 
razrednih tekmovanj.

Spomladanski del prvenstva v 
prvi ligi se bo začel 2. marca, ven
dar bodo nekateri prvoligaši nasto
pili pred občinstvom že prej. Tako 
bo od 7. do 9. februarja v Splitu 
nogometni turnir «Marjan 75», na 
katerem se bodo pomerila moštva 
domačega Hajduka, zagrebškega Di
nama in beograjskih klubov Crvena 
zvezda in Partizan.

HOKEJ
FMNCNA KRIZA 
PRI GORIZIANI

Neki industrijee baje pripravljen podpisati tako pogodbo

Splošna ekonomska kriza se je 
zakoreninila tudi na športnem pod
ročju. Zadnje čase je namreč ve
dno več športnih društev, ki se 
zaradi pomanjkanja finančnih sred
stev znajdejo v precejšnjih teža
vah. Tak primer se je pred krat
kim pripetil tudi v Gorici, in sicer 
hokejski ekipi Goriziane, ki nasto
pa v A ligi.

Do lanskega leta je goriška eki
pa nastopala v prvenstvih le kot 
Goriziana, to je brez vsakršne abi- 
nacije s kako industrijsko hišo. 
Brez abinacije je ekipa lahko delo-

1a111i1.11

1’27”53
1’28”83
1’29'’22
1'29”43
1’29”61
1’30"27
1’30’'29
1’30”37
1’30”50
1’30'’62

161
101

78
72
67
66

V ST. JOHANNU (Tirolska)

Inumar Stenmark 
specialist tudi 
za vzporedni slalom

^ JOHANN, 15. — Šved Inge- 
-j, Stenmark si je danes zagoto- 
_ ^Poredni slalom v St. Johannu 
krat .^kem, v Avstriji. Tudi to- 
n_°; 51 je zmago priboril s tesno 
P ,ernosti° borih petih stotink se- 
unde. Tokrat pa njegov glavni in 
jnevarnejši nasprotnik ni bil Tta- 

dar Gros, ampak Poljak Bachle- 
ja brat slovitega Andrze-
i j;- . je postal profesionalec). I- 

jam so osvojili z mladim De 
àahO0 .^ron> C'1'08 Pa je vozil zelo 
žel» ? se Ì® moral zadovoljiti 
eiea sestina mestom.
Lestvica:
, E Stenmark (šve.) 
f- J- Bachleda(Polj.)
4 H S6 P**3 d*-)2' n Ibnterseer (Av.)
„ Bruce (ZDA)
?' dt-)'• M. Riegi:er (ZRN)

64”584 
64”616 
65”378 
65”720 ! 
65”759 ! 
65”807 ; 
66”079 1 Pierino Gros v St. Johannu ni imel sreče: v slalomu, se je uvrstil šele na šesto mesto

vala in uspevala le v nižjih kate
gorijah, ko ni bilo treba potrošiti 
preveč denarja. Sedaj pa je finanč
na stiska že potrkala na vrata Go
riziane in denarne podpore iz raz
nih uradnih skladov niso več za
dostne. Letos se je položaj tako 
zaostril, da brez primerne finanč
ne podpore ekipa ne bo mogla več 
nastopati.

Zaradi tega so v goriških šport
nih krogih zelo zaskrbljeni, saj se 
je hokej v mestu v zadnjih letih 
zelo razširil in to le zaradi uspe
hov goriške ekipe na vsedržavnem 
(in celo evropskem) merilu. Pred 
leti je Goriziana nastopala v C li
gi. Z dobro športno politiko je eki
pa prišla do najvišje lige in lani 
je zasedla končno četrto mesto. Na 
letošnjem turnirju «Bonacossa» se 
je uvrstila na drugo mesto za No- 
varo, italijanskim državnim prva
kom. Vzporedno z dejavnostjo pr
ve ekipe se je razvila tudi mla
dinska dejavnost. Letos je v Gorici 
približno 40 mladincev, ki se u- 
kvarjajo s tem športom.

Zadnje dni se je v mestu razši
rila vest, da bi neki industrijee, 
ki je navezan na goriški šport, bil 
pripravljen podpisati pogodbo o a- 
binaciji z goriško ekipo. V neka
terih krogih zagotavljajo, da se 
bo to zgodilo v najkrajšem času. 
Tako bi prišlo do rešitve finanč
nega problema pri tej ekipi, ki na
merava letos osvojiti eno od treh 
prvih mest v prvenstvu A lige.

P. R.

^. 1 .... v-s!' - -

Mladinska nogometna enajsterica kriške Vesne
IlliS
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KOŠARKA V EVROPSKIH POKALNIH TEKMOVANJIH

Tudi Brina se je za las kvalificirala 
Partizan izgubil edinstveno priložnost

Danes bo Zadar (brez Perinčiča) igral proti belgijskemu prvaku

Univerziada bo 
morda v Teheranu
TEHERAN, 15. — V iranski pre

stolnici so izjavili, da nameravajo 
prevzeti organizacijo svetovnih štu
dentskih iger 1975. Te igre bi mo
rale biti prvotno v Beogradu, ven
dar se jim je jugoslovanska pre
stolnica zaradi denarnih težav od
povedala. O prenosu univerziade v 
Teheran mora zdaj sklepati še 
Mednarodna zveza za vseučiliški 
šport.
MiiumiummiiimiiiiiiiiuimiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiifigiiturtinniiiiiuiiiimiiiiuiiniiiimmiimiiHiuiiuimi

V NARAŠČAJNIŠKEM KOŠARKARSKEM PRVENSTVU

Evropska košarkarska dejavnost 
je v tem tednu izredno razgibana. 
V sredo so odigrali že vse tekme 
za Koračev pokal, danes bodo na 
sporedu srečanja za pokal prvakov.

Koračev pokal 
Innocenti iz Milana je torej uspel: 

v Beogradu je sicer doživel visok 
poraz, kljub temu pa se je kvali
ficiral zaradi boljšega kohčnika v 
koših (173:172). Milančanom je pred
vsem uspelo zaustaviti izredno ne
varno dvojico Kičanovič-Dalipagič. 
To pa je tudi pomenilo zaustaviti 
celotno igro Partizana. Kičanovič je 
namreč dosegel le 18 točk, Dalipa- 
gič 22. V vrstah Innocentija sta ze-

Odlični Kontovelci 
še vedno v vodstvu

Tudi Bor je v nedeljo zanesljivo zmagal

V osmem kolu naraščajniškega pr
venstva je Kontovel brez težav od
pravil v slovenskem derbiju Polet z 
Občin. Kontovelci so bili kar za 70 
točk boljši od Opencev, ki pa so i- 
grali z zelo okrnjeno postavo.

Tudi borovci so proti ekipi Lloyda 
dosegli zanesljivo zmago in so se 
tako nekoliko opomogli po dveh nepri
čakovanih spodrsljajih.

Kontovel je tako še nepremagan na
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ODBOJKA PR! REPREZENTANCI

federzonijevo mesto
PREVZEL F. ANDERLINI

Do zamenjave trenerja je prišlo zara
di neuspeha Italije na SP v Mehiki

i^'ijsnske odbojkarske zve
čali • Je • Pretekle dni v Firen- 
Frste ^ 'I>rines®I v vodstvo izbrane 
Doct j članih precej sprememb. 
pre7, ®nleSa trenerja članske re-
Pjal n®CVFederzonij'a i®
dokai^r0^' branco Anderlini, ki je 
Presentai^110 mladinsko re-

Priš?nte prIèakovane zamenjave je 
v-e T,zaradi izredno slabe uvrstit- 
Prven-* e na zadnjem svetovnem 
je kji vu v Mehiki. Vsekakor pa 
nosti s rnesto Federzonija v nevar- 
saj .ze pred odhodom v Mehiko, 
zadnin - dalijanska reprezentanca 
pt-jiJ case Pripravila precej ne- 
zvezrt f- presenečenj; Poleg tega je 
boikarn i11?1- edslovil nekatere od- 
Prineri;6’- bi. lahko še veliko do 
pa je j7hubr?ni vrsti- »oj ko prej 
Fedo.-! ■-a čno sodu polemika med 
Drodc!Z,?nVern m Paninijem, ki je 
kakrw^n i združenja ligašev. Vse- 
zannefp3 biv®.I zvezni trener ne bo 
ie odbojkarske zveze ampak 
konrdfVZ?1 .novo dolžnost, in sicer 
nim datori3 med zveznim tehnič- 
nig vodstvom.
K-p!! članicah bo še naprej zvezni 

er Aldo Bellagambi. 
la nn ?Vezna trenerja bosta mora- 
Btvn ° končanem letošnjem prven- 
f,... zaPustiti mesto klubskega tre- 
upia m 86 posvetiti izključno re
ni »entanci. Kot je znano, Anderli- 
nin.6-^!0 let usPešno trenira Pa- 
dolvn12! Bellagambi je bil
ip n! , trener Ruini ja, letos pa 
dipoi?VZf . Yaieti Valdagna iz Scan- 
ni J!a: ki je lanski prvak pri čla- 
ip. aa, m bo ta naslov po vsej ver- 
jetnosta osvojU tudi letos. Za sedaj
tnloiv Prost° mesto trenerja pri 

adincih, ker je to dolžnost oprav-

Prispevajto za

DIJAŠKO MATICO

Ijal Anderlini.
Istočasno so ustanovili tudi pre

iskovalni urad, ki bo javil disci
plinski zvezni komisiji vse člane, 
ki kršijo zvezne predpise preko 
sredstev javnega obveščanja.

S košarkarske tekme Lloyd 
Adriatico B — Bor

NOGOMET PO ZIMSKEM DELU PRVENSTVA 3. AL

Primorec na drugem mestu 
lestvice v svoji skupini (Q)

V zaostalih tekmah je osvoji! vse razpoložljive točke

Prvenstvo je bilo prekinjeno tri 
tedne, ker so morale nekatere eki
pe odigrati več zaostalih tekem. S 
temi se je prejšnjo nedeljo zaklju
čil zimski del prvenstva in tudi 
lestvice so sedaj v posameznih 
skupinah popolne.

Zaostale tekme so seveda prines
le nekaj sprememb, predvsem na 
vrhu lestvic. Kot prvo naj omeni
mo nepričakovan spodrsljaj Aurisi- 
ne, ki sedaj zaostaja (dve točki) 
za vodečim CGS.

Edile Adriatica je s čisto zmago 
nad Zaulami povečala svoj naskok 
(tri točke) nad drugouvrščeno Opi- 
cino Supercaffè.

Trebenski Primorec je v dveh 
zaostalih tekmah osvojil štiri toč
ke in s tem znižal svoj zaostanek 
na eno točko za vodečim De Ma- 
corijem. Olimpija (po gladki zmagi 
nad Gajo) si je priborila četrto 
mesto lestvice.

Prvenstvo se bo v nedeljo nada
ljevalo s prvim kolom povratnega 
dela.

SKUPINA O
Lib. Rocol - Aurisina 1:0, Accon

ciatori - Esperia SL 0:4.
Lestvica
CGS 17, Aurisina 15, Lib. Sv. 

Marko in Domio 14, Breg 13, Ba
xter 10, Union 9, Lib. Rocol 8, E- 
speria SL 5, Bar Veneto 4, Accon
ciatori 0.

Prihodnje kolo (19. 1.)
Acconciatori - Union, CGS - Er 

speria SL, Lib. Sv. Marko - Ba
xter, Lib. Rocol - Breg, Bar Ve
net» - Aurisina.

SKUPINA P
Campi Elisi - Edilcolor 2:2, Lib. 

Opčine - Fiamma 2:0, Zaule - E- 
dile Adriatica 0:2.

Lestvica
Edile Adriatica 20, Op. Supercaf

fè 17, GMT 14, Zaule 13, Lib. Op
čine 12, Inter SS in Don Bosco 11,
S. Vito 9, Edilcolor 8, Ginnastica 
in Campi Elisi 7, Fiamma 1.

SKUPINA Q
Primorec - Lib. Prosek 1:0, O- 

limpija - Gaja 3:0, Primorec - Pel- 
licana 5:1, Sampvito - Roianese 
1:1, Lib. Sv. Sergij - Virtus 0:3.

Lestvica
De Macori 17, Primorec 16, Bar- 

cola 14, Olimpija 11, Gaja in Vir
tus 10, Lib. Prosek 8, Roianese 7, 
Lib. Sv. Sergij in Pellicana 6 in 
Sampvito 5.

Prihodnje kolo (19. 1.)
lib. Sv. Sergij - Barcola, Pri

morec - Virtus, Sampvito - Lib. 
Prosek, Olimpija - Roianese, Pel
licana - Gaja.

• • *

Na Goriškem so odigrali le eno 
zaostalo tekmo, v kateri je Falco 
premagal Libertas iz Tržiča. Spre
memb na lestvici praktično ni bi
lo Tudi na Goriškem se bo v ne 
deljo prvenstvo nadaljevalo s pari 
prvega povratnega kola: Torriana 
B - Fossalon, Lib. Tržič - Falco, 
Sovodnje - Poggio, Romana - Fe 
gliano, Viilesse - Mladost, Verme- 
gliano - Staranzano. B. R.

TENIS
LUCKNOW, 15. - V polfinalu 

vzhodnega področja mednarodnega 
teniškega tekmovanja za Davisov 
pokal vodi Nova Zelandija proti 
Indiji z 1:0.

» • •
CANTU’, 15. — Tonino Zugarelli 

si je po dveh urah igre zagotovil 
naslov italijanskega državnega te 
niškega prvaka «indoor». Bertoluc- 
cija je premagal po petih setih 
igre.

KOŠARKA

RIM, 15. — Italijanska košarkar
ska zveza je tudi v tem tednu 
ostro ukrepala proti italijanskim
prvoligašem.

Gianni Trevisan, član FAG (Ne

apelj), je bil izključen za eno ke 
lo. Globe pa so dobila naslednja 
društva: Innocenti (Milan) 800.000 
lir, Mobilquattro (Milan) 700.000 
Ur, Sapori (Siena) 600.000 Ur, IBP 
(Rim) 400.000 Ur, Sinudyne (Bole 
gna) 140.000 lir, FAG (Neapelj) 120 
tisoč Ur, Brili (Cagliari) 90.000 Ur, 
Snaidero (Viden) 50.000 Ur in Ca
non (Benetke) 20.000 Ur.

vrhu lestvice. Naši košarkarji so v 
tej skupini res najmočnejši in težko 
bo tudi, da bi v tem prvem delu te
ga prvenstva lahko doživeli kak poraz.

V teh zadnjih kolih se je vidno o- 
pomoglo tudi moštvo Ricreatori, ki je 
trenutno z Don Boscom na drugem 
mestu lestvice.

IZIDA 8. KOLA
Kontovel — Polet 87:17
Bor — Lloyd B 81:67

LESTVICA
Kontovel 8 8 0 16
Don Bosco 8 6 2 12
Ricreatori 8 6 2 12
Bor 8 5 3 10
Italsider 8 3 5 6
Polet 2 2 6 4
Lloyd B* 2 2 6 3
Libertas Ts 8 0 8 0
•Lloyd Adriatico B ima točko imanj

zaradi odpovedi ene tekme.
PRIHODNJE KOLO (19.1.)

Bor — Ricreatori (18.1. ob 17.00 v 
Dolini), Kontovel — Lloyd B (10.30). 
Libertas Ts — Polet (8.30), Don Bos
co — Italsider.

NAJBOLJŠI STRELCI 
BOR: Furlan 138, Udovič 104, Race 

104, Dovgan 33, Trevisan 27, Meses
nel 20, Mazzucca 18, Slobec 8, Can- 
ciani 4, Pegan 4.

KONTOVEL: Ivo Starc 173, Ban 125, 
Perini 115, Čuk 112, Klavdij Starc 85, 
Nebergoj 22, Bukavec 9, Regent 8.

POLET: Sosič 145, Ferluga 55, Da- 
nev 54, Malalan 31, Leniša 27, Petje 
13, A. Piccini 11, M. Piccini 6, M. 
Grgič 4.

edko

lo dobro igrala JelUni (12) in Arne- razlike (94:73). Bosna se je tako
ričan Silvester (20)

Tudi Brina iz Rietija si je pri
borila pravico nastopa v nadalje
vanju tega tekmovanja, saj je doma 
premagala francosko ekipo ViUeur- 
banne z 20 točkami razUke. Italijani 
so v Franciji izgubili z 18 točkami 
razlike. Brina se je kvalificirala 
za en sam koš. Skupni izid je bil 
torej 142:140 za Brino Rieti.

Pokal pokalov
Zadar je odpotoval v Belgijo, kjer 

se bo spoprijel z nevarno peterko 
Racing Malines. Jugoslovanski pr
vaki bodo v tem prvem srečanju 
igrali brez Čedomirja Perinčiča, ki 
navadno igra že v prvi peterki. 
Kljub tej odsotnosti, pa so jugoslo
vanski tehniki mnenja, da bi moral 
Zadar v obeh srečanjih premostiti 
tudi to oviro. Američan Douglas 
Richards je z Zadrom v prvih dveh 
tekmah s praško Slavijo zelo dobro 
igral in to je že jamstvo za uspešen 
nastop v Belgiji.

* * *

IGNIS - BALKAN 84:79
Ignis iz Vareseja je v gosteh 

premagal bolgarskega prvaka, e- 
kipo Balkan Botevgrad s petimi 
točkami razlike. Italijani so biU že 
v prvem polčasu boljši, saj so vo
dih po 20 minutah igre s 50:37. 
Največ košev so dali: Morse 36, 
Yelverton 27 in Bisson 11, za Bal
kan je bil najuspešnejši Hristov 
(24 košev).
BOSNA — IBP 92:69

V povratnem srečanju v Saraje
vu za Koračev pokal je Bosna pre
magala italijansko ekipo IBP Rim 
s 23 točkami razUke. V prvi tekmi 
so Italijani zmagali z 21 točkami

kvaUficirala zaradi boljšega skup
nega izida: 165:163.

AVTOMOBILIZEM

ZARADI VISOKIH STROŠKOV

Osipani rally Montecarlo
MONTECARLO, 15. — Letos ni 

startelo na raUyju Montecarlo niti 
polovica toliko tekmovalcev, kot v 
prejšnjih letih. Drevi ob 20. uri je 
bil start iz petih mest (Agadir, 
Atene, Stockholm, Varšava in Mon
tecarlo). Za start se je prijavilo 
le 116 posadk, kar je precej manj 
od polovice običajnega števila na
stopajočih. Vzroki za tak osip so 
predvsem v visoki ceni goriva, 
dragi prijavnini (4.000 frankov) in 
zmanjšanju števila vozil, ki jih bo
do pripustih k drugemu delu tek
movanja.

Po doslej prejetih podatkih ja 
startalo iz Montecarla 47 posadk, 
14 pa se jih ni javilo žiriji.

Iz Stockholma je odšlo 21 po
sadk.

V Varšavi so se zbrali tekmo
valci iz šestih držav, ki so se- 
stavljah 18 posadk.

Iz maroškega Agadirja bi moralo 
oditi na pot 13 vozil, vendar jih 
je startalo le 10.

Podatkov iz Aten do zaključka 
redakcije nismo prejeli.

Na splošno se tekmovalcem na 
poti ne obeta lepo vreme, saj po 
Evropi večinoma dežuje, ponekod 
pa pada med dežjem tudi sneg. 
Enako vreme imajo tudi v sever
ni Afriki: dež in ponekod sneg.

NAMIZNI TENIS NA TURNIRJU V GORICI

Proseški nogometaši so yo ueiìeì^ ki i-ii.iigi zaumuii nekoliko lažje

Butkovič in Hlede 
osvojila prvi mesti
Tekmovanje so priredili v dijaškem domu Simon Gregorčič

V Dijaškem domu Simon Gregor
čič v Gorici se je zaključil namiz
noteniški turnir med gojenci zavo
da. Turnir je bil razdeljen v mo
ško in žensko konkurenco ter med 
člane in začetnike.

O ženski konkurenci smo že po
ročali v prejšnjih dneh, danes pa 
bomo pregledali še izide moške 
konkurence.

Skupno je v moški konkurenci 
nastopilo 15 tekmovalcev: 8 pri čla
nih in 7 pri začetnikih.

Turnir članov je bil gotovo naj
bolj zanimiv in izenačen od vseh 
štirih turnirjev, saj nihče ni kon
čal tekmovanja ne da bi zgubil 
vsaj eno tekmo. Prvo mesto je za
sedel gojenec Rafko Butkovič, ki 
je pokazal vseskozi najbolj zanes
ljivo igro.

Končna lestvica pri članih je na
slednja:

1. Rafko Butkovič 12
2. Marko Zuanič 10
3. Mavricij Černič 10
4. Franko Fajt 10
5. David Lakovič 6
6. Marino Pelicon 4
7. Marjan Sošol ' 4
8. Renco Bucinel 0

* * *

Tudi turnir začetnikov je bil po 
svoje zanimiv, saj so se tekmoval
ci potrudih, da bi se izkazali um 
bolje.

Končna lestvica je naslednja:
1. Jurček Hlede 12
2. Klavdij Komic 10
3. Silvan Gravner 8
4. Igor Juren 6
5. Gabrijel Terpin 6
6. Jožko Štekar 2
7. Pavel Hlede 0

ŠPORT NA TV
Mednarodno srečanje Francija — 

Wales v ragbiju, veljavno za «Tur

nir peterice», bo italijanska TV 
prenašala na dragem sporedu v 
soboto. 18. t.m. z začetkom ob 14.55.

BOKS
NEW YORK, 15. — V New Yor- 

ku so ameriški športni časnikarji 
izročili Cassiusu Clayu nagrado 
«Hickok», kot najboljšemu ameri
škemu športniku leta 1974.

SMUČANJE

V SMUČARSKEM TEKU

Devin bo v nedeljo 
tekmoval v Razzo

Na planšarij! Razzo se bo v ne
deljo odvijalo prvo tekmovanje 
smučarskega kluba Devin. Tekmo
vanje je bilo programirano v čr
nem vrhu nad Idrijo, a je bilo 
zaradi snežnih razmer prestavlje
no. Na žalost bo oddaljenost vpU- 
vala na udeležbo nekaterih članov. 
Proga bo začrtana kot slalom, krat
ka bo a precej strma ter bo pra
va preskušnja za tiste, ki so le
tos stopili prvič na sneg. Smučar
ski klub Devin goji poleg alpske 
discipline tudi tek. Vsi načrtovani 
natečaji za smučarje tekače so za
radi pomanjkanja snega do sedaj 
odpadli. Kljub temu pa so tekači 
in tekačice hodili vedno na sneg 
in se sami trudili. Prav zato se 
bodo v nedeljo lahko udeležih tek
movanja. Proga bo speljana v o- 
bliki kroga, katerega bodo morah 
petkrat preteči v skupni dolžini 3 
tisoč metrov. Višinske razUke so 
minimalne, a vzponi strmi. Tekmo
vanje se bo pričelo ob 10.30.

OBVESTILA
ŠD Breg (šahovski odsek) jav

lja, da bo vsako sredo šahovski 
večer na sedežu društva.



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.750 lir — vnaprej: polletna 9.500 lir, celoletna 17.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 23.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 1.50 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 24.— 
letno 240.— din, za organizacije in podjetja mesečno 30.—, letno 300.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Za SFRJ Žiro račun 50101-603-45361 «ADIT» . DZS • 61000 Ljubljana,

Gradišče 10/11 nad. telefon 22207
Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 250, finančno-
upravni 500, legalni 500, osmrtnice in sožalja 250 lir. «Mali oglasi» 
80 lir beseda Oglasi za tržaško in goriško pokrapno se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.L

Stran 6 16. januarj^ 1975 Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT - Trst

INTERVJU TAJNIKA PSI DE MARTINA

Kritičen odnos socialistov 
do sedanje italijanske vlade
Centralni komite KPI zaključil delo za pripravo 14. kongresa 

Priprave za socialistično vsedržavno konferenco

PREISKAVA 0 TELEFONSKEM PRISLUŠKOVANJU

Sodno sporočilo bivšemu 
šefu policije Vicariju

Rimski preiskovalni sodnik Pizzuti poslal podobna spo
ročila tudi številnim drugim policijskim funkcionarjem

Ameriški predsednik - nemočni krotilec

. JIMš s
«Washington Star News», Washington
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TUDI ZADNJI OD DOMNEVNIH MORILCEV POVEDAL SVOJO «RESNICO»

Marco Baldisseri: «Nisem 
ubil Ermanna Lavorinija!»
Fant je doslej trdih da je ubil Ermanna po nesreči s silovitim udarcem s pestjo 
Obtožbe Della Latti ■ Zvračanje krivde drug na drugega ali obrambna taktika?

RIM, 15. — Danes je centralni 
komite KPI zaključil svoje zaseda
nje, potem ko je Giorgio Napolita
no, ki je podal referat o doprinosu 
komunistov v boju za nove miselne 
usmeritve ter za obnovo kulturnega 
življenja, po zelo obširni debati da
nes zvečer podal kritično oceno o 
posegih številnih članov centralne
ga komiteja ter kontrolne komisije.

Ob zaključku del centralnega ko
miteja sta bili izvoljeni dve komisi
ji v zvezi s pripravljalnimi deli za 
prihodnji 14. državni kongres par
tije. V prvo komisijo, kjer bodo 
obravnavali resolucije in politične 
dokumente v zvezi s pripravami kon
gresa, je bil imenovan med drugimi 
tudi tržaški komunistični predstav
nik Cuffaro. V drugo komisijo pa, 
ki se bo ukvarjala z organizacij
sko strukturo stranke ter z njenim: 
vodilnimi organi, pa je bil imenovan 
bivši miljski župan Di Paco.

Davi se je na sedežu socialistične 
parlamentarne skupine poslanske 
zbornice sestalo vodstvo PSI, ki je 
sklepalo o datumu vsedržavne kon
ference o organizaciji stranke ter 
o oblikah v katerih naj bi se ta 
izvajala. Dela konference je odprl 
sen. Rino Formica, ki v stranki od
govarja za organizacijsko delo. V 
svojem govoru je Formica zastopal 
tezo, da si je doslej PSI dala or
ganizacijske oblike, ki v bistvu ne 
izražajo družbenih sil, ki jih stran
ka predstavlja in ki cesto reagira
jo na te družbene sile na nezadovo
ljiv način. Sem spadajo posebno 
razdelitve v razne struje. Zato — 
je dejal Formica — je treba po
polnoma «preobrniti» stranko, tako 
da bi bila bliže vzorcu družbe, ki 
jo utegne ustvarjati. Ta cilj se 
lahko doseže z dvema operacija
ma: s prvo je treba ugotoviti in 
preizkusiti strukture novega tipa, ter 
istočasno izvajati spreminjevalni 
proces pri izgradnji nove strateška 
usmeritve z drugo operacije pa se 
je treba boriti za spremembo no
tranjih ter zunanjih mehanizmov pri 
odnosu med stranko in državo.

Socialistična vsedržavna konferen
ca bo v Firencah 6., 7., 8. in 9. 
februarja.

V intervjuju, ki bo objavljen v 
prihodnji številki tednika «Espresso» 
je tajnik PSI De Martino opozoril, 
da je v teku v Italiji protiofenziva 
konservativnih krogov na nekaterih 
vrhovih države in tudi sodstva. De 
Martino je ostro kritiziral govore 
generalni^ pravdnikov ob začetku 
novega sodnega leta. Dejal je celo, 
da so ti pravdniki govorili letos 
slabše kot prej.

Tajnik socialistične stranke je na
dalje poudaril, da bo PSI lojalno 
podpirala od zunaj sedanjo vlado 
čeprav ima do nje kritičen odnos 
ter bo, kadar bo potreba, ta svoj 
odnos izrazila tudi z odklonilnim sta
liščem. Na vsak način pa bo stran
ka podpirala vse napredne težnje, ki 
obstajajo v tej vladi in ki se zo
perstavljajo konservativnim silam. 
Na vsak način pa je nemogoče pre
sojati sedaj o vseh teh zadevah 
spričo težavnosti in zapletenosti 
problemov, posebno v zvezi s poga
janji s sindikati.

Glede možnosti predčasnih politič
nih volitev je Martino izjavil, da 
obstaja nevarnost, da bi se določeni 
politični krogi krščanske demokraci
je odločili tudi za take volitve, k; 
naj bi pripeljale do ustanovitve re 
žima, ki bi bil v svojem bistvu 
avtoratitativen. Na vsak način pa 
se mora KD zavedati, da so se

WASHINGTON, 15. — Finančni 
ministri in guvernerji nacionalnih 
bank te dni na sedežu mednarod
nega monetarnega fonda razprav
ljajo med drugim o predlogih, ka
ko bi prebrodili težave, ki jih je 
v mnogih državah povzročila po
dražitev nafte.

Finančni ministri 24 dežel v raz
voju so se, kot poročajo agencije, 
zavzeli za obnovitev in razširitev 
sklada za financiranje nakupa naf
te v okviru mednarodnega monetar
nega fonda. Predstavniki dežel v 
razvoju so izrazili obžalovanje, ker 
razvite zahodne industrijske drža
ve hočejo same sprejemati odločit
ve o porabi tako imenovanih petro- 
dolarjev, pri tem pa se nočejo po
svetovati z deželami v razvoju. Fi
nančni ministri desetih najbolj raz
vitih zahodnih držav so, kot kaže, 
z nekaterimi popravki sprejeli pred
log ameriškega državnega sekre
tarja Kissingerja. Po tem predlo
gu naj bi ustanovili poseben sklad 
z razpoložljivimi sredstvi v višini 
25 milijard dolarjev. S pomočjo te
ga sklada naj bi nabavljale nafto 
države članice orgs-L^cije za e- 
konomsko sodelovanje in razvoj

razmere spremenile in da se mora 
enkrat za vselej odpovedati svojim 
težnjam po hegemoniji. Glede spo
razuma med K-D in KPI pa De 
Martino meni, da ta še ni dozorel. 
Med drugim je poudaril, da mora 
KPI razvozljati še precej vozlov 
v svoji notranji in tudi zunanji po
litiki.

Eksplozija na francoskem 
kasacijskem sodišču

PARIZ, 15. — Danes ob 13.45 je 
v poslopju kasacijskega sodišča, in 
sicer v «Galerie saint Louis» ek
splodiral peklenski stroj. Eksplozija 
je razbila neki kip in pobila vse 
šipe na oknih vzdolž hodnika.

Kake pol ure prej je neka ženska 
telefonirala časopisni ageneji «Fran
ce presse» ter telefonski centrali 
sodnijske palače. Sporočila je, da 
bo ob 14. uri eksplodiralo v sodnij- 
ski palači več bomb. V resnici pa 
je eksplodirala le ena sama, ki je

MADRID, 15. — V raznih indu
strijskih pokrajinah v Španiji so 
v teku številne stavke in sindikalni 
spopadi. Na tisoče demonstrantov se 
je včeraj spopadlo s policijo v Pan- 
ploni. Spopadi so terjali več ranje
nih. Po pisanju madridskega dnev
nika «ABC» so se demonstracije 
začele včeraj popoldne in so trajale 
do večera. Začele so se v delavskih 
naseljih ter se odvijale do vhoda 
v rudnik «Potasa de Navarra», kjer 
je že več dni kakih sto delavcev, 
ki zaradi protesta nočejo zapustiti 
rudnika. Policijski agenti so naj
prej ukazali demonstrantom, naj se 
razidejo, potem pa so začeli lučati 
nanje solzilne pline ter streljali z 
gumijastimi kroglami. Več demon
strantov je bilo ranjenih. Nato so 
sodelavci krenili pioti središču mes
ta, kjer so postavili barikade ter 
sodelovali pri številnih demonstraci
jah. Tudi pri teh je prišlo do spo
padov s policijskimi agenti. Številni 
trgovci v središču mesta so zaprli 
trgovine.

Iz vesti, ki prihajajo iz Panplone 
je razvidno, da so danes začeli 
stavkati uslužbenci petnajstih tovarn 
v znak solidarnosti z rudarji podjetja 
«Potasa de Navarra». Nadaljujejo 
se medtem tudi stavke v številnih 
podjetjih v Barceloni, Zaragozi in 
San Sebastianu. V tej zadnji po
krajini stavkajo uslužbenci 26 tovar
niških podjetij. Stavka je bila pro
glašena v zvezi s pogajanji za obno 
vo kolektivne delovne pogodbe.

Socialna napetost v Španiji raste 
iz dneva v dan. Stavka tisočev de
lavcev v Barceloni v Bilbau ter v 
Asturijah povzroča negotovost ter 
stopnjuje odpor delavcev. V Barce-

OECD, to pa so pretežno najbolj 
razvite kapitalistične države.

Sklad za nafto, na katerega bi v 
okviru mednarodnega monetarnega 
fonda lahko računale dežele v raz
voju, naj bi imel po prvotnem pred
logu na razpolago 14,5 milijarde 
dolarjev, zdaj pa bo, kot kaže, na 
zahtevo ZDA zmanjšan na 6 mili
jard. Dežele v razvoju so naspro
tovale tudi predlogom in željam 
nekaterih zahodnih držav, da bi ta 
sklad ukinili že konec tega leta. 
Po drugi strani pa države, ki iz
važajo nafto, izražajo pripravlje
nost za pomoč ostalim deželam v 
razvoju, ki jim primanjkuje sred
stev za uvoz nafte. Izvoznice nafte 
so pripravljene odobriti mednarod
nemu monetarnemu fondu nova po
sojila v ta namen.

Nesporazumi 
med levico

(Nadaljevanje s 4. strani)

dileme z odprtim vprašanjem, ki 
ga postavlja socialistom: namreč,

bila nameščena za nekim kipom in 
povrh tega še četrt ure pred na
povedanim rokom.

Kdo so krivci atentata se še ne 
ve. Neznanka, ki je telefonirala ča
sopisni agenciji in telefonski centra
li sodnijske palače je dejala, da 
gre za neko avtonomno svobodnja
ško skupino sodnijskih strank (ljud
je, ki imajo opravka s sodišči). 
Ženska je še dodala da gre kon
kretno za akcijo skupine «GARI» 
(Mednarodna revolucionarna akcij
ska skupina), ki je lani izvedla 
več atentatov. Znam' so atentati v 
Lourdesu ter proti «karavani» ko
lesarske dirke.

BRUSELJ, 15. — Danes je «sodi
šče Russel II.» nadaljevalo svoje 
delo. Zbranim je govoril francoski 
socialistični leader Michel Rochard, 
ki je obravnaval vprašanje multi- 
nacionalmh družb. Govornik je tudi 
izrazil svoje negativno stališče do 
«nacionalnega» kapitalizma, ker v 
vsakem primeru teži za tem, da 
vsili večini naroda svojo voljo.

Ioni je več tisoč ljudi ploskalo, ko 
je sprevod delavcev šel po ulicah 
središča mesta. Delovni spor v pod
jetjih SEAT (španska Fiat) je raz
galil dejstvo, da uradni španski sin
dikati niso zmožni odigrati pozi
tivne vloge pri obrambi španskih 
delavcev.

Družba SEAT, kjer ima italijan
ska Fiat 35,5 odstotka delnic, je 
sklenila, da bo več kot 19,000 njenih 
delavcev in uslužbencev, (od skup
nih nekaj več kot 26.000) ostalo brez 
dela in brez zaslužka en cel te
den. Poleg tega pa je tovarna od
pustila 385 delavcev, a predvideva
jo, da bodo odpustili še ducat raz
nih sindikalnih aktivistov. Vse to je 
povzročilo hud odpor delavcev, ki 
so se že prejšnji teden spopadli v 
Barceloni s policisti, številni delavci 
so bili aretirani.

Sedanji sindikalni boj se je začel 
že v novembru lani. Okoli 20.006 
delavcev je bilo tedaj začasno od
puščenih z dela zaradi vrste stavk. 
Delavci podjetja SEAT so tedaj vlo
žili priziv na sodišče za delo. med
tem ko je tovarniški odbor podpisa! 
sporazum z ravnateljstvom, ki je 
sicer sprejelo obvezo, da ne bo 
izvajalo sankcij, vendar pa je na
meravalo odtrgati od plače vse 
ure, ki so bile izgubljene zaradi 
stavke. Delavci so odbili ta spora 
zum, ter so zahtevali odstop tovar
niškega odbora.

Vsi delavci so se potem zbrali na 
skupščini ter so izvolili 28 svojih 
predstavnikov, ki so 7. januarja iz
ročili pokrajinskemu delegatu sindi
kalne organizacije peticijo v kate
ri so zahtevali odstop tovarniškega 
odbora ter izvolitev novega sin

ali oni žele priti na oblast in po
magati kapitalizmu, da se izvleče 
iz krize, ali pa si zagotoviti volil
no zmago, ki bi jim omogočila iz
vedbo skupnega programa, katere
ga cilj je odpiranje poti k socia
lizmu.

V končnem zavzetju stališča je 
vloga Mitteranda odločilna. Njegov 
vpliv v Socialistični stranki je da
nes močnejši kot kdajkoli. V svo
jih izvajanjih je doslej vedno o- 
menjal prihod na oblast edinole na 
osnovi volilne zmage levice, kar 
pomeni privrženost skupnemu pro
gramu. Rešitve, do katerih bo pri
šel socialistični kongres, bodo ve
likega pomena ne samo za nadalj
nji politični proces v Franciji, mar
več tudi za položaj levice v celot
ni družbi.

Če upoštevamo prognoze za 1. 
1975, ki predvidevajo nove preiz
kušnje v zvezi z ekonomsko kri
zo, zaostrovanje socialnih spopa
dov ter očitno potrebo po refor
mah, je moč reči, da možnosti le
vice rastejo.

RIM, 15. — Na zahtevo javnega 
tožilca Domenka Sica je rimski 
preiskovalni sodnik Giuseppe Pizzuti 
poslal dvajset sodnih sporočil v 
okviru preiskave o protizakonitem 
telefonskem prisluškovanju. Med na
slovniki sodnih sporočil so tudi ne
kateri visoki funkcionarji notranje
ga ministrstva, od katerih so ne
kateri v pokoju. Med upokojenci 
sta tudi bivši načelnik policije pre
fekt Vicari in njegov namestnik 
prefekt Calabrese. Med funkcionar
ji, ki so še v rednem delovnem od
nosu z notranjim ministrstvom, pa 
so bivši ravnatelj tajništva gene
ralnega vodstva za javno varnost 
in sedaj ravnatelj šole za javno 
upravo prefekt Purpura, ravnatelj 
vsedržavnega centra znanstvenega 
oddelka policije kvestor Pačeri in 
kvestor Nardone.

Sodna sporočila zadevajo pred
vsem nakup prisluškovalnih naprav 
in odkritje tajne prisluškovalne cen
trale v rimski četrti Trullo, ki naj 
bi jo ustanovili že leta 1963 sedaj 
razpuščeni urad «affari riservati» 
pri notranjem ministrstvu.

dikalnega predstavništva. V istem 
trenutku je bila v teku tudi demon
stracija pred barcelonskim pokra
jinskim sindikalnim sedežem. Po
krajinski delegat je odgovoril, «da 
sindikati ne morejo sprejeti pred
stavnikov delavcev, ki so bili iz
voljeni na volitvah, ki jih sindi
kat sam smatra za nezakonite».

Že ob koncu lanskega decembra 
je ravnateljstvo SEAT sporočilo de- 
lavcém, da podjetje ni v stanju iz
vajati razsodbe sodišča za delo. 
Prodaja avtomobilov v Španiji se 
je znižala za 30 odstotkov. Gospodar
ska kriza in zasičenost španskega 
avtomobilskega trga sili podjetje, 
da skrči število delavcev. Te o- 
koliščine, se pravi pomanjkanje u- 
činkovitosti sindikalnih organov ter 
ustrezne zakonodaje dela, so pri
silile delavce, da stavkajo v vedno 
večjem številu.

Po atentatu
na pariškem letališču

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 15. — Predstavnik ju

goslovanskega veleposlaništva v Pa
rizu je danes obiskal francosko zu
nanje ministrstvo. Kot poroča Ta
njug iz Pariza je ob tej priložno
sti izrazil francoskim uradnim pred
stavnikom zaskrbljenost zaradi o- 
grožanja življenj Jugoslovanov in 
imovine Jugoslavije na mednarod
nem letališču na francoskem o- 
zemlju.

Kot je znano sta dva neznanca v 
ponedeljek iz bazuke streljala in 
zadela jugoslovansko letalo DC-9, ki 
se je pripravljalo za odhod iz Pa
riza proti Zagrebu. Čeravno podrob
nosti še niso razjasnjene, kaže da 
sta neznanca ciljala na letalo izrael
ske družbe «El-Al», ki je prav te
daj krenilo proti vzletni stezi. Za 
teroristoma še ni nobenega sledu, 
pa tudi njuna pripadnost ni znana, 
saj krožijo o tem nasprotujoče si 
trditve. V jugoslovanskih uradnih 
krogih za zdaj ne komentirajo mož
nosti, da bi teroristično dejanje na 
pariškem letališču «Orly» pripravi
la kakšna sovražna emigrantska 
skupina. Krivdo za napad je sicer 
prevzela nase nekakšna «mlada hr- 
vatska armada» kot je v New Yor- 
ku izjavil njen član. Toda feh trdi
tev ne gre jemati preveč resno, saj 
za organizacijo s takšnim imenom 
doslej še ni bilo slišati. Takšnega 
mnenja so tudi nekatere zahodne a- 
gencije, ki ponavadi ne poročajo 
ravno s simpatijami do socialistične 
Jugoslavije. Glede na molk v beo
grajskih uradnih krogih je pričako
vati, da pristojni jugoslovanski or
gani pričakujejo podrobnejše infor
macije od francoske policije, ki 
vodi preiskavo o napadu na jugo
slovansko letalo.

Poškodbe, ki jih je dobil jugoslo
vanski DC-9 na Orlyju, pa so še 
povečale težave, s katerimi se sre
čuje jugoslovanska letalska družba 
JAT. V letalski nesreči pri beograj
skem letališču konec lanskega leta 
je bil popolnoma uničen DC-9, dve 
letali te vrste so morali poslati na 
tehnični pregled, zdaj pa je bil v 
Parizu poškodovan še en DC-9. Zrač
na flota jugoslovanske letalske druž
be se je tako zmanjšala in kot pra
vijo v JAT, bodo v naslednjih me
secih v notranjem prometu spet po
gosteje letele «caravelle», prva reak
tivna letala v Jugoslaviji, ki so bila 
po modernizaciji jugoslovanske flote 
z nakupom boeingov-727 le malo v 
zraku,

V. B.

Obstoj omenjene centrale je zelo 
sporno vprašanje. Medtem ko funk
cionarji notranjega ministrstva pou
darjajo, da je šlo za povsem zako
nito vohunsko centralo kot naj bi 
jih imela obveščevalna služba in 
finančni stražniki, naj bi sodniki u- 
gotovili, da je centrala delovala 
brez ustreznega dovoljenja sodnih 
oblasti, še nepojasnjeno vprašanje 
pa je, če so bile v omenjeni cen
trali naprave za neposredno priklju
čevanje na telefonsko omrežje. Ka
že tudi, da naj bi policijski vohuni 
uporabljali mikroskopske prisluško
valne naprave znamke geloso. Te 
naprave naj bi tovarna pripravila 
po načrtu, ki so ga izdelali izve
denci notranjega ministrstva in zato 
naj bi bil povsem neosnovan iz
govor, da so omenjene naprave u- 
porabljali izključno v didaktične 
namene.

Preiskava o telefonskem prisluš
kovanju, ki je lani dvignila precej 
prahu in vzburila val zelo ostrih 
polemik (posledica tega je bila tu
di razpustitev urada «affari riser
vati» pri notranjem ministrstvu) je 
tako spet stekla na pobudo javnega 
tožilca Sica in preiskovalnega sod
nika Pizzutija. Sodnika bosta mora
la praktično začeti svoje delo zno
va, saj je dober del gradiva, ki 
so ga zbrali rimski pretor Infelisi 
in milanski sodniki med lansko pre
iskavo skrivnostno izginil. Kaže 
vsekakor, da bosta dr. Sica in Piz
zuti v kratkem odpotovala v Milan, 
kjer naj bi se protizakonito tele
fonsko prisluškovanje najbolj raz
bohotilo.

V zvezi s sodnim sporočilom, ki 
ga je danes dobil od dr. Pizzutija, 
je bivši šef policije Vicari pisal 
predsedniku republike pismo, v ka
terem zavrača vsakršno obtožbo in 
zahteva od Leoneja, naj poseže v 
svojstvu predsednika višjega sodne
ga sveta. Vicari nadalje poudarja, 
da podobni sodni postopki proti 
policijskim funkcionarjem škodijo 
ugledu policije in tudi ne koristijo 
državi.

Elio Massagrande 
zaprt v pirejski 
zapor Koridalos

ATETE, 15. — Atenski državni 
pravdnik je po kratkem zasliševa
nju podpisal zaporni nalog za fa
šističnega kolovodjo Elia Massa- 
grandeja, za katerega je italijanska 
vlada včeraj zahtevala ekstradicijo. 
Massagrande je bil novembra leta 
1973 obsojen na štiri leta zaporne 
kazni kot vodja razpuščene fašistič
ne organizacije «Ordine nuovo», po
leg tega pa so sodniki izdali zanj 
še šest zapornih nalogov v okviru 
preiskav o «črni mreži» in fašistič
nemu nasilju. Elio Massagrande je 
od danes «gost» pirejskega zapora 
Koridalos, kamor je bil včeraj za
prt tudi general Demetrios Joanni- 
des, eden od glavnih veljakov pro
padlega vojaškega režima.

Po današnjem ukrepu atenskega 
pravdnika bo imela italijanska vla
da štirideset dni časa, da izroči 
grškemu sodstvu dokazno gradivo, 
ki ga je zbralo o Massagrandeje- 
vem prevratniškem delovanju in ta
ko utemelji zahtevo po ekstradiciji. 
Fašistični kolovodja je prosil za po
litično zatočišče. O tem vprašanju 
bodo razpravljali med procesom v 
zvezi z italijansko zahtevo po ek
stradiciji bivšega šefa «Grdine 
nuovo».

PIZA, 15. — Nepričakovan pre- 
okret na procesu Lavorini: Marco 
Baldisseri, eden od glavnih obtožen
cev, se je nepričakovano pojavil v 
sodni dvorani in preklical vse do
sedanje izjave o smrti Ermanna La
vorinija: «Nisem ubil Ermanna: ni
sem bil prisoten, ko je bil ubit; ne 
znam, kje je bil ubit.» Tako je Bal
disseri, edini od treh obtožencev, 
ki je doslej priznal svojo neposred
no odgovornost v smrti Ermanna 
Lavorinija, odgovoril na prvo vpra
šanje predsednika pizanskega po
rotnega sodišča dr. Marcella.

Marco Baldisseri, 22-letni sloki in 
temnolasi fant, se je nepričakovano 
javil dopoldne v sodni dvorani. 
Prejšnji teden se je namreč nalezel 
gripe in kazalo je, da bo prišel na 
obravnavo šele jutri. Elegantno oble
čen in navidezno miren je sedel 
pred sodnike in prisluhnil prvemu 
predsednikovemu vprašanju

Dr. Marcello: «Baldisseri. vi ste 
povedali, kaj se je zgodilo 31. de
cembra 1969; nato ste večkrat 
spremenili svoje pričevanje. Sedaj 
niste več ne pred preiskovalnim 
sodnikom ne pred javnim tožilcem, 
pač pa pred sodnim zborom, ki vam 
bo moral soditi v : vezi z ugrabitvijo 
in skrivnostno smrtjo Ermanna La
vorinija. Povejte torej resnico.»

Baldisseri: «Rad bi povedal ne 
kaj, o čemer še nisem spregovo
ril . ..»

Predsednik: «Kje je bil torej ubit 
Ermanno Lavorini?»

Baldisseri: «Ne vem, ker nisem 
bil prisoten, ne vem. kje je bil ubit. 
Zavedam se, da so moja prejšnja 
pričevanja zavrla in preusmerila 
preiskavo, toda jaz nisem ubil Er
manna Lavorinija. Zvedel sem, da

je bil ugrabljen, ker mi je to po
vedal Rodolfo Della Latta 31. ja
nuarja zvečer. Bila sva skupaj z 
Andreom Benedettijem na avtobusni 
postaji pri Marcu Polu.»

Dr. Marcello je opozoril obtožen
ca, da s takšno izjavo demantira 
samega sebe in ga pozval, naj pove 
resnico o tragični usodi Ermanna 
Lavorinija, 11-letnega dečka, ki je 
bil ugrabljen 31. januarja 1969 in 
čigar truplo so našli 40 dni pozne
je na plaži v Vecchianu.

Baldisseri je začel svojo pripove
dovanje od začetka. Povedal je, ka
ko je 31. januarja šel z doma sku
paj s sestro in svakom, kako se je 
okrog 17. ure sestal z Mecianijem, 
kako je nato srečal Benedettija in 
Rodolfa Della Latto in že spet Me- 
cianija. Vztrajal je pri svoji dva
najsti «resnici», čeprav ga je sod
nik opozoril, da s takim ravnanjem 
ne bo prepričal porotnikov, da go
vori resnico. Baldisseri je nadalje
val, da mu je Della Latta zvečer 
povedal, da je bil v Viareggiu u- 
grabljen otrok in je naprtil bivše
mu prijatelju odgovornost za vse 
obtožbe proti Mecianiju. 4. februar
ja naj bi mu Della Latta priznal, 
da je obupan, ker je bil vpleten 
v Lavorinijev umor in ker je za
kopal dečkovo truplo. Prepričal naj 
bi ga, naj si prevzame odgovornost 
za Èrmannovo smrt, saj bi bili sod
niki z njim res usmiljeni, ker je 
bil tedaj še mladoleten. V zameno 
za žrtev naj bi mu obljubil nekaj 
milijonov lir.

Baldisseri je večkrat ponovil svo
jo obtožbo proti Della Latti in do
dal, da je prav bivši prijatelj vztra
jal, naj bi v vso zadevo zvlekli 
tudi Mecianija, dvignili tako precej 
prahu in dejansko onemogočili ugo
tavljanje resnice. Pri tem je tudi 
naglasil, da mu prijatelj ni nikoli 
povedal, ne kje ne kdaj je umrl 
mali Ermanno. «Po odkritju trupla 
— je nadaljeval fant — sem se ja
vil preiskovalcem in jim zdrdral 
svojo zgodbico o izletu v Vecchia- 
no, sporu med vrstniki in tragič
nemu udarcu s pestjo. Dodal sem, 
da sem osebno zakopal Ermannovo 
truplo. Pozneje pa sem na zahtevo 
Della Latte vpletel v umor še Me
cianija.»

Javni tožilec Sellaroli je po tem 
priznanju prekinil fanta in zahteval 
od sodnikov, naj ga aretirajo in 
obsodijo zaradi obrekovanja Della 
Latte in pokojnega Adolfa Mecianija 
(ta si je namreč vzel življenje v 
zaporu iz obupa, ker mu preisko
valci niso verjeli čeprav je vztraj
no ponavljal, da ni vpleten v umor. 
Zanimivo je, da je v začetku pro
cesa Della Latta tudi «popravil» 
prejšnje pričevanje ih ponovno zvr
nil na Mecianija odgovornost za Er
mannovo smrt.) Tožilčevi zahtevi sta 
se pridružila odvetnika Mecianijeve 
vdove, ki se je prijavila kot zaseb
na stranka, in Della Lattov branilec.

Po poldrugi uri razprave so sodni
ki zavrnili tožilčevo zahtevo po hi
trem sodnem postopku proti Baldisse- 
riju, istočasno pa so ukazali zapisni
karju, naj izroči tožilcu prepis Bal- 
disserijevih izjav, da sproži če se 
mu zdi umestno, sodni postopek proti 
priči z navadnim postopkom.

Pred zaključkom današnje obravna
ve je Baldisseri ponovno potrdil da
našnje pričevanje in poudaril, da so 
bile vse prejšnje izjave laži. «Ne 
vem — je zaključil — zakaj je bil 
Ermanno Lavorini ubit, ne kje je 
umrl.» Proces se bo nadaljeval ju
tri z nadaljevanjem zasliševanja Mar
ca Baldisserija.

Ob nepričakovanem razpletu sodne 
obravnave se nam vsiljujejo nekate
ra vprašanja, na katera bo moralo

odgovoriti pizansko porotno sodišče. 
Gre za to: obtoženci zvračajo kriv
do drug na drugega le v upanju, da 
bi se izvlekli iz močvirja, ali pa je 
to preračunana obrambna taktika. O- 
čitno je namreč, da tako protislovne 
izjave otežkočajo ugotavljanje resnice 
in vsiljujejo sodnikom dvom: katera 
od tolikih verzij je pravilna? Očit
no pa je vsekakor, da obtoženci sku
šajo spremeniti politični zločin — to 
je po mnenju preiskovalnega sodnika 
Lavorinijev umor — v primer vsa
kodnevne črne kronike in sicer «in
cident» . med homoseksualci.

BONN, 15. — Zvezni državni to
žilec Buback je imel danes tiskov
no konferenco, na kateri je sporo
čil, da so policijski organi aretirali 
člane neke vohunske skupine, ki je 
delovala v škodo znanega podjetja 
«IBM», ki proizvaja elektronske ra
čunalnike in podobne stroje. Ne ve 
se še, v čigavo korist je ta vohun
ska skupina delovala. V nekaterih 
krogih menijo, da gre za Sovjetsko 
zvezo.

Po poznejših izjavah se je izve
delo, da je bil v skupini samo en 
uslužbenec podjetja «IBM». Skupi
na je baje prejela vsega skupaj za 
usluge, ki jih je nudila, okoli 70 
milijonov lir, morda pa tudi več.

POZABLJIVOST PA TAKA
Splošna mobilizacija policije 

včeraj v Neaplju: izpred bazi
like San Francesco di Paola 
na središčnem Trgu Plebisci
ta je izginil marmornati lev, de
lo nekega znanega umetnika. 
Vest je takoj žalostno odjeknila 
v mestu: že spet atentat na i- 
talijansko umetniško in kultur
no premoženje.

Vsekakor je bilo pri vsej za
devi nekaj nenavadnega: lev je 
tehtal okrog pol tone in tatovi 
bi se morali poslužiti majhne
ga žerjava in tovornjaka, da 
bi ga odnesli. Tatov pa na trgu 
ni opazil nihče, niti uslužbenci 
urada za nadzorstvo nad umet
ninami, ki praktično dan in noč 
sedijo pred baziliko in čakajo 
«v zasedi» na turiste.

Skrivnostni primer je bil vse
kakor rešen: odkrili so nam
reč, da je bil lev odstranjen iz
pred bazilike že leta 1942, ko 
ga je bombna eksplozija hudo 
poškodovala. Ni kaj reči: 32 
let, ki so pretekla, preden so o- 
pazili, da je lev zginil, je tudi 
za počasno italijansko birokra
cijo rekord, ki ga bodo lahko le 
s težavo kdaj izenačili.

PREŽIVELI PA SO...
Trije ameriški univerzitnetni 

študentje so preživeli 12 dni v 
divjih gozdovih severnega Mi
chigana in se hranili predvsem 
s kuhanimi pajki, drugim po
dobnim mrčesom in z zelišči. 
Jedilnik res ni tak, da bi nas 
spodbujal k emulaciji, dokazali 
pa so vsekakor, da človek lah
ko preživi tudi v najtežjih po
gojih, če se s pogumom in op
timizmom loti neprilik.

Svojevrstni raziskovalci so se 
odpravili v gozd «oboroženi» le 
s toplo obleko, nekaj metri vr
vice, noži in nekaj škatlami vži
galic. Kljub pomanjkljivi opre
mi so vzdržali v boju z nara
vo 12 dni in se preživljali * 
pajkovo juho in podobnimi «po
slasticami», ki so se izkazale 
za odlično shujševalno dieto. 
Če vas obremenjuje odvečno sa
lo, lahko kar poskusite ..,

Marco baldisseri

............................................ ..................................................................................................... .

ZASEDANJE FINANČNIH MINISTROV V WASHINGTON!]

ZDA dosegle zmanjšanje sklada 
za nafto na 6 milijard dolarjev
Kompromisna rešitev med načrtom državnega tajnika Kissingerja in predlogom IÌGS
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ZARADI GOSPODARSKE KRKE IN OBNOVE DELOVNI POGODBE

V ŠTEVILNIH ŠPANSKIH POKRAJINAH 
STAVKE IN SPOPADI S POLICIJO

Hudi spopadi med delavci in policijo v Pamploni, kjer stav
kajo uslužbenci 15 tovarn v znak solidarnosti z rudarji


